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1- رشت -روبروی فرودگاه خودروی سبک- مرکز3404
2-رشت- لاکانشهر خودرو سبک- نرسیده به تقاطع راه آهن  مرکز 4463
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مـراکز مـعاینه  فـنی خـودرو
 بـرادران پـور رستگـار

 همه روزه  آماده خدمت رسانی 
 به مشتریان و همشهریان عزیز میباشد.
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 چند واقعیت تاریخی که »دلواپسان 
تشنه قدرت« تحریف می کنند! 

زاکانی هم برای کنار 
می شود؟ آماده  کشیدن 

یونس رنجکش 
هنوز داغ اتش سوزی کمپ اعتیاد لنگرود در 
سال گذشته از یادهای نرفته است که آتشی 
دیگر جانسوز شد و دامن سلامت مردم را این 
بار در بیمارستانی گرفت که شهره عام و خاص 

بود!
علت اتش به هر دلیلی از سر تقصیر حادثه یابی 
دقتی و سهل انگاری باشد گویای یک مفهوم 
است ناکارامدی مدیریتی در امن ترین مکان 
درمان و تیمار بیماران رنجور که تنها مطالبه شان 
با همه هزینه های بالای   امنیت و درمان است.

آنچه اکنون از لابه لای اخبار مسوولان رسمی 
درز می شود سهل انگاری های مدیریتی است 
که جز در خلا نظارت لازم دستگاههای متولی 
از بهداشت و درمان گرفته  تا سایر مراکز نیست.

جدای از پیدا و پنهان سهم مدیریت های درمان 
در پستوهای خصوصی سازی و درامدسازی از  
اقتصاد بیمار در این فضای بیماری اقتصاد آنچه 
حایز اهمیت است نبود مدیریتی است که سامان 

بخش ابن فضای نا بسامان باشد.
دیروز بیماران اعتیاد در یک ناباوری جانشان در 
اتش سودا سوخت و امروز در بی دقتی و سهل 
انگاری بیماران رنجور از زخم درمان جان در 
سبد هزینه ناکارامدی و بی تدبیری گذاشتند 
و سر نوشت فردا نیز سوال چگونه خواهد بود 

است.
حالا  با این دست به فرمان خالص سازی و 
خروج نیروهای کارامد از بدنه اجرایی و سهم 
خواهی هایی که از روزنه های مختلف رشد 
میکند بابد دید تا کجا  چاره و چاره چیست و 

طبیبش کی خواهد آمد!

سهم ناکارآمدی
  در این دو آتش !

شهرداری رضوانشهر از ردیف کد اعتباری پیش بیني شده در بودجه سال 1403 در نظر دارد مناقصه عمومي یک مرحله ای با ارزیابي کیفي 
فشرده، عملیات نظافت عمومی و جمع آوری و حمل ونقل پسماند شهرستان رضوانشهر برابر فهرست بهای پایه را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید.
 کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس  WWW.SETADIRAN.IRانجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران دارای گواهی نامه صلاحیت 
از اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعي به استناد دستورالعمل شماره  96127 مورخ 1400/6/8 وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي و با داشتن 
اساسنامه مرتبط با موضوع مناقصه، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 

سازند.
•تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1403/03/27 می باشد. تاریخ چاپ آگهی نوبت اول 1403/03/30 و آگهی نوبت دوم 1403/03/31

•مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت: از 1403/03/27 لغایت 1403/03/06 از ساعت 08:00 صبح  الی 19:00
•مهلت ارسال پیشنهاد مناقصه: از روز چهارشنبه 1403/04/06 لغایت روز سه شنبه 1403/04/19 تا ساعت 13:00

ساعت، روز و محل بازگشایي اسناد ارزیابي کیفي: راس ساعت 12:00 ظهر روز  چهارشنبه مورخ 1403/04/20 در دفتر کار شهردار 
رضوانشهر به نشاني رضوانشهر- شهرداری رضوانشهر و پیشنهادهای واصله مناقصه گران دارای حداقل امتیاز ارزیابي کیفي ساعت 12:00 
صبح روز پنجشنبه مورخ 1403/04/21 در همان محل خواهد بود. حضور شرکت کنندگان در جلسه بازگشایي مالی مزبور بلامانع است. 

شماره مناقصه: 2003005181000006

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه به شرح فوق می باشد که می بایست به صورت ضمانت نامه بانکي )مدت اعتبار سه ماه(یا به صورت وجه نقد 
به حساب شماره 0105585407005  بانک ملی به نام شهرداری رضوانشهر واریز و ارائه گردد. شرکت کنندگان می بایست سپرده شرکت 
در مناقصه را ضمن بارگذاری در سامانه  ستاد در پاکت الف قرار داده و در موعد مقرر به دبیرخانه شهرداری رضوانشهر به نشاني فوق الذکر 

تحویل نمایند. 
مدت اعتبار پیشنهادهای مناقصه : سه ماه از تاریخ بازگشایي پیشنهاد قیمت ) با قابلیت تمدید 1 ماهه دیگر(

هزینه انتشار آگهي به عهده برنده مناقصه می باشد.
بدیهي است شرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شرایط شهرداری است.

مدت قرارداد : به مدت یک سال
ارائه رضایت نامه کتبي از مدیریت پسماند شهرداری رضوانشهر توسط شرکت کنندگانی که دارای قرارداد با شهرداری می باشند الزامي 

می باشد در صورت عدم ارائه پاکت پیشنهادی آنان بازگشایي نخواهد شد.
پیمانکاران می بایست تواني مالی پرداخت حداقل 2 ماه حقوق کارگران خود بدون دریافت صورت وضعیت را داشته باشند.

سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه مندرج میباشد .
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف: رضوانشهر- شهرداری 

رضوانشهر013-44624243

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای خدمات نظافت عمومی و جمع آوری و 
حمل و نقل پسماند شهرستان رضوانشهر  با ارزیابی کیفی فشرده

نوبت دوم
1(نام دستگاه مناقصه گزار: شهرداری رضوانشهر         شماره مناقصه:        2003005181000005 

2(شرح مختصر موضوع مناقصه و میزان سپرده:

(تاریخ چاپ آگهی: آگهی نوبت اول 1403/03/30 آگهی نوبت دوم  مورخ 1403/03/31
4(مهلت خرید اسناد: از روز پنج شنبه مورخ 1403/03/31 تا روز دوشنبه مورخ 1403/04/04

5(محل خرید اسناد: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
6(مهلت بارگذاری اسنادتوسط مناقصه گر: تا ساعت 13:00 ظهر روز شنبه مورخ 1403/04/16 از طریق سامانه ستاد

7( مهلت و محل تحویل پاکت الف : تا ساعت 13:00 ظهر روز شنبه مورخ 1403/04/16 دبیرخانه شهرداری رضوانشهر 
8( شرایط اختصاصی خرید اسناد مناقصه:

8-1-داشتن رتبه و ظرفیت مجاز کار و متناسب با ظرفیت مجاز بر اساس برآورد اولیه پروژه از سوی معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاست 
محترم جمهوری

8-2- داشتن گواهینامه صلاحیت ایمنی کار
9( مدت اعتبار پیشنهادهای مناقصه: سه ماه از تاریخ بازگشایی پیشنهاد قیمت

10(-ساعت ، روز و محل بازگشایی: ساعت 12:00 ظهر روز یکشنبه مورخ 1403/04/17 شهرداری رضوانشهر - واقع در رضوانشهر بلوار امام رضا 
) ع (

11( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد.
12(شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.     

13(بدیهی است شرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شرایط شهرداری است.

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای 
 یبسمه تعال

 یمرحله ا کی یمناقصه عموم تجدید یآگه
 

 0220228050222228شماره مناقصه:                                                (نام دستگاه مناقصه گزار: شهرداری رضوانشهر  1

 :سپرده زانی(شرح مختصر موضوع مناقصه و م0

 

 

 

 00/20/0020نوبت دوم  مورخ  یآگه 02/20/0020نوبت اول  ی: آگهیچاپ آگه خی(تار0

 20/20/0020مورخ  شنبهدوتا روز  00/20/0020مورخ  شنبه پنجاسناد: از روز  دی(مهلت خر0

 دولت یکیسامانه تدارکات الکترون قیاسناد: از طر دی(محل خر8

 سامانه ستاد قیاز طر 06/20/0020مورخ  شنبهروز  ظهر 00:22اسنادتوسط مناقصه گر: تا ساعت  ی(مهلت بارگذار6

 رضوانشهر یشهردار رخانهیدب 06/20/0020مورخ  شنبهروز  ظهر 00:22پاکت الف : تا ساعت  لی( مهلت و محل تحو7

 اسناد مناقصه: دیخر یاختصاص طی( شرا5

و  یزیمعاونت برنامه ر یپروژه از سو هیمجاز بر اساس برآورد اول تیمجاز کار و متناسب با ظرف تیداشتن رتبه و ظرف-5-0
 یمحترم جمهور استیر ینظارت راهبرد

 کار یمنیا تیصلاح نامهیداشتن گواه -5-0

 متیق شنهادیپ ییبازگشا خیمناقصه: سه ماه از تار یشنهادهای( مدت اعتبار پ9

در واقع  -شهرداری رضوانشهر  07/20/0020شنبه مورخ یکروز  ظهر 00:22: ساعت ییساعت ، روز و محل بازگشا-(02
 رضوانشهر بلوار امام رضا ) ع (

 .باشدیبه عهده برنده مناقصه م یانتشار آگه نهی( هز00

 مختار است. شنهادهایاز پ کیقبول هر  ایدر رد  ی(شهردار00

 است. یشهردار طیبه منزله قبول شرا شنهادیاست شرکت در مناقصه و ارائه پ یهی(بد00

میزان سپرده شرکت  برآورد اولیه عنوان پروژه
 در مناقصه

مدت اجرای 
 پروژه

 رشته پایه

عملیات روکش آسفالت معابر سطح شهر 
 رضوانشهر

 222/222/782/0 ریال 960/920/880/90
 ریال

 راه 8حداقل  ماه 0

نوبت دوم



مراسم انتخاباتی پزشکیان در اصفهان

عکس

رویداد

زاکانی هم برای کنار کشیدن آماده می شود؟

 چند واقعیت تاریخی که »دلواپسان تشنه قدرت« 
تحریف می کنند! 

لطفا گشت ارشاد خودتان را گردن بگیرید !

  پنجشنبه  31 خرداد 1403
 شماره 6785

2
 این همه هزینه رسانه ای و زمانی صرف کاندیدا هایی می شود که از فرصت انتخابات برای دادن وعده های پوچ )بنزین 

1500 تومانی/ توزیع گوشت( یا حمله های تند به غایبان )مثال لازم دارد؟( استفاده می کنند.
علیرضا زاکانی امروز در نشست رسانه ای خود گفت: بنده ایده های خودم را موثرتر و خودم را توانمندتر می دانم اما نهایتاً 

اقبال مردم به سمت هرکس بود، او نامزد نهایی است.

به گزارش دیدبان ایران، وی افزود: با این حرف، زاکانی پس از قاضی زاده برای دومین انتخابات متوالی پالس های کنار 
کشیدن را علنا اعلام کرد.

زاکانی گفت: این همه هزینه رسانه ای و زمانی صرف کاندیداهایی می شود که از فرصت انتخابات برای دادن وعده های 
پوچ )بنزین 1500 تومانی/ توزیع گوشت( یا حمله های تند به غایبان )مثال لازم دارد؟( استفاده می کنند.

اصول گراییِ ترامپیستیو این شما و این طوفان ظریف
نگاه

یادداشت

 جعفر محمدی - »برجام بد بود؛ نتیجه اش را هم داریم می بینیم: گرانی، 
تورم، قیمت بالای ارز و ... « ؛ این خلاصه حرف های مخالفان مذاکره و 

دیپلماسی و برجام است که خود را برای انتخابات آماده می کنند.
نه خطاب به آنها که خود بهتر از همه می دانند که اگر برجام نبود، پولی حتی 
برای وارد کردن غذا هم نداشتیم که برای مردمی که هدف پروپاگاندای 

دلواپسان هستند، چند نکته را مرور می کنیم:
- با برجام و رفع تحریم ها،  صادرات نفت ایران از 900 هزار بشکه به 2 

میلیون و 800 هزار بشکه رسید؛ این خوب بود یا بد؟
- پول حاصل از درآمدهای نفتی برجامی، وارد طرح های عمرانی شد که در 
این سال ها مدام افتتاح شده اند و صدها هزار نفر در این پروژه ها کار می 
کنند و نان به خانه هایشان می برند؛ این پول همچنین صرف خرید مایحتاج 

عمومی شد و به خانه های مردم رفت؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، ایران از فصل هفتم منشور سازمان ملل خارج شد )این فصل ناظر 
به کشورهایی است که امنیت جهانی را تهدید می کنند و مقدمه حمله نظامی 

به آنهاست(؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، 7 قطعنامه که شورای امنیت علیه ایران تصویب کرده بود، ملغی 

شدند؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، صدها پروژه بزرگ که به خاطر نبود تجهیزات، ناقص مانده بودند، 
تکمیل شدند. مثلا پالایشگاه ستاره خلیج فارس، سال ها به خاطر تحریم 
نتوانسته بود کمپرسورهای خریداری شده را وارد کشور کند و معطل مانده 
بود؛ با برجام این تجهیزات وارد ایران شد و با این پتروشیمی حتی صادر کننده 

هم شدیم؛این خوب بود یا بد؟
- با برجام، بازرگانان ایرانی توانستند با کشورهای جهان، آزادانه و بدون واسطه 
های موسوم به دور زنندگان تحریم، تجارت کنند و هزاران نفر را مشغول به 

کار کنند؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام چنان رونقی در گردشگری ایران ایجاد شد که ظرفیت هتل های 

ایران برای ماه ها رزرو شد؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام قرارداد خرید دهها فروند هواپیمای مسافری نو منعقد شد و 16 
فروند نیز وارد کشور شد. به علاوه قطعات زیادی وارد کشور شد و بسیاری از 

هواپیماهای زمینگیر به پرواز درآمدند؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، میلیاردها دلار پول مردم ایران که در کشورهای دیگر بلوکه شده 

بود، آزاد شد؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، شرکت های خارجی در ایران سرمایه گذاری های چند میلیارد 

دلاری کردند و پول آوردند؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، پرونده اتهامی ایران در آژانس اتمی با موضوع فعالیت هسته ای 
نظامی )PMD( که با پیگیری اسرائیل مفتوح بود، بسته شد؛ این خوب 

بود یا بد؟
- با برجام تحریم تسلیحاتی ایران برداشته شد؛ این خوب بود یا بد؟

- با برجام توانستیم بعد از سال ها سامانه استراتژیک پدافند هوایی S-300 را 
از روس ها تحویل بگیریم و آسمان ایران به امن ترین دوران تمام تاریخ اش 

تبدیل شد؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام توانستیم برای اولین بار، در برداشت گاز از پارس جنوبی از قطر 
سبقت بگیریم )این میدان، بین ایران و قطر مشترک است و قبل از برجام، 
قطر دو برابر ما برداشت می کرد و بعد از برجام، ما دو برابر قطر برداشت می 

کنیم(؛ این خوب بود یا بد؟
- با برجام، میزان برداشت ما از میدان نفتی مشترک مان با عراق از 70 هزار 

بشکه به 400 هزار بشکه رسید؛ این خوب بود یا بد؟

- با برجام، نرخ ارز در ایران تثبیت شد و در کانال 3 هزار تومان ماند؛ این 
خوب بود یا بد؟

- با برجام، نرخ تورم تک رقمی شد و حتی در مقطعی به 6.5 درصد کاهش 
یافت و ملت نفسی کشیدند؛ این خوب بود یا بد؟

... -
مخالفان یا عنادگستران بگویند کدام یک از این ها بد بود؟ دقیقا کدام یک؟

دو سخن دیگر مخالفان
  مخالفان سیاسی برجام که پاسخی به سوالات بالا ندارند، دو نکته مطرح 

می کنند:
1 - برجام باعث شد برنامه هسته ای ایران از بین برود.

پاسخ:
برخلاف آنچه می گویند تاسیسات هسته ای ایران منهدم نشده است، حتی 
به دروغ گفتند رآکتور اراک را با سیمان پر کرده اند که حتی بعد از این که 
خبرنگاران را آنجا بردند تا با چشم خود ببینید که این طور نیست ، باز هم 
دلواپسان همچنان به دروغی که پراکنده اند، باور دارند و حکایت شان شده 

مثل ملانصرالدین که گفت فلان جا حلوا پخش می کنند و خودش هم 
باورش شد؛ )البته آن اصولگرایی که اولین بار این شایعه را ساخت، اکنون در 

قید حیات نیست، خدا از سر تقصیراتش بگذرد!(.
گفتن و جا انداختن دروغ و سپس ارائه تحلیل بر اساس آن، چیزی نیست جز 

منافق صفتی و مردم فریبی.
آنچه دروغگویان را رسوا کرد، این بود که بعد از پیمان شکنی ترامپ، ایران 
به سادگی فعالیت هسته ای خودش را از سر گرفت و به نقطه ای بالاتر از 
قبل یعنی غنی سازی 63 درصدی رسید. اگر تاسیسات هسته ای با برجام 
از بین رفته بود، چگونه با یک مصوبه مجلس، دوباره همه چیز به راه افتاد، 

حتی بهتر از قبل؟!
2 - چرا طوری معاهده نبستید که آمریکا نتواند از آن خارج شود؟

پاسخ:
اولاً اگر برجام بد است، چرا شما از خروج آمریکا از آن ناراحت هستید؟ همان 

بهتر که برجام طوری منعقد شد که به راحتی از بین برود!
ثانیاً کسانی که این ایراد را مطرح می کنند، با قواعد بین المللی آشنایی ندارند. 
در معاهدات بین المللی، ضمانت اجرایی شبیه معاملات داخلی وجود ندارد. 
در روابط داخل کشورها وقتی دو شخص با همدیگر قراردادی می بندند 
و ضمانت اجرا برای آن در نظر می گیرند، قوه قضائیه ای وجود دارد که در 
صورت نقض قرارداد، آن ضمانت را اجرایی کند. چنین چیزی تا حدی در 
معاملات تجاری بین المللی وجود دارد ولی در معاهدات بین المللی کارکرد 
ندارد و این اعتبار و اراده سیاسی کشورهاست که به معاهدات اثربخشی می 
دهد. درست به همین دلیل است که ترامپ به راحتی از معاهدات متعدد بین 

المللی خارج شد؛ مثل:
- پیمان اقیانوس آرام )بین 12 کشور ساحلی این اقیانوس(

- پیمان زیست محیطی پاریس )بین 147 کشور(
- پیمان نیویورک )با حضور اکثر اعضای سازمان ملل در زمینه حقوق 

مهاجرین(
- پیمان آسمان های باز )با حضور 34 کشور درباره پرواز هواپیماهای 

شناسایی(
-  پیمان نفتا ) بین سه کشور آمریکای شمالی که در نهایت کاناد و مکزیک، 

ناگزیر از پیمان جایگزین شدند(
- پیمان برجام ) بین 7 کشور که به تایید شورای امنیت سازمان ملل هم 

رسیده بود(
- و ...

در هیچ کدام از پیمان های دیگر، سیاسیون همدیگر را متهم نکردند که چرا 
پیمان را طوری ننوشتید که کسی نتواند از آن خارج شود چرا که می دانند در 

دنیای امروز، نمی توان کشوری را ملزم به کاری کرد.
مخالفان دقیقاً بگویند چه بندی باید در برجام گنجانده می شد که آمریکا 
نتواند از آن خارج شود؟ مثلًا اگر می نوشتند خروج از معاهده مترادف است با 
پرداخت فلان قدر دلار، ترامپ خارج نمی شد یا بعد از خروج غرامت می داد؟!

وانگهی حتی در قراردادهای تجاری بین المللی هم که قواعد بهتری در جهان 
وجود دارد، اگر اراده سیاسی نباشد، نمی توان به ضمانت اجراها مطمئن بود 
. وانگهی اگر می شد توافق بهتری داشت، چرا سال های سال که مذاکرات 
در اختیار اصولگرایان بود، خودشان توافق خوبی که مدام دم از آن می زنند 

را به دست نیاوردند؟
ثالثاً و از همه این ها گذشته، ایران، برجام را مستظهر کرده است به قطعنامه 
2231 شورای امنیت. می دانیم که بالاترین نهاد جهانی، شورای امنیت است 
و به اصرار ایران، شورای امنیت مفاد برجام را در قالب قطعنامه ای الزام آور، 
تصویب کرده است. از نظر حقوقی ضمانت اجرایی قوی تر از این وجود 
ندارد ولی دنیای امروز، مبتنی بر زور است و کشورهای زورگو می توانند 
حتی قطعنامه های شورای امنیت را نادیده بگیرند. ترامپ، با خروج از برجام، 

قطعنامه ای را زیر پا گذاشت که کشورش امضا کرده بود.
نکته تاثر انگیز تر این است که دلواپسان ضدآمریکا که اگر در جایی از دنیا، 
خاری به پایی رود آمریکا را متهم می کنند، در قبال ظلم آشکار  آمریکای 
ترامپ به ایران و این همه رنج بر ملت مان تحمیل کرد، سکوت کرده اند و 
انگشت اتهام را نه به سوی ترامپ که به سوی افرادی دراز می کنند که سال 

ها برای رفع تحریم ها تلاش کرده اند.
و یک سفسطه دیگر

داد و قال راه انداخته اند که محصول برجام شده است دلار گران و تورم بالا 
و گرانی  و تشدید تحریم ها و ... !

نمی شود گفت نمی دانند، بلکه باید گفت که هم خود را به جهالت زده اند و 
هم مردم را نادان فرض می کنند؛ وضعیت نامطلوب فعلی، محصول برجام 
نیست، محصول بی برجامی است، مگر در دوران برجام دلار در کانال 3 هزار 
تومان تثبیت نشده و تورم یک رقمی نبود؟ چطور به راحتی می توانند وضعیت 
بعد از برجام را به دوران طلایی برجام نسبت دهند؟ لابد آنها روی نقطه ضعف 

ما ایرانی ها که حافظه تاریخی خوبی نداریم، حساب کرده اند.
عناد و تعصب و قدرت طلبی، قدرت کور کنندگی عجیبی دارد. ملت ایران 
اجازه نمی دهد عده ای مذاکره گریز و جهان ستیز و کاسب تحریم، بر 

مقدراتش مسلط شود.

حالا، اما هیچ یک از کاندیدا هایی که حامیان بی چون و چرای این 
کنند که  اعلام  به صورت صریح  نیستند  بودند حاضر  برخورد ها 
اگر سکان امور کشور را به دست گیرند آیا همچنان به ماجرای 
گشت ارشاد، برخورد با معیشت مردم بر سر حجاب و جان کلام، 
شهروندآزاری سیستماتیک بر سر یک ماجرای فرهنگی - اعتقادی 

ادامه خواهند داد یا نه.
احتیاط کاندیدا های وابسته به جریان  این  اما  این گروه،  منتقدان 
تندرو را نشانه آن می دانند که برخلاف ادعای همیشگی این گروه، 
»اکثریت مردم« موضوع گشت ارشاد و برخورد قهری با شهروندان 
بر سر حجاب را برنمی تابند و کاندیدا های مذکور هم از ترس ریزش 
رای خود در انتخابات پیش رو، راه احتیاط یا شاید هم »تقیه« در پیش 

گرفته اند.
مانند سعید جلیلی که از کلیدواژه مبهم و خالی از معنای »عمق 
راهبردی« برای بیان مواضع خود درقبال برخورد با بی حجابی یا 
کم حجابی استفاده کرده است. او شنبه 26 خرداد در میزگرد فرهنگی 
شبکه دوم سیما با سوال مهمی از سوی حسین انتظامی، کارشناس 
برنامه مواجه شد. انتظامی از او پرسید: »در دولت شما اگر یک خانم 
بی حجاب یا کم حجاب در یک رستوران باشد و رستوران تعطیل شود 
و صاحب رستوران ضرر اقتصادی کند و مردم با هم درگیر شوند و 
عین ماجرا در یک تاکسی اینترنتی اتفاق بیفتد و سبب شود خودرو را 

به پارکینگ منتقل کنند؛ برای این اتفاق چه تدبیری دارید؟«
پاسخ جلیلی، اما فاقد صراحت بود: »اگر عمق راهبردی را درک نکنیم 
سطح را هم درک نمی کنیم. نمی توانیم بدانیم این چه معنایی با آن 

دارد.«
انتظامی بار دیگر از او می پرسد: »حالا تا آن عمق راهبردی درک شود 

چه اتفاقی می افتد؟ مردم همین طور باشند؟«
پاسخ جلیلی این بار مبهم تر می شود: »اگر عمق راهبردی را درک کنیم 
آن موقع زن یک موضوع اصلی می شود، اما نه در این مسئله هایی که 

این طوری تعریف می شود.«
قابل تأمل آنکه او دو روز پیش از حضور در این برنامه صراحتاً گفته 
بود: »در دولت من طرح نور )گشت ارشاد( حمایت خواهد شد، زیرا 

عمل به قانون است.«
به هر روی بعید است پاسخ مبهم جلیلی بتواند افکار عمومی درباره 
لزوم تداوم گشت ارشاد را اقناع کند. نه معنای راهبرد در این توضیح 
مشخص است و نه معنای عمق و سطح آن، آن هم درباره مسئله ای 
که سال هاست درباره آن کشمکشی شدید در جامعه وجود دارد و همه 
تلاش های ساختار سیاسی هم نتوانسته است کلیت جامعه را اقناع و 

به تبعیت از حجاب وادارد.

انتخابات ریاست جمهوری بود که در  علیرضا زاکانی، دیگر نامزد 
برنامه میزگرد فرهنگی درباره مقابله با حجاب صحبت کرد و البته 
به نوعی منکر حضور حجاب بان ها از سوی شهرداری شد. در این 
برنامه انتظامی از زاکانی پرسید که در زمان شما حجاب بان ها در مترو 
مستقر شدند؛ پس احتمالًا در سطح کشور هم همین رفتار را خواهید 
کرد. زاکانی، اما پاسخ داد: »در خصوص حجاب بان ها اشتباه کردید ما 
حجاب بان نداریم. این چیزی که در رسانه ها تبلیغ می کنند غلط است. 
عده ای در حق ما ظلم کردند. یکسری فعالیت های مردمی انجام 
می گیرد که مبتنی بر قاعده امر به معروف است. آن ها زیرمجموعه ما 

نیستند، مردمند. حتی دختر من هم کار ایجابی می کرد.«
در این اظهارات هم مشخص نیست منظور از کار ایجابی مدنظر 
تهران در حالی منکر وجود  این حال شهردار  با  زاکانی چیست؟ 
 11 که  می شود  شهرداری  زیرمجموعه  به عنوان  حجاب بان ها 
اردیبهشت سال جاری در حاشیه نشست دولت درباره نقش شهرداری 
در موضوع ترویج فرهنگ عفاف و حجاب گفته بود: »شهرداری در 
این حوزه یک وظیفه قانونی و اخلاقی و شرعی دارد و آن نیز این 
است که بتواند محیط بانی کرده تا فضا به سمت بی عفتی و بی حجابی 

در جامعه گسترش پیدا نکند.«
جالب آنکه سوالات صریح کارشناس صداوسیما، اما به مذاق عده ای 
از فعالان سیاسی و رسانه ای جناح تندرو خوش نیامد و آن ها این 
سوالات را در راستای افزایش هزینه مواضع انقلابی کاندیدا های 
مدنظر خود توصیف کردند، در واقع اعتراف غیرمستقیم این افراد به 

رویکرد منفی مردم به مسئله گشت ارشاد و اجبار در حجاب.
دلیل  این  به  اصولگرا  کاندیدا های  در حال حاضر  است  معتقد  او 
مسئولیت نقش خود در این برخورد ها را نمی پذیرند که خودشان باور 
دارند اکثریت جامعه نسبت به این رویکرد نگاهی منفی داشته و آن را 
نمی پذیرد: »در واقع جامعه بر این باور است که برخورد با گشت ارشاد 
برای بهبود وضعیت جوانان قهرآمیزترین روشی است که می توان 
در پیش گرفت. دلیل ابهام گویی ها و انکار های کاندیدا های اصولگرا 
درباره مسئولیت خود در این برخورد ها آن است که آن ها تمایلی ندارند 
در آستانه انتخابات روی موضوعی مانور دهند که جامعه نسبت به 
آن نگاهی منفی دارد.« زارعیان تاکید می کند که برخی کاندیدا های 
اصولگرا در گذشته حتی از نگاه منفی مردم نسبت به گشت ارشاد در 
تبلیغات خود استفاده کرده و وعده ایجاد گشت ارشاد مدیران را داده اند 
تا در تقابل با گشت ارشادی قرار گیرد که نوجوانان و جوانان فاقد پست 
و مسئولیت را به دلیل نوع پوشش مورد توبیخ قرار می داد. به گفته 
زارعیان مسئله حجاب مطالبه بخشی از طرفداران اصولگرایان است و 
برای حفظ این گروه، کاندیدا های مذکور پس از پایان انتخابات دوباره 

بر مواضع قبلی خود بازمی گردند.
او می گوید: »مردم ما مردمی آگاه هستند و عملکرد گذشته افراد را 
مشاهده کرده اند؛ بنابراین انکار افرادی که حامی و نظریه پرداز گشت 
ارشاد بوده اند یا حجاب بان هایی که در زیرمجموعه تحت نظر آن ها 
فعالیت کرده اند، نمی تواند در این واقعیت که مردم شاهد رویکرد آن ها 
بوده اند و نسبت به آن مطلع هستند، تغییری ایجاد کند. به ویژه آنکه 
امروز مردم در فضای مجازی اخبار را به سرعت دریافت می کنند و 
هیچ کنش کوچکی از نظر ها پنهان نمی ماند و به راحتی قابل انکار 
و کتمان نیست. این نوع انکار ها تنها عدم صداقت منکران فعلی و 

مجریان دیروز را به مردم نشان می دهد.«
این جامعه شناس به تنوع سبک زندگی مردم در نقاط مختلف کشور 
هم اشاره می کند: »تا چند سال قبل که حجاب مسئله جامعه نبود، 
مردم ما با پوشش های مختلف و سبک زندگی مختلف در کنار هم 
زندگی می کردند و نوعی رواداری نسبت به یکدیگر داشتند، اما به 
دلیل تغییراتی که در سال های اخیر رخ داد، مسئله حجاب پررنگ و 
به مسئله زنان تبدیل شد؛ به شیوه ای که زنان جوان ناچار به تقابل با 
این رویکرد شدند. پس از آنکه جامعه حساسیت ساختار سیاسی کشور 
را نسبت به موضوع حجاب مشاهده کرد آن را به ابزار کنش مدنی 

برای اعتراض به ناکارآمدی ها در عرصه های مختلف تبدیل کرد.«
او اضافه می کند: »در حال حاضر آن هایی که به دنبال رای نیمی از 
جامعه هستند که رویکردی متفاوت دارند، نمی توانند روی موضوع 
حساسیت برانگیزی تمرکز کنند که در گذشته خودشان نسبت به 
آن ایجاد حساسیت کرده اند. این طیف ناگزیرند در زمان هایی که به 
حضور این بخش از جامعه نیاز دارند مواضع متفاوتی را نسبت به زمانی 

اتخاذ کنند که از تاثیرگذاری این قشر احساس بی نیازی می کنند.«
این جامعه شناس معتقد است که امروز موضع مردم درباره حجاب در 
برابر ساختار حاکم تبدیل به نوعی لجبازی شده است. شهروندان به 
این شیوه اعلام می کنند که نمی توانید ما را مجبور کنید آنطور باشیم 

که شما می خواهید باشیم.
ناهید خداکرمی، فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو پنجمین شورای 
شهر تهران هم دراین باره به هم میهن می گوید: »اصولگرایان عادت 
دارند وقتی یک تصمیم، قانون و... آن ها با مشکلی مواجه شود، نقش 
خود را در ماجرا انکار کنند. آن ها این نگاه را به حوزه زنان هم دارند. 
وقتی متخصصان براساس مطالعات و مستندات خود به این گروه 
درباره آسیب زا بودن تصمیمات غیرقانونی مانند طرح نور یا مواردی 
مانند طرح صیانت هشدار دادند، نشنیدند و گویا تنها صدایی که 
می شنوند صدای افراد حلقه عقیدتی و همفکر پیرامون خودشان است. 
اما در بزنگاه هایی که به سایر مردم نیاز پیدا می کنند؛ آن هم مردمی که 

اکثریت جامعه را تشکیل داده و رویکردی متفاوت از این گروه دارند، 
مجبور به انکار می شوند. حتی می توان گفت از رویکرد های گذشته 

خود که مردمی نبوده است، پشیمان می شوند.«
او معتقد است به جز پزشکیان که پیش از کاندیداتوری به صراحت 
با طرح صیانت و طرح نور مخالفت کرده است و اخیراً هم این طرح 
را طرحی خوانده که مردم را به سمت سیاهی می برد، پنج کاندیدای 
دیگر حتی جمله ای در مخالفت با روند غیرقانونی در برخورد با زنان و 
واحد های تجاری که در ماه های گذشته جاری شده است سخن نگفته 
است. خداکرمی تاکید می کند، از اینکه این افراد مجبور به حاشا کردن 
تصمیمات خود شده اند خوشحال است: »این مسئله نشان می دهد، 
افراد مذکور و همفکران آن ها خودشان هم به این نتیجه رسیده اند 
که تصمیماتی می گیرند که نه تن ها نفعی برای فرهنگ سازی و زنان 
جامعه نداشته که آسیب زا هم بوده است. این گروه شعار خانواده محوری 
می دهند، اما خانواده هیچ نقشی حتی در نوع پوشش فرزندانش ندارد و 

همه مسائل از بالا به جامعه دیکته می شود.«
خداکرمی تاکید می کند: »وقتی با شهروندان صحبت می کنید آن ها 
می گویند که بعد از انتخابات این گروه همان اقدامات قبلی را برای 
رضایتمندی حلقه پیرامونی خود تکرار می کنند، زیرا مطلع هستند که 
پایگاه اجتماعی ندارند. اینکه بخشی از جامعه حاضر به مشارکت در 
انتخابات نیست و در مواردی به پزشکیان هم رای نمی دهد، به این 
دلیل است که این گروه تصمیم ساز و طرح نور به مطالبات مردم و 

تحلیل متخصصان گوش نمی دهند.«
او می گوید: »قالیباف مدیر اجرایی خوبی است، اما به این موضوع 
توجه نکرد که تنها وظیفه مجلس قانون گذاری نیست بلکه نظارت بر 
اجرای قوانین هم هست. طرح نور و پلمب مغازه ها و نحوه برخورد با 
زنان بر سر حجاب، عدول از قوانین بوده است. امیدوارم این دوستان 
پاسخگوی سوالات مردم در حوزه زنان و به ویژه در بحث حجاب 
باشند.« این فعال سیاسی اظهار می کند: »جای تأسف دارد که در 
زمان انتخابات بگویند که مردم عزیز هستند و ما اهل زور گفتن و 
اجبار نیستیم، اما بعد از انتخابات بگویند حجاب خط قرمز ماست. 
این افراد حجاب را به کشمکشی میان رسانه های خارج از کشور و 
خودشان بدل کرده اند و در این میان مردم و به ویژه زنان و صاحبان 

کسب و کار متضرر و قربانی شدند.«
او معتقد است پیروزی پزشکیان به معنای پیروزی مردمی است که 
چنین شیوه هایی را نمی پسندند: »امیدواریم این انتخابات پایانی باشد 
بر مقابله با زنان جامعه و هر کس بتواند نوع پوشش و سبک زندگی 
خود را بر مبنای عرف خانواده انتخاب کند نه اینکه مسئله به آن ها 

دیکته شود.«

مهرداد خدیر در روزنامه هم میهن نوشت: این که سینه چاکانِ مدعی 
زبان  از  چه  میزگردها  و  انتخاباتی  مناظره های  در  آمریکا  با  مبارزه 
نیستند خروج  منتسب، حاضر  کارشناسان  و چه  متبوع  کاندیداهای 
به حسن روحانی  تقبیح کنند و همچنان  را  برجام  از  ترامپ  دونالد 
ادعا  شام  تا  بام  از  که  است  اخلاق  همان  مصداق  لابد  می تازند، 
می کنند و صداوسیما 6 مدیر ارشد ایرانی را که یکی شان چندی دیگر 

رئیس جمهوری ایران خواهد شد به رعایت آن ها فرامی خواندَ.
میزگرد  در  هم  و  -دوشنبه شب-  تلویزیونی  مناظرۀ  اولین  در  هم 
سیاسی شبکۀ سوم در روز سه شنبه که مسعود پزشکیان، محمدجواد 
با خود به همراه داشت اصول گرایی  برنده  را به عنوان برگ  ظریف 
در  را  روحانی  بغض  همچنان  حد  چه  تا  داد  نشان  ایرانی  رادیکال 
سینه دارد. شاید تأکید مسعود پزشکیان بر این که به دنبال تشکیل 
دولت سوم روحانی نیست و یک بار هم گفت »من با روحانی چه کار 
دارم« دوشنبه شب و در مناظره قاضی زاده هاشمی و علیرضا زاکانی 
)دو کاندیدای احتمالًا پوششی برای سعید جلیلی( و سه شنبه شب و در 
میزگرد سیاسی، فؤاد ایزدی را جسور کرد تا به حسن روحانی بتازند و 

تمام کاسه کوزه های خروج ترامپ را بر سر او بشکنند.
پزشکیان اگرچه به تشخیص خود از روحانی و دست کم دولت اول او 
خصوصاً سال های 94 و 95 با تورم تک رقمی دفاع شایسته نمی کند 
)شاید تا سیبل قرار نگیرد و آنان به هدف خود نرسند( اما ظریف حق 
مطلب را ادا کرد و اجازه نداد مدعیان به لاف گزاف و ژاژخایی ادامه 
دهند. با این حال جای این پرسش هم هست که چگونه است هر 
نقدی به عملکرد ضعیف دولت مستقر فعلی که در تمام شاخص ها 
مشهود است جفا در حق رئیس فقید آن تلقی می شود ولی انگار هر 
چه علیه دولت هشت سالۀ روحانی بگویند عین صواب است و تازه 

ثواب اخُروی هم بر آن مترتب است؟
امضاکنندگان  از  که  تهران  فعلی  شهردار  که  رسیده  جایی  به  کار 
مخالفت با واردات واکسن در اوج کرونا بوده به واردات واکسن در 
به  بلکه  او نیست  افتخار  این یگانه  دولت مرحوم رئیسی می بالد و 
ارزان تر  که  را  ما  نفت  پول  از  بخشی  چینی ها  که  می بالد  این هم 
حمل  وسایل  قرارداد  در  ایران  پرداختی  به عنوان  کرده اند  خریداری 

و نقل پذیرفته اند و همین را سرمایه گذاری خارجی توصیف می کند.
دربارۀ مناظرۀ اول و میزگرد سیاسی با حضور محمدجواد ظریف و 
مهدی سنایی در دو سوی او نکات بسیاری می توان یادآور شد که در 
یادداشت ها و تحلیل های دیگر آمده یا خواهد آمد. این نوشته اما برای 
آن است که داعیه های اخلاقی و ضدآمریکایی مدعیان را به چالش 
کشد و بپرسد چگونه می توان خروار خروار ادعا داشت و تا این حد 

برای تطهیر ترامپ و گناه کار جلوه دادن دیگران کوشید؟
وقتی پزشکیان با صراحت لهجه نهیب زد »اگر برجام بد است چرا آن 
را پاره و ملغا نمی کنید؟« فؤاد ایزدی از لزوم وفاداری به عهد گفت و 

این که قراردادی است که نمی توان از آن شانه خالی کرد.
هرچند اگر به خیر و مصلحت و منفعت عمومی می اندیشیدند پس از 
راه یابی بایدن به کاخ سفید با مصوبه 11 آذر 1399 نباید مانع احیای 
برجام می شدند که خود قصه پرغصه ای است و ظریف گفت اسرائیل 

با ترور مهندس فخری زاده و در داخل هم افرادی مانع شدند.
این نکات را البته هم از زبان پزشکیان و هم ظریف و هم سنایی 
کمابیش شنیدیم و آنچه مغفول مانده و به آن کمتر پرداخته شده حتی 
تبعات اقتصادی و سیاسی و فرهنگی برجام نیست که لمس و تجربه 
شده بلکه این است که چگونه می شود از بام تا شام به واقع یا از سر 
تظاهر و از جیب خود یا ملت در مخالفت با آمریکا گریبان درید و سینه 

چاک کرد ولی کلمه ای در تقبیح ترامپ نگفت؟!
به زبان ساده تر اصول گراییِ ترامپیستی دیگر چه صیغه ای است؟ انواع 
سنتی و رادیکال و میانه و نو و احمدی نژادیِ آن را دیده و تجربه 

کرده ایم اما ژانر ترامپیستی آن گویا گونه ای دیگر است!

 محمد آریان نیا 
  و سرانجام پزشکیانی که ارجاع دائم به کارشناسان 
داشت به پاشنه آشیلش تبدیل می شد کارشناس ارشد 
خودش را همراه خود آورد تا ظریف همه »یک طرفه 
صحبت کردن برجام در صدا و سیما« را به تنهایی 

جبران کند.
 ناگفته پیداست که در همه سال هایی که برجام وارد 
ادبیات سیاسی ایران شد گروهی بودند که به دلایل 
مختلف دوست نداشتند چنین معاهده ای بین ایران و 

کشورهای مقابلش بسته شود.
 گرچه صدای این دلواپسان در مراحل متعدد مذاکرات و 
موقع امضای برجام دائم بلند بود اما زمانی که ترامپ از 
برجام خارج شد آن ها فرصت طلایی خود را پیدا کردند 
و از همه تریبون های عظیمی که داشتند به روحانی 
و ظریف تاختند. گویی که وزیر امور خارجه و حتی 
رییس جمهور در کشور آن قدر اختیارات دارد که چنین 
توافقنامه ای را رأسا امضا کند و همچنین گناهی برای 

آن  کس که یک طرفه به زیر میز زد متصور نیست.
سال ها  این  همه  در  افراد  این  اینکه  ماجرا  تلخی   
رسانه  بزرگترین  و  می رفتند  به محکمه  یک طرفه 
هر  تا  بود  اختیارشان  در  دربست  هم  مملکت  این 
حالتی مشخص  در چنین  بگویند.  آنچه می خواهند 
است که زور رسانه ای تیم دیپلماسی دولت روحانی 
بر چنین هجمه ای نمی چربید و همین موضوع توهم 
حق داشتن را به طرف مقابل می داد لاجرم هم صدا را 
بلندتر می کردند و هم تکرار بیشتری به ادعاهای خود 

می دادند.
سرانجام  و  نیافت  خاتمه  همینجا  به  داستان  اما   
محمدجواد ظریف در پوشش کارشناس همراه مسعود 
پزشکیان یکی از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 
توانست در همان صدا و سیما دقایقی هر چند اندک 
اتفاق  این  نتیجه  بگیرد.  مقابل  طرف  از  را  تریبون 
برخاستن طوفانی بود که همه این هیاهوها را از بین برد 
و نشان داد که چرا هیچ گاه نخواستند با وزیر امور خارجه 

امضا کننده برجام در یک میز بنشینند.
 ظریف البته همه حرف هایش به دفاع از برجام نگذشت. 
هم بسیار با احترام از رییس دولت اصلاحات نام برد و 
هم به طعنه احمدی نژاد را کوفت. هم به صراحت از 
شیره مالیدن به سر مردم گفت و هم کسانی که مدعی 
بودند با نقشه های آن ها فروش نفتمان بیشتر شده را 
زیر سوال برد. بخش زیادی از حرف هایش هم مبتنی 

بر آیات قرآن بود تا هیچ خدشه ای به آن وارد نشود.
اصلاح طلبان امید زیادی به پزشکیان بسته اند که به نظر 
می آید خودش هنگام ثبت نام و حتی هنگام اعلام نتیجه 
بررسی صلاحیت ها، تصور چنین رخدادی را نداشت. به 
همین دلیل هم در روزهای گذشته کمتر توانسته بود 
که شعله این امیدها را پرفروغ تر کند. آمدن ظریف و 
صحبت هایش را باید یک امتیاز و حتی نجات دهنده 
بزرگ برای پزشکیان دانست که اگر تکرار شود می توان 

به ثمر نشستن آن امیدها امید داشت.
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پژواک گلوله علیه کاپیتولاسیون در بازار کتاب 
تاریخ شفاهی شهید محمد صادق امانی همزمان با سالگرد شهادتش به بازار نشر رسید.   به گزارش خبرآنلاین، سی و 
دومین عنوان از سری کتاب های »انقلاب اسلامی« انتشارات ایران با عنوان »ره نشان« به سی و دو روایت از همرزمان 
شهید محمد صادق امانی پرداخته است.شهید امانی از اوایل دهه سی با تأسیس گروه شیعیان که اهداف مشترکی 
فکری با گروه فدائیان اسلام داشت اما رفتاری متفاوت در پیش گرفته بود مبارزه را آغاز کرد. وی پس از نهضت امام 
خمینی یکی از چهره های شاخصی بود که در هیأت های مذهبی به یاری ایشان شناخت و پس از دستور امام نسبت به 
وحدت، از مؤسسین هیأت های مؤتلفه اسلامی شد. او در کنار شهید مهدی عراقی شاخه نظامی این گروه را تأسیس 

کرد و پس از فتوای امام نسبت به حرمت سکوت در برابر کاپیتولاسیون آمریکایی، هنگامی که ایشان تبعید شده بودند و دسترسی به ایشان ممکن 
نبود با اخذ مجوز از نمایندگان ایشان و کسب فتوا از مرجع تقلید در دسترس، آیت الله میلانی، فرماندهی اجرای حکم الهی درباره حسنعلی منصور را 
بر عهده داشت.این کتاب در 32 روایت مجزا از افراد مختلف، به شرح احوال و نوع مبارزه و تفکر شهید محمدصادق امانی پرداخته است؛ روایت های 
مستندی از وقایع مهم که در خلال آنها روزگار کوتاه زندگی این شهید و شکل گیری هیأت های مؤتلفه اسلامی پیش روی خواننده قرار می گیرد. 
راویان این کتاب بر شخصیت معنوی شهید تأکید دارند تا جایی که در دومین روایت، از قول شهید بهشتی نقل شده است که دیدار با او شما را 

به یاد خدا می انداخت. این کتاب به کوشش محمد مهدی اسلامی در 464 صفحه قطع رقعی و به قیمت 325 هزار تومان منتشر شده است.
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فیلم و سریالشعر و ادبیات

پخش سریال »افعی تهران« به پایان رسید و گمانه زنی ها 
برای تولید دومین فصل آن درحالی آغاز شده که تورج 
اصلانی بازیگر این سریال گفته که بعید است فصل دومی 

برای این سریال در کار باشد.
به گزارش ایرنا، همزمان با پایان سریال افعی تهران، 
گمانه زنی ها درباره تولید فصل بعدی آن آغاز شد؛ این 
بازیگر  اصلانی،  تورج  که  است  درحالی   گمانه زنی ها 
توجه  با  ایرنا گفت:  به خبرنگار سینمایی  این سریال 
به  نسبت  مقدم  سامان  تیم  بودن  کیفیت محور  به 
کمیت محوری، بعید است فصل دومی برای افعی تهران 
در کار باشد. هرچند تصمیم نهایی به عهده کارگردان، 

تهیه کننده و پلتفرم است.
اصلانی درباره تجربه بازی در این سریال نیز توضیح داد: 
آقای مقدم تاکید داشتند مشاغلی که در پشت صحنه 
هستند واقعی باشند و اصرار داشتند هر کاراکتر دقیقا همان 
شغل را داشته باشد تا در سکانس هایی که با ابزار کار 

می کند، مخاطب درک کند که او کار خود را بلد است.
او ادامه داد: محتوایی که در سریال نشان داده شد مبتنی 
بر واقعیت پشت پرده سینماست؛ در بخش دولتی، دولت 
برای سرمایه فیلم تصمیم می گیرد و در بخش خصوصی، 
سرمایه گذاران تعیین کننده هستند.تهیه کننده سریال درباره 
ساخت فصل دوم نظر مساعدی نداشت و گفت: به فصل 
بعدی »افعی تهران« فکر نکرده ایم. ساخت فصل2 برای 
سریال در کشور ما، کار بسیارسختی است و به نظرم 
فصل های بعدی سریال ها هم در کشور ما چندان موفق 

نبوده اند
به هر روی فصل نخست افعی تهران در حالی به پایان 
رسید که پس از اتمام سریال، زمزمه ساخت فصل دیگر 

آن هنوز شنیده نشده است. 
سامان مقدم در متنی که برای تقدیر از همکاری تیم این 
سریال نوشته بود، اشاره ای به ادامه این سریال نداشت و 
به نظر می رسد تاکنون تصمیمی برای تولید فصل دوم 

گرفته نشده است.
تهیه کننده سریال جواد فرحانی نیز در مصاحبه ای که اخیرا 
منتشر شده درباره ساخت فصل دوم نظر مساعدی نداشته 
و گفته بود: به فصل بعدی افعی تهران فکر نکرده ایم و 
بیش از هر چیز به پایان خوب برای فصل اول این سریال 

فکر کردیم. 
ساخت فصل2 برای سریال در کشور ما، کار بسیارسختی 
است و به نظرم فصل های بعدی سریال ها هم در کشور ما 

چندان موفق نبوده اند.
با آن که  سریال های دیگر نمایش خانگی چون شهرزاد و 
زخم کاری که در سال های اخیر با اقبال مواجه شدند، به 
فصول بعدی رسیدند اما جمع بندی و شنیده های خبرنگار 
ایرنا نیز نشان از آن دارد که تاکنون تصمیمی برای تولید 
فصل دوم این سریال گرفته نشده و با توجه به کیفیت محور 
بودن تیم تولید سامان مقدم نسبت به کمیت محوری، بعید 

است فصل دومی برای افعی تهران در کار باشد.
سریال افعی تهران با تمام فراز و نشیب ها و حواشی درحالی 
به پایان رسید که از همان ابتدا نام پیمان معادی را در 
مقام فیلمنامه نویس یدک می کشید و همکاری او با سامان 
مقدم پس از 20 سال نکته مهمی بود که رفته رفته تاثیر آن 

در گره افکنی های متفاوت سریال دیده شد.
افعی تهران ابعاد متفاوتی داشت؛ از تربیت و نقد سیستم 
آموزشی تا مسائل مرتبط با روان رنجوری و اتاق درمان. در 
این بین خط اصلی را بر مبنای زندگی یک هنرمند گذاشته 
بود تا مخاطب را با موضوعات مرتبط با زندگی هنرمندان 
و سینماگران، چیزی که کمتر در آثار نمایشی خصوصا آثار 
سینمایی با آن روبه رو شده است، مواجه کند.آنچه سریال 
از مسائل سینما نمایش داد به قدری در کلاف زخم های 
کاراکتر اصلی قصه پیچیده شد که از سوی هنرمندان درک 
شد. اعتراضی نیز از سوی روان شناسان صورت نگرفت 
و همین مهر تاییدی بود بر درک مشکلاتی که می تواند 

وجود داشته باشد
بعُد دیگر سریال نیز مبتنی بر قتل و انتقام بود که سرچشمه 
خود را از همان روان رنجوری ها می گرفت؛ پس نوک 
پیکان سریال به سمت روانِ آدمی و مسائل آن بود. از 
این رو بود که روان شناسان و جزئیات درمان در این سریال 
مهم شد و سرِ صحبت درباره مسائلی باز شد که بعضی 
مراجعان در روند درمان با روان درمانگران خود دارند و 

سال ها سر به مهر باقی مانده بود.
فارغ از رویه ای که سریال در ارتباط بین درمانگر و مراجع 
داشت و همین نیز بسیار مورد نقد قرار گرفت، ارتباطی که 
یک هنرمند یا بهتر است بگوییم یک پدرِ زخم دیده ی 
هنرمند با پسرش داشت زیر ذره بین بود. از رهگذر این 
ارتباط بود که زخم های آرمان بیانی در سریال نمایان 

می شد و با آن همذات پنداری صورت می گرفت.
به نظر می رسد آنچه سریال قصد داشت از مسائل و پشت 
پرده های سینما بگوید به قدری در کلاف زخم های 
کاراکتر اصلی قصه پیچیده شد که از سوی هنرمندان 

درک شد.
 از آن سو اعتراض گسترده ای نیز از سوی روان شناسان 
درک  بر  بود  تاییدی  مهر  همین  و  نگرفت  صورت 

مشکلاتی که می تواند از سوی آنان وجود داشته باشد.
همچنین نوک پیکان نقدها به سریال به سمتی رفته 
که چطور در این کار، قاتل به شکلی محبوب نشان داده 
می شود و این طور آزادانه در سطح شهر در حال تردد است.

احمد شهریار، مترجم، می گوید شناخت جامعه اردوزبان از شعر معاصر ایران محدود به 
فروغ و پروین است و تصوری از شعر امروز ایران و جریان های ادبی ندارند.

به گزارش تسنیم، اگر با یک غیرایرانی درباره ادبیات ایران صحبت کنید، بی شک آن را 
با خیام و حافظ می شناسد، فرقی هم نمی کند که او از کدام نقطه این کره خاکی باشد، 
همه جا، آسمان همین رنگ است. معلوم نیست اگر امثال ادوارد فیتز جرالد، مترجم 
ثروتمند بریتانیایی یا آن نابغه آلمانی، گوته، اقدام به ترجمه و معرفی بزرگانی چون خیام و 

حافظ نکرده بودند، باز هم ادبیات ایران در جهان شناخته شده بود یا نه.
میراث ایرانیان شعر است و از این میراث به جهانیان سهم چندانی نرسیده است، در 
حالی که حتی کشورهای همسایه مانند ترکیه تمام هم و غم خود را به کار گرفته اند تا از 
طریق صادرات کتاب، به صدور فرهنگ خود بپردازند، دست ما در حضور در بازارهای 
جهانی چندان پر نیست، گویی عبارت »صادرات کتاب« برای جامعه ادبی و مسئولان 
فرهنگی ما امری است سهل و ممتنع؛ هم می دانیم چیست و هم نه، این در حالی است 
که ادبیات ایران در یکصد سال گذشته و به ویژه پس از پیروزی انقلاب، ادبیاتی پویا است 
که حوزه های مختلفی را تجربه کرده است، با این حال کمتر صدایی از این جامعه بزرگ 
ادبی مجال و فرصت یافته است که با مخاطبان خارج از ایران نیز هم صحبت شود. 
رهبر معظم انقلاب با توجه به اهمیت اهتمام به این موضوع، در دیدار اخیر با شاعران، 

بر لزوم ترجمه و ایجاد نهضت در این حوزه تأکید کردند. 
احمد شهریار، شاعر و مترجم پاکستانی، از جمله فعالانی است که در سال های گذشته 
کوشیده با انتخاب اشعار معاصر، جامعه اردوزبان را با ادبیات امروز ایران آشنا کند. 
پاکستان هرچند در همسایگی ایران است و بسیاری از تشابهات فرهنگی عامل پیوند 
دو ملت می تواند باشد، اما شناخت این جامعه از شعر امروز فارسی بسیار اندک است. به 
گفته شهریار، معدود شاعرانی مانند فروغ در میان اردوزبان ها شناخته و معرفی شده اند. 

گفت وگوی تسنیم با این مترجم و شاعر را می توانید در ادامه بخوانید:
*تسنیم: در جلسه دیدار شاعران با رهبر انقلاب، ایشان بر ترجمه 
اشعار فارسی و آثار شاعران به دیگر زبان ها تأکید کردند و خواستار 
راه اندازی نهضت ترجمه در این زمینه شدند. به عنوان کسی که با دو 
جامعه فارسی زبان و اردو زبان آشنا هستید و کوشش هایی در حوزه 
ترجمه داشته اید، بفرمایید جامعه اردو زبان تا چه اندازه با شعر فارسی 

آشناست؟
مدت های زیادی با مرکز ترجمه حوزه هنری در ارتباط بودم و کارهای متعددی را 
از فارسی به اردو ترجمه کردم. تقریباً تمامی این آثار در پاکستان منتشر شده اند؛ از 
جمله کتاب »شعر زنان ایران« که نخستین کتابی بود که به معرفی زنان شاعر ایران 
می پرداخت. پیش از این ترجمه شعر زنان ایران محدود به چند بیت یا اثر از شاعرانی 
چون فروغ فرخزاد و پروین اعتصامی بود و اثری که به صورت کلی و جامع بخواهد 
این جریان را به اردوزبانان معرفی کند، منتشر نشده بود. این اثر به انتخاب فریبا یوسفی 

انجام شده بود و انتشارات صریر در پاکستان آن را به چاپ رسانده بود.
اثر دیگری که در این زمینه کار کردم، کتاب »رنگین کمان با رنگ های جدید« بود که 
شعر معاصر ایران را از نیما تا گروس عبدالملکیان، یعنی حدود 87 شاعر را به مخاطب 
اردوزبان معرفی می کند. به تازگی نیز کتاب »چشم های جاری در فرات« از علیرضا قزوه 

و منتخبی از اشعار محمدجواد آسمان را از انتشارات شهریار منتشر کرده ام.
موسی بیدج یکبار می گفت که من 200 تن از شاعران عرب زبان را به جامعه فارسی زبان 
معرفی کرده ام. به نظرم لازم است آثار شاعران ایرانی به صورت جداگانه و یا منتخبی 
از آثار، ترجمه و منتشر شود. خوب است که از همه شاعران ایرانی، کتابی به زبان اردو 
نیز منتشر شود؛ چون مخاطب با یک قطعه شعر نمی تواند به جهان شاعر راه یابد، لازم 

است که حداقل یک مجموعه شعر از او بخواند.
*تسنیم: شناخت از شعر و ادبیات فارسی در جهان محدود به ادبیات 
کلاسیک است. متاسفانه ادبیات معاصر ایران کمتر این توفیق را 
داشته که در بازارهای جهانی نیز مخاطبان خود را بیابد. علت این امر 
را در چه می بینید؟ شعر معاصر به ویژه شعر انقلاب چه حرفی برای 

گفتن خواهد داشت؟
شعر پس از انقلاب هم می تواند جذابیت داشته باشد و هم باید با حساسیت و هوشمندانه، 
آثاری انتخاب و ترجمه شود. آثاری که مستقیماً از برخی مفاهیمی مانند انقلاب، دفاع 
مقدس، ارزش های شیعی، مدافعان حرم و... می گویند، ممکن است برای مخاطب 
اردوزبان که یا به این مسائل باور ندارد و یا سنی مذهب است، جذاب نباشد. با این حال 
ما نمی توانیم چشم خود را به روی این مفاهیم ببندیم. می توان با انتخاب هوشمندانه از 
آثاری که هنرمندانه و غیر مستقیم از این مفاهیم گفته اند، مخاطب را به سمت مطالعه 

این دست از آثار جذب کرد.
از سوی دیگر، به نظر می رسد سرمایه گذاری روی اشتراکات دو ملت می تواند در این 
مسیر راهگشا باشد. از جمله این موضوعات می توان به شعر نبوی اشاره کرد که زیر 
سایه انقلاب، رشد کرد. این گونه از ادبیات آیینی می تواند بین دو ملت همدلی بیتشری 

ایجاد کند.
از دیگر موضوعات، موضوع فلسطین است که هنرمندان ایرانی در این حوزه فعال 
هستند و آثار متعددی در این زمینه منتشر کرده اند. اگر همین کتاب ها به زبان اردو 
ترجمه شود، بسیاری از مخاطبان با آن همراهی می کنند؛ چرا که بسیاری از پاکستانی ها 
ضد اسرائیل و همسو با سیاست های ایران در این زمینه هستند. این مسیر می تواند دو 

طرفه باشد.
وقتی رهبر معظم انقلاب از نهضت ترجمه سخن گفتند، می توان بر آثار دیگر زبان ها نیز 
تمرکز کرد تا شاعران فارسی زبان با جهان بینی شاعران اردوزبان نیز آشنا شوند. جدای 
از شعر، حوزه داستان نیز مهم است که برخی از آثار ترجمه شوند. جای این دست از آثار 

نیز در ترجمه به زبان اردو خالی است.
*تسنیم: رهبر انقلاب بر ایجاد نهضت ترجمه در حوزه شعر تاکید 

کردند. موانع ایجاد این حرکت فرهنگی در چیست؟
یک سری موانع در این حوزه به ویژگی های شعر و ترجمه پذیر بودن یا نبودن آن 
بستگی دارد. شعر به راحتی مشت خود را برای ترجمه باز نمی کند. هم از نظر درک 
مفاهیمی که در شعر هست، مترجم خود باید حتماً شاعر باشد که بتواند آن را هضم کند 

تا بتواند به راحتی ترجمه کند.
از سوی دیگر، باید به محدودیت های جامعه مخاطبان مقصد توجه کرد. علاوه بر این، 
برخی از مترجمان تلاش می کنند که ترجمه منظوم ارائه دهند، اما عموماً این دست از 
ترجمه ها خوب از کار در نمی آید. به نظرم، ترجمه باید به صورت نثر یا شعر سپید باشد. 
در کنار همه این ها، می توان از عدم حمایت از مترجمان و نادیده گرفتن کار آنها را از 

دیگر موانع این راه یاد کرد.
همین امر سبب شده تا برخی از مترجمان دست و دلشان به کار نرود و به سراغ کارهایی 

روند که سود معنوی و مادی بیشتری داشته باشد.
*تسنیم: شعر فارسی چقدر ترجمه پذیر است؟ بلاغت، زیبایی های 
زبانی و... تا چه اندازه در این مسیر به مخاطب دیگر زبان ها منتقل 

می شود؟
خوشبختانه ترجمه  آثار فارسی به اردو، از جمله برگردان هایی است که با موانع کمتری از 
این منظر مواجه است؛ چرا که ما رسم الخط مشترکی داریم. مثلًا وقتی شما بخواهید از 
انگلیسی به چینی ترجمه کنید، ناگزیر باید برخی از ترکیب ها را تغییر دهید، اما در ترجمه 
از فارسی به اردو، ما بسیاری از ترکیب ها را به همان صورت به کار می بندیم؛ چرا که 

برای مخاطب اردوزبان این ترکیب ها غریبه نیست.
اما در بازی های زبانی دست مترجم بسته است که کار مترجم را با سختی همراه می کند. 
برگردان این بخش از اشعار، به استعداد و توانایی مترجم بستگی دارد که از یک شعر 

خوب، یک ترجمه خوب ارائه دهد.
بیش از 80 درصد شعر فارسی، به خصوص شعر معاصر و به ویژه شعر نیمایی و سپید، 

ترجمه پذیر است و می توان به زیبایی آن را به اردو برگرداند.

فصل دوم »افعی تهران« 
ساخته می شود؟

»فروغ« و دیگر هیچ
کنسرت پاپ یک روزه مجوز می گیرد، هنرمند موسیقی ملی باید سه ماه برای گرفتن مجوز بدود

موسیقی اصیل و ملی را به حاشیه رانده اند
با  موسیقی«  »سند  خردادماه   26 یکشنبه  این  از  پیش  روز  سه 
شش  و  مرتبط  معاونان  و  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  حضور 
سندی  شد،  رونمایی  فرهت  شاهین  استاد  جمله  از  هنری  چهره 
 10 مورخ   895 جلسه  در  که  تبصره   4 و  ماده   7 مقدمه،  یک  با 
از  و  رسیده  تصویب  به  انقلاب فرهنگی  شورای عالی   1402/  11/
مقدمه  در  که  کلی  است. سندی  بوده  آن لازم الاجرا  ابلاغ  تاریخ 
اثبات  را  اولین هنرهای بشری  از  آن تلاش شده مفیدبودن یکی 
کند و البته در مفاد بعدی تلاش کرده است تا الگو و خطوط آن 

را تبین کند.
برای هنرمندان و  تعیین تکلیف کردن  از آن که  فارغ  حسین قره: 
مردم که مخاطبان هنرمندان هستند، نوعی قیمومیت برای هنرمند 
و مردم است، بندهای این سند آن قدر حدودوثغور مشخص کرده 
که عملًا باید به سرودهای اول انقلاب برگردیم. این که عده ای 
اهل  و  هنرمند  یا  سیاستمدار  و  باشند  دولتمرد  نمی کند  فرقی   -
یک  برای  می توانند  کنند  تصور   - محلی  مقامات  یا  و  موسیقی 
مشخص  تکلیف  دارد  سرکار  مردم  با  که  جهانی  و  تاریخی  امر 
بایدونباید برای هنرمندان و مخاطبان  کنند، اشتباه است. این که 
مشخص کنند، نه دردی را از هنر درمان می کند نه راهی از اهداف 

مشخص شده، دارد.
و  فاخر  هنر  آن سند  در  آنچه  به  توجه  و  ایجاد سند  برای  تلاش 
ارزشی خوانده شده در حالی است که دولتمردان پس از بحران  و 
فاجعه 1401 برای آرامش فضا و تخلیه انرژی جوان مجوز کنسرت 
به کسانی دادند که در ابتدایی ترین سطح از کیفیت هنری بودند. 
نگاه دستوری و از بالای دولتمردان که تصوری از هنر و هنرمند 

به جز ابزار ندارند، هیچ زمانی جوابگو نبوده است.
برای بررسی سند موسیقی و وضعیت این هنر در چند سال گذشته 
به سراغ یکی از پیش کسوتان هنر موسیقی ایرانی رفتیم، »کیوان 
آثار  و  است  اصیل  و  ایرانی  موسیقی  حوزه  هنرمندان  از  ساکت« 
در حوزه  کتاب  جلد  ده  کرده. ساکت  این حوزه خلق  در  متعددی 
این حوزه  را در  نگارش درآورده و شاگردان متعددی  به  موسیقی 
با  خبرآنلاین  گفت وگو  حاصل  می خوانید  آنچه  است.  تربیت کرده 

استاد کیوان ساکت است.
دو روز پیش از سند ملی موسیقی رونمایی شد، سندی 
به  و  پایان  به  آن  تدوین  گذشته  سال  ماه  آخرین  که 
عرصه  برجسته  هنرمند  به عنوان  شما  رسید،  تصویب 

موسیقی از چندوچون این سند آگاه هستید؟
دارد؟  سند  به  نیازی  چه  موسیقی  اصلًا  نه!  بخواهید  را  راستش 
و...  خوشنویسی  معماری،  نقاشی،  تئاتر،  سینما،  هنرها  سایر  مگر 
را  خود  آثار  سندی  اساس  بر  عرصه  آن  هنرمندان  یا  دارند،  سند 
آنجایی  تا  باشد.  داشته  سند  به  نیاز  موسیقی  که  می کنند  تولید 
اشتراک  به  موسیقی  اهالی  از  خیلی  با  سند  این  مفاد  می دانم  که 
اهالی  برای  آن  نوشتن  ضرورت  و  محتوا  و  است  نشده  گذاشته 

موسیقی روشن نیست.
قبول  قابل   هم  صورت گرفته  تلاش  که  می گیریم  فرض  اصلًا 
گونه  به  موسیقی  برگزاری کنسرت های  وقتی صدور مجوز  باشد، 
برای  ارزشی  هیچ  جمعه  امام های  شهرها  برخی  در  که  است  ای 
پیش  ملوک الطوایفی  چیز  همه  و  نیستند  قایل  خانه  وزارت  مجوز 
آن  برگزاری  عدم  یا  برگزاری  به  می تواند  نهادی  هر  و  می رود 
ورود کند، بودن سند یا نبودن آن چه نقشی را بازی می کند. اگر 
امر  کرده،  تبیین  را  زندگی  در  موسیقی  حضور  ضرورت  سند  این 
واضح و مشخصی است و نیازی به نوشتن در سطح دولتی ندارد، 
را  آن  باید  اهل  موسیقی  دایره تخصصی که  در  است  امری  بلکه 
سینما،  صداوسیما،  از  را  موسیقی  زمانه  این  در  اگر  کنند.  تبیین 
تئاتر و عرصه زندگی عمومی و روزمره مردم بگیرید، می بینید که 
چیزی باقی نمی ماند، امروزه موسیقی با نفس زندگی درآمیخته و 
شنیدن  با  را  روزانه  زندگی  از  بخشی  پیر  و  جوان  از  قشرها  همه 

جایگاهی  چه  دولتی  عرصه  در  نوشتن  سند  می گذرانند،  موسیقی 
دارد؟ می توانند به مردم بگویند موسیقی گوش نکنید یا چه نوعی 
از موسیقی را گوش کنید! یا به هنرمندان بگویند چه نوع اثری را 
بسازید؟ یا فقط لایه ای به لایه های نوشته و نانوشته قبلی اضافه 

کرده اند که به پیچیدگی های موجود اضافه خواهد کرد.
کاندیداهای  با  فرهنگی  میزگردهای  در  روزها  این 
ریاست جمهوری تقریباً هیچ حرفی از موسیقی به عنوان 
به  نامزدها  نگاه  البته  نشد،  گفته  فرهنگ  از  بخشی 
بالا  از  و  دستوری  کلی،  شکل  به  هنر  و  فرهنگ  مقوله 
بود و بایدونباید داشت. به نظرشان هنر در یک شکل 
داشته  مشخص  کارکردی  باید  و  است  مطلوب  خاص 
راه  بایدونباید  با  دستوری  هنر  شما  نظر  به  و...  باشد 

به جایی می برد؟
هنر فرمایشی یا مناسبتی و دستوری چه در سند باشد چه در دستور 
کار دولت ها مورد پذیرش مردم قرار نمی گیرد و ماندگار نمی شود. 
تجربه  دیگر  کشورهای  در  هم  و  ایران  در  هم  وبارها  بارها  این 
شده است. موسیقی و هنری که از جان و روح مردم یک سرزمین 
بیرون نیامده و توسط هنرمند آفریده نشده باشد، جز اندک زمانی 
کوتاه و آن هم به  مناسبتی گذرا، دیگر شنیده نمی شود و به  زودی 
از یادها خواهد رفت. برگردی به گذشته و ده ها نمونه را خواهید 
اندکی آشنا باشد این را  با تاریخ هنر  دید. بی گمان هر کس که 
تاریخ  ندارد،  فرجامی  هیچ  دستوری  هنر  که  درمی یابد  آسانی  به 
بهترین گواه این سخن است. اگر کسی متوجه نیست یا از تاریخ 
هنر ناآگاه است و یا خودش را به نفهمیدن زده است و نمی خواهد 

با واقعیت روبرو شود.
از آن برای  شرایط در سه سال گذشته و دولت پیش 
شرایط  در  بهبودی  شما  آیا  بود،  چگونه  موسیقی 

ملاحظه کردید؟
لغو  شاهد  آن  از  قبل  چه  و  سه ساله  دوره  این  در  چه  شوربختانه 
کنسرت های موسیقی ملی و اصیل بوده ایم. از نگاه من وبسیاری 
مختلفی  دلایل  به  نبودیم،  خوبی  رخداد  هیچ  شاهد  ما  من،  چون 
کنسرت هنرمندان اصیل و ملی لغو و یا دچار مشکل و چالش شده 
در  موسیقی  بویژه  هنر  وضعیت  بهبودی  درباره  اظهارنظر  است. 
ایران که ملوک الطوایفی اداره می شود و شخصیت های یک استان 
می توانند  مختلف  نهادهای  مسئولان  تا  امام جمعه  از  یا یک شهر 
موسیقی  کنسرت  اجرای  با  وزارتخانه  نظر  برخلاف  و  کرده  اراده 
اصیل و یا هر نوع موسیقی برخورد کنند، بیهوده است. نمونه های 
ندیده ام که حتی  این سال ها  تمام  در  بسیار دیده ایم و من  را  آن 

یک بارخانه موسیقی در این باره کاری شایسته انجام دهد.
به  می توانند  فرهنگی  مدیران  شما  نکته  مقابل  در 

کنسرت های پاپ اشاره کنند؟
اجراهای  و  پاپ  با موسیقی  بگویم که من هیچ ستیزه ای  نخست 
متعدد آن و هنرمندان آن ندارم، ولی اشاره به این دارم که، برای 
در  گاه  و  روزه  دو  یا  و  یک   گاهی  را  مجوز  پاپ  کنسرت  اجرای 
کمتر از آن صادر می کنند، تنها شرح وضعیت را می گویم؛ اما برای 

اجرای موسیقی اصیل گاه دو یا سه ماه زمان و دوندگی فراوان نیاز 
است تا مجوز صادر شود، این فرایند آن قدر طولانی است که بسا 
فرصت تبلیغات ازدست رفته و در بسیاری از موارد کنسرت کنسل 
می شود. مسئله من سنگ اندازی در مسیر اجرای موسیقی ملی و 
دشوار  و  بسیار سخت  را  آن  اجرای  مسیر  که  است  ایرانی  اصیل 
از موسیقی  به حمایت  نهاد دولتی و عمومی حاضر  کرده اند. هیچ 
از  باید  که  دارد  بسیاری  هزینه  کنسرت  هر  نیست  ایرانی  اصیل 
اصیل  موسیقی  به  خوشی  روی  هیچ  آقایان  اما  شود؛  حمایت  آن 
نشان نمی دهند. ما هنرمندان باید هزینه نیروی انتظامی را بدهیم 
اگر  به تهیه کننده گفتم  بار  آنهاست. یک  برای کاری که وظیفه 
نمی شود  داد  پاسخ  کنیم؟  چه  بیاید  انتظامی  نیروی  که  نخواهیم 
بپردازد.  را  آنها  باید هزینه وظیفه  آنگاه هنرمند  است.  وظیفه شان 
در چنین شرایطی موسیقی ملی و اصیل به گوشه رانده شده است.

و  از ژانر کمدی در سینما  حداقل در سه سال گذشت 
از موسیقی پاپ در برگزاری کنسرت حمایت شد، این 
چه آسیب هایی برای هنر در شکل کلی خواهد داشت؟

مخالف  هم  ما  و  می شود  حمایت  پاپ  موسیقی  از  سال هاست 
به  نداریم.  پاپ  موسیقی  با  ستیزی  هیچ  که  گفتم  و  نیستیم  آن 
اما  احترام می گذاریم؛  آن عرصه  دارای شان  و  ارجمند  هنرمندان 
نمی شود سایر ژانرها و گونه های هنری موسیقی را نادیده گرفت 
و مخصوصاً راه موسیقی ملی و اصیل را بست و یا مسیر رشد آن 
مجوز  یا  کرده اند  مسدود  را  مسیر  این  آقایان  کرد.  کند  بسیار  را 
نمی دهند یا با تأخیر می دهند یا به کنسرت مجوز می دهند؛ اما به 
سالن برگزاری مجوز نمی دهند که در نهایت موسیقی اجرا نشود. 
پدیده عجیبی است مشابه آن که وزیر فرهنگ و ارشاد به مجسمه 
داد.  را  فرد  خوش  لباس ترین  و  مد  جایزه  پلاستیکی  مانکن  یک 
به کی بگیم که نخندد و باور کند؟ این آشفتگی در همه جا دیده 
می شود در همه کشورهای پیشرفته یا در حال پیشرفت درجهان، 
فراوانی  احترام  و  ارج مندی  دارای  ملی  هنرهای  سایر  و  موسیقی 
اما  ندارند؛  ستیزه ای  هیچ  آن  با  و  می کنند  حمایت  آن  از  و  است 
در سرزمین ما انگار مسیر وارونه است و چه بس دیده ایم به هنر 
گرانی  بسیار  هنر  که  اپرا  اجرای  نمونه  می شود.برای  توهین  ملی 
است در اروپا به عنوان یک هنر ملی ارج نهاده می شود، هنری که 
و  و صحنه  لباس  طراحی  رقص،  تئاتر،  موسیقی،  از  است  تلفیقی 
نور و کارگردانی. حضور ارکسترسمفونیک، بازیگران، خوانندگان و 
و  پر خرج  این هنر  اما  پرهزینه می کند؛  را  این هنر  سایر عوامل، 
با  بلیت آن  با حمایت شهرداری ها و دولت ها زنده است.  پرهزینه 
گونه ی  این  تا  می گیرد  قرار  مردم  اختیار  در  رایگان  یا  کم  بهای 
در  متأسفانه  ولی  دهد؛  ادامه  خود  کار  به  و  نشده  منسوخ  هنری 
و  درست  هنر  اما  شده؛  حمایت  سخیف  هنر  از  گاه  ما  سرزمین 

راستین با سنگ اندازی روبروست.
به نظر شما می شود پیوندی بین نگاه دستوری و دولتی 

و هنرمندان برقرار کرد؟
اهالی  با دید  آقایان دیدی فرهنگی و هنری مطابق  بعید می دانم 
هنر داشته باشند. بعضی از آنها افتخار می کنند که یک بار هم به 
یا  و  نشنیده اند  اصیل  و  فاخر  موسیقی  یا  نرفته اند  کنسرت  یک 
تئاتر و سینما نمی بینند، هنر والا برایشان اهمیت ندارد، درحالی که 
موسیقی اصیل و ملی ایرانی در تاریخ نشان داده انسان ساز است.

نام  بیاندازیم هرگز  پیش  به چندین دهه  نگاهی  است  کافی  فقط 
که  دید  نخواهید  را  ملی  موسیقی  عرصه  راستین  هنرمند  یک 
کوچکترین خلافی ازو سر زده باشد. چرا؟ چون موسیقی ایرانی در 
ذات خود هنری انسان ساز است. کسانی که در سایه موسیقی ملی 
بزه و  به  دوراز هر  انسان هایی شریف، خلاق و  یابند  پرورش می 
خلافی، با منشی اخلاقی و انسانی خواهند شد. موسیقی اصیل و 
ملی چنین ترکیبی است و چنین هنرمندانی دارد که شوربختانه در 

این سرزمین همیشه به آنان بی مهری شده است.

شروع HDسازی شبکه های استانی تلویزیون
ساخت  از  سیما  و  صدا  استان های  امور  معاون  عابدینی  حسن 
سریال ها و اتفاقات جدید می گوید که یکی از اتفاقات مهم فرآیند 

»HDسازی« است در شبکه های استانی تلویزیون رقم می خورد.
به گزارش تسنیم،  حسن عابدینی پنجم شهریورماه 1401 بود که به 
عنوان معاون امور استان های صدا و سیما انتخاب شد.  او پیش از 
این، ریاست خبرگزاری صداوسیما را برعهده داشت. او که دکترای 
سیاستگذاری عمومی دارد، تجربه سال ها فعالیت به عنوان خبرنگار، 
کاری  کارنامه  در  نیز  را  تلویزیونی  برنامه های  کارشناس  و  مجری 
صداوسیما،  خبرگزاری  مقام  قائم  مانند  مسئولیت هایی  و  دارد  خود 
العالم،  شبکه  اخبار  مدیرکل  صداوسیما،  خارجی  اخبار  مدیرکل 
عضو شورای طرح و برنامه شبکه خبر، عضو شورای پژوهش های 
و  نظارت  مدیرکل  صداوسیما،  مرزی  برون  معاونت  کاربردی 
دفتر خبرگزاری  رییس  ایرنا،  بین الملل  اخبار  معاون  ایرنا،  ارزشیابی 
ایرنا،  استان های  خبر  سردبیر  و  مدیر  ژاپن،  در  اسلامی  جمهوری 
رئیس خبرگزاری جمهوری اسلامی در مرکز چهارمحال و بختیاری 
سابقه  که  است.عابدینی  داشته  برعهده  را  ایران  روزنامه  دبیری  و 
خبر  دانشکده  و  آزاد  صداوسیما،  تهران،  دانشگاه های  در  تدریس 
برنامه های  مجری  است،  نوشته  مقاله  و  کتاب  چندین  و  دارد  را 
از  امروز  جهان  و  همسایگان  اول،  صف  مانند  تلویزیونی  مختلف 
شبکه خبر، گفت و گوی ویژه خبری شبکه 2 و همگام با رویدادها از 
شبکه جام جم بوده و تجربه خبرنگاری، گزارشگری و تحلیل مراحل 
و  ایران  سران  از  جمعی  با  گفت و گو  و  هسته ای  مذاکرات  مختلف 
استان های  امور  معاون  عابدینی  حسن  دارد.با  را  دیگر  کشورهای 
صدا و سیما درباره رویکردها و اتفاقات مختلف هم کلام شدیم که 
از مهمترین مسائلی به آن اشاره کرد موضوع توسعه زیرساخت ها و 
HD سازی بیش از 70 درصد مراکز استان های صداوسیماست که 

ابراز امیدواری کرد به این توفیق دست پیدا کنند.
مشروح این گفت وگو در ادامه از نظرتان می گذرد:

از  برخی  تماشای  از  کم نظیر  استقبال  با  مردم   *
سریال های قومیتی و مناطق بکِر ایران همچون سریال 
مختلف  مناطق  و  لوکیشن ها  به  داد  نشان  »نون خ«، 

استان ها علاقه مندند...
خوشبختانه با همکاری ما در »نون خ« اولین بار لوکیشن ها و اتفاقات 
مربوط به قوم بلوچ ما در این سریال دیده شدند. واقعیت این است 
خیلی استقبال می کنیم از اینکه مجموعه های نمایشی در استان های 
مختلف باشند. نون خ که یک مجموعه طنز است اما بحث های جدّی 

در این استان خواهیم داشت. 
طرح های اولیه ای در استان های کردنشین نوشته شده 

و در جریان است
* سریال »کندو« احمدرضا درویش هم با شما صحبت 

شده است؟
کار  دستور  در  »کندو«  همچون  سریال هایی  چنین  خوشبختانه 
ایلام،  استان کردنشین همچون  است. تعدادی دیگر همچون چند 
است.  شده  نوشته  اولیه ای  طرح های  هم  کردستان  و  کرمانشاه 
و  مناطق سیستان  در  یا  نیستند.  جا  به یک  متعلق  که  چهره هایی 
بلوچستان هم همین طور است و برنامه مفصلی در این زمینه داریم. 
در استان خوزستان سریالی را کلید خواهیم زد که فیلمنامه اش در 
در  که  عرب  اقوام  ایستادگی  همان  درباره  است  آماده سازی  حال 

استان خوزستان مقابل انگلیسی ها داشتند. 
سهم 10 ساعته تولیدات استانی در شبکه های ملی

شبکه های  در  استانی  تولیدات  سهم  می کنید  فکر   *
سراسری چقدر است؟

الان 10 ساعت از برنامه های شبکه های ملی هر روز در دست ما 
است. ان شاءالله امیدواریم این روند افزایش پیدا کند. یعنی الان دو 
از سیستان  اختیار استان هاست که  ساعت اول صبح شبکه سه در 
تا  بویراحمد  و  کهکیلویه  تا  می دهند  پوشش  را  این  بلوچستان  و 
آذربایجان غربی و استان های مختلف. شبکه یک و دو همین طور 
ما  تولید موسیقی  میزان  است؛  در حوزه موسیقی  دیگر  است.بحث 
سالانه رقم بسیار زیادی است. ما سال گذشته تقریباً 1000 ساعت 

ما انیمیشن های مختف را داریم. 
کوثر زاینده استعداد رسانه ای در شبکه های استانی

متخصص  نیروهای  استعدادیابی  و  پرورش  روند   *
نیروهای  شما  و  می کند  طی  را  فرآیندی  چه  استان ها 
موجود در مراکز صداوسیمای استان ها را چطور می بینید؟

واقعیت این است استان ها کوثر زاینده استعداد برای رسانه هست. 
و  بازیگران  تا  سریال ها  آماده سازی  طراحی  و  فیلمنامه  از  امروز 
حوزه  در  هستند.  برجسته  و  خوب  انسانی  نیروهای  از  هنرمندان 
انیمیشن نیز عرصه را به صورت جدّی دنبال می کنیم.  موسیقی و 
همدان  و  بلوچستان  و  سیستان  در  که  انیمیشن سازی  در  خصوصاً 
فعال اند. در حوزه های مستند چه مستندهای در حوزه طبیعت و چه 
مستندهایی که در حوزه پرتره و افراد و شخصیت ها ساخته می شوند، 
بهترین  به  را  کارها  این  استانی  مراکز صداوسیمای  نیروهای  خود 

شکل ممکن پیش می برند. 
امیدوارم بیش از 70 درصد مراکز را بتوانیم HDسازی 

کنیم
توسعه  و  نوسازی  بحث  در  ما  دیگر  نکته   *
تأکیدات  و  اولویت ها  از  یکی  که  زیرساخت هاست 
بحث  در  چه  هست.  و  بوده  صداوسیما  تحولی  دوره 
هزینه ها  کاهش  باعث  که  برون سپاری  و  چابک سازی 
رسیدن  برای  زیرساخت ها؛  توسعه  چه  و  می شود 
استان های  مراکز  نیازِ  که  لازم  استانداردهای  به 
صداوسیمای ما هست سرعت رسیدن به سیاست های 
نوسازی در زیرساخت ها را چطور می بینید. همچنین به 
لحاظ فنی سیگنال رسانی در مناطق و روستاهای محروم 
کشور  ما  کشور  است؟می دانید  چطور  وضعیت مان  الان 
کار سیگنال رسانی  تپه ها  و  کوه ها  دلیل وجود  به  و  است  پهناوری 
سخت بوده و هست. اما بیش از 2/98 سیگنال رسانی صورت گرفته 
و سال گذشته بخشی از این ها را به صورت ماهواره ای و بخشی هم 
از طریق فیبر نوری، دسترسی سیگنال رسانی شان را ایجاد کرده ایم. 
مراکز  HDسازی  حوزه  در  را  جهشی  زیرساخت ها  مورد  در  اما 
صداوسیمای استان ها خواهیم داشت؛ به گونه ای که امیدوارم بیش 

از 70 درصد مراکز را بتوانیم HDسازی کنیم.
آمادگی داریم با برخی از کشورها وارد مذاکره شویم

کشورهای  در  مرزی  استان های  تولیدات  اثرگذاری   *
فرصت  این  از  می توان  چگونه  و  است  چطور  همسایه 

برای توسعه دیپلماسی فرهنگی استفاده کرد؟
دو  بین  فرهنگی  قرابت  آن قدر  استان ها  از  برخی  می رسد  نظر  به 
سوی مرز دارند که به راحتی امکان این را دارند آن طرف مرز از این 
تولیدات استفاده کنند. به طور مثال ما حتی مجموعه های انیمیشنی 
استفاده می کنند. سریال هایی  این ها  از  در آن سوی مرز داریم که 
را  سریال ها  این  تکیه کلام های  مرز  سوی  آن  ما  که  شده  ساخته 
می شنویم. این قرابت های فرهنگی باعث شده به راحتی بتوانند آن 
سوی مرز از این آثار استفاده کنند. این روند حتماً ادامه دارد حتی این 
آمادگی را داریم با برخی از این کشورها وارد مذاکره شویم. امسال در 
بصره  آمدیم بین مجموعه هایی که جمع خوانی قرآن بین این سوی 
مرز و آن سوی مرز صورت گرفت را پخش کردیم. در شبکه های 
آبادان، شبکه های خوزستان و از این دست؛ احساس مان بر این است 

این ظرفیت وجود دارد و می توانیم این کار را انجام دهیم.



 

رئیس کل دادگستری استان گیلان گفت: پس از روشن شدن تمامی ابعاد پرونده و علت حادثه، با مسببین و اهمال کنندگان برخورد قاطع قانونی صورت می گیرد.حجت الاسلام و المسلمین اسماعیل صادقی نیارکی امروز، 29 خرداد ماه با ابراز تاسف از حادثه تلخ آتش سوزی در بیمارستان قائم رشت، به خانواده های سوگوار تسلیت 
گفته و برای مجروحین این حادثه آرزوی صحت و سلامتی کرد.وی افزود: در همان ساعات اولیه بروز حادثه، تیم قضایی از دادسرای عمومی و انقلاب مرکز استان به سرپرستی معاون دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان ، بازپرس و سایر همکاران مرتبط، در محل حضور پیدا کرده و علت حادثه در دست بررسی قرار گرفت.

رئیس شورای قضایی گیلان گفت: پزشکی قانونی با آمادگی کامل ضمن تحویل اجساد فوت شدگان حادثه، علت فوت را بررسی و خدمات لازم به مصدومین را ارائه می کنند.وی با بیان اینکه پس از وقوع حادثه، بیماران به سرعت انتقال پیدا کردند گفت: از 143 بیمار بستری، 120 نفر به بیمارستان های دولتی منتقل شده و 
مابقی نیز توسط همراهان بیمار به سایر بیمارستان ها هدایت شدند.این مقام ارشد قضایی تعداد فوت شدگان این آتش سوزی را تا این ساعت هشت نفر اعلام کرده و افزود: اکثریت آنان از بیمارانی بودند که وضعیت آنان وخیم و در بخش آی سی یو) طبقه همکف( بستری بودند و متاسفانه پس از انتقال از بخش آی سیو ، جان 
خود را از دست دادند.وی با اشاره به اینکه علت حادثه و علت فوت بیماران در دست بررسی است، گفت: سازمان آتش نشانی باید با فوریت علت آتش سوزی را اعلام کرده و پزشکی قانونی نیز علت تامه فوت را مشخص نموده و فوری به شهروندان اطلاع رسانی می شود. حجت الاسلام و المسلمین صادقی نیارکی تصریح کرد: 
قاضی ویژه ای برای رسیدگی به این حادثه معین شده و پس از روشن شدن تمامی ابعاد پرونده و علت حادثه، با مسببین و اهمال کنندگان، برخورد قاطع قانونی صورت می گیرد.به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی دادگستری گیلان، وی با بیان اینکه در مکان های پر ازدحام باید پیش بینی های امنیتی لازم صورت گرفته 

و مقررات ایمنی ساختمان ها رعایت شود، تصریح کرد: رعایت استاندار در تاسیسات و همچین نظارت مستمر بر موارد ایمنی از ضروریات پیشگیری از چنین حادثه های احتمالی است.
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پارلمانی  امور  معاونت  سرپرست 
زوایای  گفت:  جمهوری  ریاست 
بیمارستان  سوزی  آتش  مختلف 
قائم )عج( رشت با همکاری استاندار 
گیلان و همه مسئولان مربوطه مورد 
مقصران  با  و  می گیرد  قرار  بررسی 
برابر قانون برخورد جدی خواهد شد.

به گزارش ایرنا، سید محمود حسینی پور که به عنوان نماینده ویژه سرپرست 
ریاست جمهوری برای پیگیری حادثه بیمارستان قائم )عج( رشت به گیلان سفر 
کرده است، سه شنبه شب در جمع خبرنگاران اظهار کرد: دستگاه هایی که در 
موضوع این آتش سوزی مسئولیت دارند نباید از تکلیف شانه خالی کنند بلکه 

همه باید پاسخگو باشند.
وی با تاکید بر اینکه حادثه آتش سوزی بیمارستان قائم رشت از همه ابعاد مورد 
بررسی قرار خواهد گرفت، افزود: با توجه به اینکه این حادثه ابعاد مختلفی دارد 

حتما باید مورد پیگیری جدی مسئولان قرار گیرد تا مقصر مشخص شود.
با مفاسد  مبارزه  پارلمانی ریاست جمهوری و رییس ستاد  سرپرست معاونت 
با  خصوصی  بیمارستان  یک  در  اتفاقی  چنین  بروز  گفت:  دولت  اقتصادی 
استانداردهای لازم قابل پذیرش نیست و حتما مسئولان امر باید پاسخگو باشند.

وی ضمن تسلیت به خانواده های جانباختگان  آتش سوزی بیمارستان قائم رشت 
افزود: از سوی سرپرست ریاست جمهوری برای بررسی و پیگیری حادثه این 

مرکز درمانی و تسلیت به خانواده های داغدار به گیلان آمده ام.
معاون درمان وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز روز سه شنبه در پی بروز 
آتش سوزی در بیمارستان قائم )عج( رشت با حضور در استان و بازدید از این 

مرکز درمانی از نزدیک در جریان چگونگی وقوع این حادثه قرار گرفت.
به گزارش ایرنا، بیمارستان قائم )عج( رشت بامداد امروز )سه شنبه 29 خرداد( دچار 
آتش سوزی شد که با تلاش نیروهای آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 

رشت کامل مهار شد.
بر اساس بررسی های اولیه حریق بیمارستان قائم )عج( رشت از اتاق یو. پی. اس 
و تاسیسات برق اضطراری در طبقات زیرین بیمارستان شروع شد؛ این موضوع 

به صورت دقیق توسط کارشناسان در دست بررسی است.

سوزی  آتش  تلخ  حادثه  پی  در 
در بیمارستان قائم رشت، مجید 
عزیزی رئیس شورای شهرستان 
و  تاسف  ابراز  ضمن  رشت 
تسلیت بابت فوت و مصدومیت 
عزیز  شهروندان  از  تعدادی 
دقیق  بررسی  خواستار   ، رشت 

علت این حادثه شد.
به گزارش لیجار؛ رئیس شورای 

حضور  در صحنه  سوزی  آتش  اولیه  ساعات  در  خود  که  رشت  شهرستان 
از آتش سوزی بسیار زیاد بود اظهار  اینکه دود ناشی  به  با اشاره   ، داشت 
داشت: با این که شرایط روند کنترل آتش بسیار سخت بود اما آتش نشانان 
با تمام توان و با از خود گذشتگی وصف ناپذیر آتش را مهار کردند. اما در 
ادامه متاسفانه دود حاصل از آتش در طبقه زیر زمین که منشا و شروع آتش 

بوده سبب شد تمام طبقات درگیر شده و کار را بسیار سخت کند.
عزیزی با تشکر ویژه از پرسنل خدوم شهرداری رشت و آتشنشانان حاضر در 
صحنه ، افزود: از تعدادی از جوانان باغیرت محله اطراف بیمارستان که در 
این حادثه ، زحمت بسیاری را متحمل شدند و با جانفشانی و از خودگذشتگی 

در انتقال بیماران به مناطق امن تلاش کردند ، تشکر ویژه دارم.

انتظامی  فرمانده  جانشین 
گیلان گفت: یک تن و 930 
از  مخدر  مواد  انواع  کیلوگرم 
ابتدای امسال تاکنون در این 

استان کشف شده است.
به گزارش ایرنا، سردار حسین 
افتتاح  حاشیه  در  پور   حسن 
نمایشگاه کشفیات مواد مخدر 

نیروی انتظامی گیلان در جمع خبرنگاران اظهار کرد: یکی از ماموریتهای مهم 
نیروی انتظامی، برخورد و مقابله با قاچاق و توزیع مواد مخدر است .

وی افزود: در این راستا با همکاری پلیس مبارزه با مواد مخدر در سال جاری یک 
تن و 930 کیلوگرم انواع مواد مخدر در گیلان کشف شد که این میزان نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته، 32 درصد رشد دارد.
وی ادامه داد: همچنین، از ابتدای امسال تاکنون پنج هزار و 600 معتاد، مصرف 
کننده، نگهدارنده و معتاد متجاهر را شناسایی و دستگیر کردیم که این میزان 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته 19 درصد افزایش داشته است.
انهدام 6 باند توزیع مواد مخدر در گیلان

جانشین فرمانده انتظامی گیلان با تاکید به تمرکز بر باندهای قاچاق مواد مخدر 
اضافه کرد: در این راستا طی سال جاری 300 قاچاقچی شناسایی و دستگیر و 6 

باند توزیع مواد مخدر را منهدم کردیم.
سردار حسن پور بیان کرد: برخورد با معتادان، قاچاقچیان و باندهای توزیع مواد 
مخدر مطالبه مردم از نیروی انتظامی است؛ در این راستا تاکنون 817 مورد طرح 

آرامش در شهر و در نقاط آلوده، پارکها و تفرجگاهها اجرا شد.
وی تاکید کرد: برخورد نیروی انتظامی با قاچاقچیان مواد مخدر قاطع و جدی 
است؛ مردم نیز در این بخش ما را همراهی می کنند و با توجه به اینکه روزانه 
هشت هزار و 800 تماس با فوریتهای پلیس 110 در گیلان برقرار می شود، 
امیدواریم مردم  انجام عملیات می شود که  به  منجر  تماسها  این  از  بخشی 

همچنان در شناسایی توزیع کنندگان مواد مخدر ما را یاری کنند.
سردار حسن پور همچنین بر نقش اصحاب رسانه در آگاهی بخشی در خصوص 

آثار سوء مواد مخدر تاکید کرد .

سرپرست معاونت امور پارلمانی ریاست جمهوری:
برخورد جدی با مقصران آتش سوزی بیمارستان 

قائم رشت صورت می گیرد

درخواست رئیس شورای شهرستان رشت برای 
بررسی همه جانبه حادثه/ تشکر از آتشنشانان و 

پرسنل شهرداری

حدود 2 تن مواد مخدر در گیلان کشف شد

خبر ادبی

آمادگی کامل تامین اجتماعی برای ارائه 
تعهدات و پوشش های لازم به مشمولین حادثه 

آتش سوزی بیمارستان قائم

دبیر ستاد امر به معروف گیلان:رسانه به 
ترویج فرهنگ امر به معروف کمک کند

رشــت-معین:مدیرکل تامیــن اجتماعــی 
ــه  ــلیت ب ــن تس ــلان ضم ــتان گی اس
بازمانــدگان حادثــه دلخــراش آتــش 
ــت و  ــم رش ــتان قائ ــوزی در بیمارس س
ــز و  ــای عزی ــتانی ه ــم اس ــی ه تمام
ــان ، از  ــرای مصدوم ــلامتی ب آرزوی س
ــرای  ــه ب ــن مجموع ــل ای ــی کام آمادگ
ــه پوشــش هــای  انجــام تعهــدات و ارائ

ــر داد . ــه خب ــن حادث ــمولین ای ــه مش ــی ب قانون
بــه گــزارش معیــن؛ نقــل از روابــط عمومــی اداره کل تامیــن اجتماعــی 
ــر از حادثــه  ــراز تاســف و تاث ــا اب اســتان گیــلان ، کیــوان مرتضــوی ب
ــه  ــم رشــت کــه منجــر ب دلخــراش آتــش ســوزی در بیمارســتان قائ
فــوت تعــدادی از هــم اســتانی هــای عزیــز گردیــد ضمــن تســلیت بــه 
بازمانــدگان آنهــا و تمامــی هــم اســتانی هــای عزیــز و آرزوی ســلامتی 
بــرای مصدومــان ، از آمادگــی کامــل تامیــن اجتماعــی اســتان بــرای 
ــن  ــزود : در اولی ــر داده و اف ــه مشــمولین خب ــی ب ــدات قانون ــه تعه ارائ
ســاعات وقــوع ایــن حادثــه در نخســتین گام تعــدادی از بیمــاران ایــن 
ــده در بیمارســتان حضــرت رســول اکــرم )ص(  ــه دی بیمارســتان حادث
رشــت کــه واحــد ملکی ســازمان محســوب میگــردد پذیرش و بســتری 

شــده و پوشــش هــای لازم درمانــی بــه آنهــا انجــام گرفــت .
وی در ادامــه خاطــر نشــان ســاخت هنــوز اطلاعــات دقیقــی در 
خصــوص فــوت شــدگان و آخریــن تصمیمــات بــرای فعالیــت 
بیمارســتان در دســت نداریــم ولــی حســب وظیفــه واحدهــای مــا آمــاده 
ارائــه تعهداتــی همچــون برقــراری مســتمری بازمانــدگان و یــا کمــک 
هزینــه کفــن و دفــن و ســایر خدمــات مربوطــه بــرای خانــواده هــای 
ــن  ــه شــدگان و بازنشســتگان تامی ــره بیم ــه در زم ــوت شــده ای ک ف

ــد میباشــند . ــوده ان اجتماعــی ب
مدیــرکل تامیــن اجتماعــی گیــلان همچنیــن اذعــان داشــت : کارکنان 
ــل و آذر  ــروه پزشــکی گی ــب شــرکت گ ــز در قال ــم نی ــتان قائ بیمارس
ایرانیــان تحــت پوشــش تامیــن اجتماعــی قــرار داشــته انــد ، هــر چنــد 
از میــزان خســارتها و وضعیــت فعالیــت بیمارســتان در روزهــای آتــی 
ــا  اطلاعــات دقیقــی در دســترس نداریــم ولــی در صــورت تعطیلــی ی
وقفــه در ادامــه فعالیــت بیمارســتان بــه عنــوان یــک حادثــه غیرمترقبــه 
کــه بیــکاری غیــرارادی نیروهــا را ســبب گردیــده ، بــا هماهنگــی بــا 
ــرای واجدیــن شــرایط اعمــال  مبــادی مربوطــه پوشــش هــای لازم ب

خواهــد شــد .

ــش  ــه نق ــان اینک ــا بی ــلان، ب ــروف گی ــه مع ــر ب ــتاد ام ــر س دبی
ــت،  ــر اس ــیار موث ــه بس ــار جامع ــکار و رفت ــت اف ــانه ها در هدای رس
ــه  ــر ب ــگ ام ــج فرهن ــه تروی ــد در زمین ــی توان ــانه م ــت: رس گف
معــروف در حــوزه حجــاب بــا تبیین گــری و تولیــدات خــوب 

ــد. ــی کن ــک فراوان ــانه ای کم رس
ــی  ــروف و نه ــه مع ــر ب ــتاد ام ــر س ــی، دبی ــدی صدیق محمدمه
ــم  ــت ه ــاه در نشس ــروز، 29 خردادم ــلان ام ــتان گی ــر اس از منک
ــی از  ــروف و نه ــه مع ــر ب ــتاد ام ــی س ــی و فرهنگ ــی علم اندیش
منکــر اســتان، اظهــار کــرد: شــرافت اســلام بــه مولفــه ایمــان بــه 
ــر  ــنگینی  ب ــالت س ــر رس ــه بیانگ ــت ک ــف اس ــام وظای ــدا و انج خ

ــت. ــی اس ــوزه فرهنگ ــان ح ــژه متولی ــه وی ــگان، ب دوش هم
از راه جنــگ ســخت  اینکــه دشــمن دریافتــه  بیــان  بــا  وی 
نمی توانــد بــا اســلام مقابلــه کنــد، گفــت: جوانــان و نوجوانــان هــر 
ــذا  جامعــه مهــم تریــن ســرمایه اجتماعــی محســوب می شــوند و ل
ــان و  ــر روی نوجوان ــرم ب ــگ ن ــلامی در جن ــران اس ــمنان ای دش
ــه ســوی انحــراف  ــا جامعــه را ب ــد ت ــا متمرکــز شــده ان ــان م جوان

ــد. ــت کنن هدای
ــان  ــا بی ــلان ب ــر گی ــی از منک ــروف و نه ــه مع ــر ب ــتاد ام ــر س دبی
اینکــه دنیــای امــروز دنیــای رســانه اســت، افــزود: نقــش رســانه ها 
در هدایــت افــکار و رفتــار جامعــه بســیار موثــر اســت؛ بــه ویــژه در 
بحــث آمــوزش امــر بــه معــروف و نهــی از منکــر کــه مــی توانــد 
ــا  در زمینــه ترویــج فرهنــگ امــر بــه معــروف در حــوزه حجــاب ب

ــد. ــی کن ــدات خــوب رســانه ای کمــک فراوان ــری و تولی تبیین گ
صدیقــی بــا تاکیــد بــر ضــرورت نقــش آفرینــی و اهتمــام 
ــر  ــی ام ــتگاه متول ــرد: 32 دس ــان ک ــه، بی ــن زمین ــئولان در ای مس
عفــاف و حجــاب هســتند کــه متاســفانه از برخی هــا شــاهد تــرک 

ــتیم. ــل هس فع
وی بــا اشــاره بــه اختصــاص شــعبات امــر بــه معــروف و پیگیــری 
ــورای  ــه 427 ش ــق مصوب ــرد: طب ــوان ک ــتاد، عن ــن س ــای ای کاره
اســلامی انقــلاب فرهنگــی 11 رســالت داریــم و در زمینــه ترویــج 
امــر بــه معــروف و نهــی از منکــر و شــیوه اجــرا و مخاطب شناســی، 
آمــران بــه معــروف در حوزه هــای روانشــناختی، فقهــی و حقوقــی، 

ــد. ــی را گذراندن ــای لازم و تخصص آموزش ه
ــاد  ــلان ایج ــر گی ــی از منک ــروف و نه ــه مع ــر ب ــتاد ام ــر س دبی
ــاری در  ــای رفت ــا چالش ه ــدی ب ــه ج ــرای مقابل ــترهای لازم ب بس
ــر  ــا ب ــلاش م ــرد: ت ــان ک ــت و خاطرنش ــروری دانس ــه را ض جامع
ــرون  ــرای ب ــه، ب ــگان جامع ــی نخب ــا نقــش آفرین ــا ب ــن اســت ت ای
رفــت از چالش هــا و چــاره اندیشــی بــرای مســئله ها، برنامــه 

ــم. ــزی کنی ری

رئیس ستاد انتخابات دانشگاهیان 
فضاسازی  گفت:  گیلان 
دانشگاه های استان برای مشارکت 
دوره  چهاردهمین  در  حداکثری 
انتخابات ریاست جمهوری الزامی 

است.
در  ماه  خرداد  دوستار 29  محمد 
نشست هم اندیشی ستاد انتخابات 
در  گیلان  استان  دانشگاهیان 
گیلان  دانشگاه  جلسات  سالن 
که با حضور روسای دانشگاه های 
به  اشاره  با  شد،  برگزار  استان 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 

خدمت، اظهار کرد: با توجه به حادثه ناگواری که برای رئیس جمهور 
عزیز در مسیر خدمت به مردم رخ داد و ایشان به درجه رفیع شهادت 
نایل شدند، لاجرم باید انتخابات ریاست جمهوری برگزار شود و در 
این فرصت باقیمانده تاکید بر حضور و مشارکت حداکثری حائز 

اهمیت است.
ریاست  انتخابات  تا  باقیمانده  روزه   10 فرصت  به  اشاره  با  وی 
جمهوری، افزود: در این دوره، زمان برای آماده سازی بسیار کم است 

و باید در فرصت باقیمانده تصمیمات مناسب اتخاذ شود.
رئیس ستاد انتخابات دانشگاهیان گیلان گفت: وزارت علوم تمام 
دانشگاه های مادر را به عنوان رئیس ستاد استانی انتخاب کرده 
است و در هر دانشگاه، روسا به عنوان رئیس ستاد انتخابات همان 
دانشگاه به منظور مشارکت حداکثری دانشجویان، دانشگاهیان و 

مردم برنامه ریزی لازم را انجام می دهند. 
در  حداکثری  حضور  برای  فضاسازی  لزوم  بر  تاکید  با  دوستار 
انتخابات، گفت: در مراکز وابسته به دانشگاه گیلان شامل دانشکده 
علوم پایه، تربیت بدنی و غیره، حتی در خوابگاه ها و داخل شهر باید 
فضاسازی متناسب با انتخابات انجام شود تا افراد در جریان انتخابات 

و اهمیت حضور قرار گیرند.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در سطح دانشگاه های استان، 
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه دانشگاه ها در ایام امتحانات قرار 
دارند، باید در تدوین برنامه ها به شرایط توجه و برای حضور پرشور 

دانشجویان، اساتید و خانواده ها برنامه ریزی انجام شود.
سرپرست دانشگاه گیلان با تاکید بر اینکه مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات می تواند تضمین کننده امنیت کشور برای ده ها سال 
باشد، گفت: مردم همواره حامی نظام و انقلاب بوده اند؛ اما حضور در 

این دوره انتخابات بیش از گذشته حائز اهمیت است.
دوستار بر فضاسازی انتخاباتی در محوطه دانشگاه ها و خوابگاه ها 
در سطح استان، ساخت کلیپ از اساتید شاخص در دعوت برای 
حضور، ایجاد تریبون آزاد و گفت وگو در دانشگاه ها و خوابگاه ها، 
ارسال پیامک انبوه به دانشجویان و اساتید برای حضور در انتخابات، 
استفاده از ظرفیت بسیج کارکنان، اساتید و دانشجویی در دانشگاه ها 

تاکید کرد.
تولید کلیپ توسط اساتید برای مشارکت در انتخابات 

جعفریان، رئیس بسیج اساتید گیلان  در این نشست با بیان اینکه 

سازمان بسیج اساتید کشور در 14 سرفصل برای استان ها تکلیف 
اتخاذ کرده است، گفت: پیرو این امر ستاد انتخابات در بسیج اساتید 
تشکیل شد و تمام روسای دانشگاه ها به عنوان مسئولین کانون ها 

در این ستاد عضو هستند.
 وی برنامه های برگزار شده برای حضور پرشور در انتخابات توسط 
بسیج اساتید را در سطح استان، شامل برگزاری 14 نشست  تبیین به 
صورت حضوری و وبینار، اعزام سخنران به کانون های دانشگاه ها، 
برگزاری نشست ها مختلف برای سایر اقشار با همکاری اعضای 
هیات علمی، حضور در رسانه ها در 32 برنامه رادیویی و تلویزیونی، 
16 سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه در تمام شهرها بیان 

کرد.
رئیس سازمان بسیج اساتید گیلان، انتشار کلیپ های 59 ثانیه ای 
توسط اساتید هیات علمی برای حضور در انتخابات و برگزاری 14 
گفت وگوی چهره به چهره توسط اساتید در دانشگاه ها برخی دیگر 

از اقدامات انجام شده توسط بسیج اساتید استان دانست.
برگزاری نشست های تبیین در جهاد دانشگاهی گیلان 

با  نشست  این  در  گیلان  دانشگاهی  جهاد  سازمان  سرپرست 
گرامیداشت یاد و خاطره شهید جمهور، با اشاره به اهمیت به وجود 
آوردن شور انتخابات، اظهار کرد: این انتخابات به دلیل شهادت 
در  انتخابات  دوره های  کل  در  خاص  شکل  به  جمهور  رئیس 

جمهوری اسلامی برگزار می شود.
هادی مدبری با اشاره به اقدامات انجام شده توسط سازمان جهاد 
دانشگاهی برای مشارکت در انتخابات، گفت: فضاسازی و تبلیغات 
محیطی در سازمان انجام و نشست های چهره به چهره نیز برگزار 

شده است.
مشارکت  راستای  در  کردمحله  در مسجد  نشست  برگزاری  وی 
حداکثری، برگزاری نشست های تبیینی برای دانشجویان، اکران 
فیلم آپارت چی و غیره را از دیگر اقدامات اتخاذ شده در سازمان 

جهاد دانشگاهی ذکر کرد.
آزاد  انتخابات در دانشگاه  تشکیل کرسی های علمی - ترویجی 

گیلان 
سرپرست دانشگاه آزاد گیلان در این نشست با گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای خدمت و رئیس جمهور شهید، با بیان اینکه دانشگاه 
آزاد نیز به عنوان یک نهاد در ایفای مسئولیت اجتماعی در مسایل 
ایفای نقش می کند، اظهار کرد: در سطح  و موضوعات مختلف 

استان جامعه هدف این دانشگاه 45 هزار نفر 
بوده که شامل دانشجویان، اساتید، کارمندان و 

دستیاران آموزشی است.
این  اینکه  بیان  با  چوبری  ملکی  مجتبی 
دانشگاه برنامه های مختلفی را برای مشارکت 
است،  تدوین کرده  انتخابات  در  دانشگاهیان 
گفت: مشارکت حداکثری و انتخاب فرد اصلح 
دانشگاه  این  ترویجی  علمی  کرسی های  در 
برای  شاخص  اساتید  از  کلیپ هایی  و  انجام 

حضور در انتخابات تهیه شده است.
گیلان  اسلامی  آزاد  دانشگاه  در  افزود:  وی 
روابط عمومی کلیپ هایی از اساتید چهره برای 

مشارکت در انتخابات تهیه کرده است.
سرپرست دانشگاه آزاد گیلان افزود: بسیج دانشجویی نیز تابلوی 
جیغ را با این پرسش که »چرا رای بدهیم؟« و » چرا رای ندهیم!« 

درست کرده است که در آن شاخص ها را برای دانشجویان بیان و 
بر اهمیت حضور و مشارکت در انتخابات تاکید می کند.

برگزاری وبینارهای انتخاباتی توسط دانشگاه  فنی و حرفه ای گیلان 
به  نیز  گیلان  حرفه ای  و  فنی  دانشگاه  رئیس  شمشادی  رسول 
برگزاری نشست تحت وب ویژه اهمیت انتخابات با حضور چهار 
هزار نفر از سراسر کشور توسط این دانشگاه اشاره کرد و گفت: 
دیگر  از  است،  شده  انجام  کشور  سطح  در  گسترده ای  تبلیغات 
برنامه های این دانشگاه برگزاری کافه تفکر و گفت وگو توسط بسیج 
دانشجویی برای دانشجویان است، برنامه های متنوعی برای انتخاب 
فرد اصلح در دست اجرا است و تاکنون 13 برنامه توسط بسیج 

اساتید در مراکز هفتگانه انجام شد.
برگزاری نشست های تبیین ویژه اساتید پیام نور گیلان

توکلی رئیس دانشگاه پیام نور گیلان نیز در این نشست با اشاره به 
برنامه های انجام شده در این دانشگاه، اظهار کرد: این دانشگاه در 

راستای رسالت خود، برنامه هایی را در آگاه سازی اساتید انجام داد.
 وی فضاسازی، تهیه کلیپ ها و پوسترهای تبلیغاتی را برخی از 
برنامه های انجام شده بیان کرد و افزود: وبینار ویژه اهمیت حضور 

در انتخابات با حضور 50 نفر از اساتید برگزار شد.
توزیع بسته های انتخابانی ویژه دانشجویان 

اکبر محمدی پور رئیس بسیج دانشجویی گیلان با اشاره به اقدامات 
انجام شده توسط این سازمان، اظهار کرد: برگزاری مناظره  برای 
دانشجویان در دانشگاه ها بسیار حائز اهمیت است، با هماهنگی 
انجام شده در میدان اصلی شهرهای استان نیز ویدئو وال و مناظرات 

دانشجویی انجام می شود.
وی با اشاره به تولید بسته های انتخاباتی توسط بسیج دانشجویی 
بسته  دو  دانشگاها  در  امتحانات  سالن  در  کرد:  پیشنهاد  گیلان، 
فرهنگی شامل چکیده سخنرانی امام راحل و مقام معظم رهبری 
برای مشارکت در انتخابات و خلاصه ای از روزمه شش کاندید بین 

دانشجویان توزیع شود.
به گزارش ایسنا، در این نشست سایر روسای دانشگاه ها به بیان 

نظرات و برنامه های خود پرداختند.

مهران بازرگانی 
بیمه  ، طرح های بزرگ سازمان  بیمه سلامت گیلان  مدیرکل 

سلامت را در جهت رضایتمندی بیمه شدگان عنوان کرد.
اداری با حضور دکتر  به گزارش خبرنگار  معین؛ جلسه شورای 
عاطف راد مدیر کل بیمه سلامت ،معاونین وروسای ادارات ستادی 

وشهرستانی در محل مجتمع فرهنگی برگزار شد .
گفت:  نشست  این  در  بیمه سلامت  مدیر کل  راد  عاطف  دکتر 
سازمان بیمه سلامت در سال گذشته کارهای بزرگی در جهت 
خدمت به مردم انجام داد که همکاران خوب ما در استان به نحو 
احسن ماموریت های سازمان را انجام دادند که امیدوارم در سال 

جاری نیز این روند بسیار خوب ادامه یابد.
وی با اشاره به سه مأموریت بیمه سلامت، اظهار کرد: پوشش 
فراگیر بیمه برای همه ، افزایش کمی و عمق خدمات درمانی ، 
حفاظت مالی وحرکت در جهت دفاع از حقوق بیمه ای مردم، سه 

مأموریت مهم سازمان بیمه سلامت است.

عاطف راد با اشاره به پوشش56 درصدی بیمه سلامت در گیلان، 
افزود: بیش ازیک میلیون و 409 هزار نفر از جمعیت دو میلیون 
و 530 هزار نفری استان گیلان زیر چتر بیمه ای بیمه سلامت 

هستند.
مدیرکل بیمه سلامت گیلان با بیان اینکه 86 درصد جمعیت بیمه 
شده در استان یعنی بیش از یک میلیون و دویست هزار نفر در 

گیلان کاملًا رایگان تحت پوشش بیمه سلامت هستند، گفت: تمام 
روستائیان و افراد در شهرهای زیر بیست هزار نفر ، همه مددجویان 
بهزیستی و کمیته امداد و همه افراد تا پنج دهک اول درآمدی بطور 

کاملا رایگان تحت پوشش بیمه سلامت قرار گرفته اند .
وی یاد آور شد: باید نقاط قوت را شناسایی و آنها را تقویت کنیم 
همچنین لازم است نقاط ضعف را شناخته و در جهت رفع نواقص 

بیش از گذشته تلاش کنیم.
وی افزود : عملکرد خوب سازمان بیمه سلامت باید به درستی 
اطلاع رسانی شود تا مردم از خدمات سازمان بیمه سلامت مطلع 
شوند. در ادامه روسای ستادی به تشریح عملکرد و برنامه های 

سال جاری پرداختند.
مطروحه  سوالات  به  معاونین  و  مدیرکل  جلسه  این  پایان  در 
حاضرین پاسخ داده و راهکارهای مناسب جهت اجرای برنامه های 

اداره کل در سال جاری را برای حاضران تشریح نمودند.

 مدیر کل صنعت، معدن و تجارت گیلان گفت: براساس آخرین 
وضعیت احصاء شده 30 درصد واحدهای صنعتی غیرفعال باقیمانده 

قابل احیا است.
تیمور پورحیدری  در گفت وگو با ایرنا افزود: این واحدها نیازمند 
های  عارضه  شناسایی  و  گذاران  سرمایه  وضعیت  مجدد  پایش 
موجود و رفع آنها در کارگروههای تسهیل و رفع موانع تولید می 

باشد.
وی تصریح کرد: تعداد واحدهای صنعتی احیا شده در دولت سیزدهم 
را 116 مورد اعلام کرد و افزود: در سال 1400 از واحدهای راکد 34 
مورد در سال 1401 تعداد 63 واحد و در سال 1402 هم 19 واحد 

صنعتی در گیلان احیا شده است.
وی عمده مشکلات واحدهای راکد و غیر فعال را تامین نشدن 
نقدینگی مورد نیاز و سرمایه در گردش، عدم تمایل بانک ها به 
پرداخت تسهیلات بدلیل انباشتگی بدهی این واحدها، کمبود اعتبار 
تخصیصی در قالب تبصره های 18 و 16 به استان و نبود بازار 

مناسب محصولات آنها اعلام کرد.
صنایع  شامل  دار  مشکل  شاخص  واحدهای  کرد:  تصریح  وی 
پوشش، ریسندگی و بافندگی فومنات، ریسندگی خاور، ایران پوپلین 

بودند که اکنون فعال هستند.
پورحیدری عمده مشکل شرکت پوشش را عدم تعیین وضعیت 
مالکیتی واحد مزبور از سال 83 تاکنون دانست و افزود: ریسندگی و 
بافندگی فومنات هم به دلیل فرسودگی ماشین آلات با 10 الی 15 

درصد ظرفیت خود درحال تولید می باشد.
وی افزود: ریسندگی خاور نیز به دلیل فرسودگی ماشین آلات با 20 
درصد ظرفیت اسمی با اشتغال حدود 270 نفر درحال فعالیت است.

وی گفت: شرکت ایران پوپلین هم به دلیل فرسودگی ماشین آلات 

و عدم بازسازی و نوسازی خطوط تولید توسط هلدینگ سرمایه 
گذاری گروه توسعه ملی و کمبود نقدینگی واحد مزبور با 20 درصد 

ظرفیت اسمی خود درحال تولید می باشد.
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت گیلان اعلام کرد: در دولت 
سیزدهم 127 جواز بی نام در حوزه های تولیدی مختلف صادر 
درلشت  جواز  نساجی 15  در صنعت  کرد:  اظهار  است.وی  شده 
نشا، خمیران انزلی و صومعه سرا، در صنعت پوشاک پنج مجوز در 
لشت نشا، در صنایع سلولوزی 12 مجوز در لشت نشا، صومعه سرا، 
گوشلوندان و تموشل، در صنایع شیمیایی 13 مجوز در لشت نشا و 
خمیران انزلی، صنایع فلزی 25 مجوز در لشت نشا و خمیران انزلی، 
صنایع کانی غیر فلزی13 مجوز در لشت نشا و خمیران انزلی، 
صنعت پلاستیک 26 مجوز در لشت نشا، خمیران انزلی و صومعه 
سرا و در صنعت برق و الکترونیک 18 مجوز در لشت نشا و خمیران 

انزلی صادر شده است.
وی از اجرایی شدن 91 درصد مصوبات کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید در سال 1402 خبر داد و افزود : از مجموع 218 مصوبه 
این کارگروه 198 مصوبه اجرایی شد، 6 مصوبه در دست اقدام و 

پیگیری است و 14 مصوبه اجرایی نشده است.

دکتر عاطف راد در جلسه شورای اداری؛
طرح های بزرگ سازمان بیمه سلامت در جهت رضایتمندی بیمه شدگان است

30 درصد واحدهای صنعتی راکد گیلان قابل احیا است 

سرپرست دانشگاه گیلان عنوان کرد
لزوم فضاسازی دانشگاه ها برای مشارکت حداکثری در انتخابات
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در استان قزوین آغاز شد
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مدیرعامل شرکت گاز استان آذربایجان شرقی گفت: تا پایان نیمه نخست سال جاری تمام روستاهای بالای 20 خانوار در استان زیر پوشش گاز طبیعی قرار خواهند گرفت.
به گزارش  ایرنا از روابط عمومی شرکت گاز آذربایجان شرقی، نادر کمالی در نشستی با نماینده مردم میانه در خانه ملت اظهار کرد: آخرین پروژه گازرسانی به روستاهای باقیمانده شهرستان میانه در حال اجراست که این پروژه با روند بسیار مطلوبی تداوم دارد.

وی تاکید کرد: بخش صنعت و تولید موتور محرکه اقتصاد استان است که این موتور با انرژی پاک، ارزان و قابل دسترس گاز طبیعی بازدهی چندین برابری در توسعه پایدار خواهد داشت.
وی اعلام کرد: در حمایت از بخش آسیب پذیر و محروم جامعه در طول خدمت دولت سیزدهم حدود 180 میلیارد ریال برای لوله کشی رایگان منازل خانوار شهری و روستایی مشمول هزینه شده است.

وی با اشاره به سایر سیاست های حمایتی دولت از قشر محروم جامعه افزود: انعقاد تفاهم نامه همکاری با کمیته امداد و بهزیستی استان و واگذاری چهار هزار و 827 بخاری هرمتیک )پربازده و کم مصرف( به مددجویان با اعتبار 764 میلیارد ریال و چهار هزار انشعاب رایگان گاز 
شهری و روستایی با اعتبار 8.5 میلیارد ریال بخشی از مفاد مورد تحقق در حمایت از بخش محروم جامعه است.

 پنجشنبه  31 خرداد  1403
 شماره 6785  

اتمام گازرسانی به روستاهای بالای 20 خانوار آذربایجان شرقی تا نیمه امسال

جلسه هماهنگی جشنواره بین المللی 
خوشنویسی جلوه دراستان قزوین 

برگزار شد

نمایشگاه تخصصی دوچرخه و 
موتورسیکلت در یزد افتتاح شد

چهارمین  استانی  اجرایی  کمیته  هماهنگی  جلسه  اولین 
جشنواره بین المللی خوشنویسی جلوه در دانشگاه آزاد اسلامی 

قزوین برگزار شد.
اولین جلسه  از قزوین،  ارسالی خبرنگار معین   به گزارش 
بین  جشنواره  چهارمین  استانی  اجرایی  کمیته  هماهنگی 
اسماعیل  حضور  با  یکشنبه  روز  جلوه  خوشنویسی  المللی 
زینالی سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین در این 

دانشگاه برگزار شد.
در این جلسه اسماعیل زینالی سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد و استان قزوین و ئیس چهارمین جشنواره بین المللی 
خوشنویسی جلوه ضمن تبریک دهه ولایت و اعیاد قربان و 
غدیر با اشاره به برگزاری سه دوره این رویداد ملی گفت: با 
توجه به اینکه قزوین به عنوان پایتخت خوشنویسی ایران و 
جهان اسلام شناخته می شود تصمیم بر این شد که چهارمین 

دوره این رویداد در سطح بین المللی برگزار شود.
جلسه هماهنگی جشنواره بین المللی خوشنویسی جلوه در 

قزوین برگزار شد
وی بیان کرد: امیدواریم با هماهنگی و برنامه ریزی جامع، 
حضور آثار برگزیده خوشنویسی با موضوع مهدویت به ویژه 
دعای جامع کبیر از کشورمان و دیگر کشورهای اسلامی را 

در این جشنواره شاهد باشیم.
در ادامه سید حسن مهدیخانی سروجهانی معاون فرهنگی 
و دانشجویی دانشگاه و دبیر چهارمین جشنواره بین المللی 
خوشنویسی جلوه، گزارشی از برگزاری این رویداد در سه دوره 

گذشته ارائه کرد.
زمان  جشنواره،  محورهای  خصوص  در  جلسه  این  در 
برگزاری، نحوه مشارکت سازمان ها و نهادهای فرادانشگاهی 
اعم از شهرداری، اداره ارشاد و آموزش و پرورش بحث و 

تبادل نظر شد. 
هم چنین مقرر شد؛ در آینده ای نزدیک، دبیرخانه دائمی 
چهارمین جشنواره بین المللی خوشنویسی جلوه در محل حوزه 

فرهنگی این دانشگاه افتتاح و راه اندازی شود.

و  موتورسیکلت  دوچرخه،  تخصصی  نمایشگاه  ششمین 
تجهیزات وابسته و همچنین چهارمین نمایشگاه تخصصی 
طی  شب  سه شنبه  باشگاه ها،  ورزشی  تجهیزات  و  ورزش 
اداره  مسئولان  یزد،  استاندار  معاون  حضور  با  مراسمی 
کل صمت و جمعی از مسئولان استان در محل شهرک 

نمایشگاه های بین المللی یزد افتتاح شد.
به گزارش چهارشنبه روابط عمومی استانداری یزد، معاون 
هماهنگی امور اقتصادی و گردشگری استاندار در این مراسم 
گفت: با توجه به آغاز فصل تابستان و شروع اوقات فراغت 
دانش آموزان، برگزاری این نمایشگاه بهترین فرصت برای 
افرادی است که قصد خرید موتورسیکلت و یا دوچرخه را 
دارند.محمد علی شاه حسینی اظهار کرد: همچنین مشارکت 
یدکی،آخرین  قطعات  زمینه  در  نمایشگاه  این  کنندگان 
تولیدات و محصولات خود را در معرض دید بازدیدکنندگان 
و متخصصان قرار خواهند داد.وی اضافه کرد: معرفی کالا و 
خدمات، افزایش میزان تبلیغات در سطح عموم، پیدا کردن 
اطلاعات  افزایش  و  تخصصی  صورت  به  جدید  بازارهای 
متخصصان از جمله اهداف برگزاری این نمایشگاه است.وی 
با بیان اینکه نمایشگاه فضای رقابتی بین تولیدکنندگان و 
ایجاد می کند، افزود: حضور در نمایشگاه، فرصت مغتنمی 
برای عرضه توانمندی ها و تبادل دانش فنی شرکت ها است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی و گردشگری استانداری یزد 
یادآور شد: در این نمایشگاه مشارکت کنندگان محصولات 
خود را با شرایط اقساطی و تخفیف ویژه نمایشگاهی عرضه 
می کنند.شاه حسینی اضافه کرد: این نمایشگاه تا اول تیرماه 

از ساعت 17 تا 22 دایر است.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه 
ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیأت  یک 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
قانون  نامه  آئین  قانون و ماده 13  آگهی موضوع ماده 3 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
مورخ   140360316001001576 شماره  رای  برابر 
1403/02/12 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم علی اصغر 
سعیدپور فرزند علی اکبر بشماره شناسنامه 7 به شماره ملی 
4849724299 صادره از ازنا مبنی بر صدور سند مالکیت 
شش دانگ یک باب ساختمان به آدرس کرمانشاه مسکن 
خ اطلسی کوی اطلسی 18 پلاک 12 به مساحت 271/40 
واقع  اصلی   358 و   357 پلاک  از  قسمتی  در  مربع  متر 
از مالک رسمی  در بخش یک حومه کرمانشاه خریداری 
به  الواسطه  مع  صورت  به  جعفری  یارکرم  آقای  مشاعی 
متقاضی محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم 
به فاصله 15 روز آگهی می شود در  نوبت  مراتب در دو 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی 
و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه  دو   مدت  به 
تسلیم  تاریخ  از  ماه  ، ظرف مدت یک  اخذ رسید  از  پس 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/03/31
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/16

سجاد مویدی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک
م الف 1106

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قزوین گفت: در سفر شهید رییسی 
به قزوین 16 میلیارد تومان تسهیلات به این سازمان اختصاص یافت 

که تا امروز 60 درصد آن جذب شده است.
به گزارش ارسالی خبرنگار معین  از قزوین،سعیده خضیر در نشست 
خبری که در سالن جلسات اداره کل محیط زیست استان قزوین برگزار 
شد اظهار کرد: بر طبق قانون برای انجام هرگونه پروژه های عمرانی و 
مواصلاتی لازم است پیوست های محیط زیستی کسب شود اما در راه 
مواصلاتی قزوین-الموت-تنکابن این پیوست ها کسب نشده و همواره 
چالش پیش روی ما بوده؛ این راه پیوست زیست محیطی نداشت و گرچه 
پیوست محیط زیستی گزارش ارزیابی را دارد اما هرگز به تأیید سازمان 

ما نرسیده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قزوین ادامه داد: با توجه به اینکه 
پیوست محیط زیستی برای این پروژه کسب نشد ما یک سری شروط 
برای این طرح مطرح کردیم و با پیگیری های بسیاری یکی از شروط ما 
که تأسیس پایشگاه برای هر قطعه از این مسیر بوده عملی شده و امروز 
برای قطعه اول آن پایشگاه تعریف شده است و به وسیله آن می توانیم 

امنیت منطقه که تا حدودی کاهش یافته را تأمین کنیم.
نیروگاه شهید رجایی بیش از حد مجاز مازوت سوزی دارد

خضیر در خصوص آلودگی حوا به واسطه مازوت سوزی نیروگاه شهید 
رجایی بیان کرد: در حال حاضر نیروگاه، مازوت سوزی بیشتر از حد مجاز 
داشته است که با توجه به مصوبه شورای عالی امنیت ملی باید به میزانی 
که سال گذشته مازوت سوزی داشته این ماده را بسوزاند و قرار است 

نیروگاه ظرف مدت 2 هفته گاز مصرفی خود را تأمین کند.
وی بیان کرد: با توجه به صنعتی بودن استان و محدود بودن ظرفیت 
برای سایت  در حال حاضر مکان یابی  البرز  در  پسماند صنعتی  سایت 
کار  آن  تأسیس  اما  است  داده شده  انجام  استان  دوم  پسماند صنعتی 

زمانبری است، در عین حال استان قزوین در جایگاه اول تصفیه روغن 
در کشور قرار دارد که یک موضوع آلوده کننده بسیار قوی است و امروز 
با توجه به میزان فعالیت در این زمینه به یک چالش در بخش بویین زهرا 
بدل شده است و از سال 1401 هیچ واحد جدیدی در استان قزوین اجازه 

فعالیت در این زمینه را ندارد.
وی عنوان کرد: با توجه به مسئله سایت البرز حدود 4 هکتار از ظرفیت 
سایت پاکسار به سایت البرز اختصاص یافته و به حجم این سایت 250 
تن دیگر اضافه شده است. وقتی جمعیت افزایش میابد خروجی زندگی 
ما چیزی پسماندهای بیشتری را ایجاد می کند و ما مجبور به افزایش 

ظرفیت هستیم.
خضیر مطرح کرد: استان قزوین یک استان پیشرو در زمینه مدیریت 
پسماند است و یک سایت متمرکز دارد که پیش بینی شده همه پسماندها 
وارد آن شود، خط پردازش این سایت کار می کند و قرار است لندفیلد 

شیرابه در این سایت احداث شود.
ورود بی رویه دام دشت الله آباد را بیابانی کرده است

این مسوول با اشاره به دشت الله آباد و تالاب فصلی آن گفت: یکی از 
عوامل اصلی و تأثیرگذار بیابانی شدن دشت الله آباد ورود بی رویه دام بزرگ 
در این منطقه بوده است که ورود بیشتر این نوع از دام را در این منطقه 
محدود و ممنوع کرده ایم. از سوی دیگر پیش بینی شده بود که آب های 
پساب تصفیه شده به این دشت وارد شوند و تا زمانی که به طور استاندارد 
الله آباد  تالاب  به  را  نوع آب ها  این  اجازه ورود  ما  نشوند  آب ها تصفیه 
این  بیان  با  نخواهیم داد.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قزوین 
موضوع که در استان قزوین 3 منطقه حفاظت شده الموت طارم و باشکل 
وجود دارد عنوان کرد: تعداد وحوش را در زمان هر دهه بررسی می کنند 
و در دهه اخیر میزان رشد وحوش ما در مناطق مختلفمان رو به رشد 
بوده است.وی اضافه کرد: مسئله فرهنگ سازی برای ما مسئله مهمی 
است و ما آموزش های محیط زیستی را به طور مستمر ادامه می دهیم با 
این حال باور داریم که اخلاق محیط زیستی در کشور ما جا نیفتاده و باید 
همه ارگان ها در این زمینه فعالیت کنند، از سویی فعالیت سمن ها در کنار 
فعالیت های زیست مهمی حائز اهمیت است و در این زمینه 27 سمن در 
حوزه فعالیت های محیط زیستی ثبت شده که از این تعداد 12 سمن فعال 

داریم و 2 سمن جدید نیز امسال اضافه شده اند.
خضیر با اشاره به مصوبات سفر شهید رییسی به قزوین عنوان کرد: در 
سفر رییس جمهور مبلغ 160 میلیارد ریال به این سازمان تخصیص 
داده شد که بنا بود در جهت تکمیل ساختمان اداری و پایش تجهیزات 
سازمان صرف شود و تا امروز 60 درصد از این بودجه جذب شده است.

وی در پایان گفت: پیش از این در بخش شریف آباد و بیدستان در برخی 
از مناطق برای آبیاری زمین های کشاورزی از فاضلاب استفاده می شده 

است که امروز چنین چیزی نداریم و همه آب ها تصفیه شده هستند.

از  درصد   73 گفت:  قزوین  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
واحدهای مسکونی روستایی استان تاکنون بهسازی و مقام سازی شده 

است.
به گزارش ارسالی خبرنگار معین  از قزوین،فرهاد سبحانی روز  با اشاره 
به اقدام صورت گرفته از سوی این نهاد در حوزه مقاوم سازی مسکن 
روستایی، اظهار کرد: وضعیت بهسازی و مقاوم سازی واحدهای مسکونی 

در استان در وضعیت مطلوبی قرار دارد.
وی ادامه داد: در عین حال نیز در تلاش هستیم تا در بخش هایی که 
مشارکت و استقبال مردم از تسهیلات بهسازی و مقاوم سازی کمتر 
است را با اتخاذ تمهیداتی این تسهیلات را جهت ایمن کردن واحدهای 

مسکونی روستایی به متقاضیان واگذار کنیم.
به گفته وی، 67 هزار و 500 واحد مسکونی روستایی در استان قزوین 
مقاوم  سازی شده که این میزان در مقایسه با آمار کشوری، قزوین را به 

رتبه نخست در بین تمامی استان ها قرار داده است.
سبحانی با بیان اینکه از سال 84 تاکنون 40 هزار واحد مسکونی روستایی 
استان از محل اعتبارات طرح ویژه بهسازی مسکن روستایی مورد مقاوم 

سازی قرار گرفته  است، یادآور شد: انجام این مساله با نظارت عالی بنیاد 
از جهت رعایت  نظام فنی روستایی  استان قزوین و مجموعه  مسکن 
مقررات ملی ساختمان و استانداردهای ساخت و ساز مورد کنترل قرار 

گرفته است.

وی، سهمیه ابلاغی بهسازی مسکن روستایی استان قزوین را در سال 
گذشته هشت هزار واحد اعلام کرد و افزود: از این تعداد سهمیه، سه هزار 
واحد تاکنون احداث شده، چهار هزار و 600 متقاضی نیز موفق به عقد 
قرارداد با بانک های عامل شده اند و 6 هزار فقره پرونده متقاضیان هم 
جهت دریافت تسهیلات به بانک ها از سوی این نهاد ارسال شده است.

سبحانی خاطرنشان کرد: همکاری نزدیک بانک های عامل استان قزوین 
در تسریع روند مقاوم سازی مسکن روستایی بدون شک فراراه و راهگشا 

خواهد بود.
این مسوول امور روستایی اضافه کرد: با توجه به همراهی و تصویب 
دولت سیزدهم، خوشبختانه طی سال گذشته سقف تسهیلات بانکی در 
خصوص مقاوم سازی مسکن روستایی به سه میلیارد و 500 میلیون ریال 
افزایش یافت که این موضوع از سوی متقاضیان روستایی بسیار مورد 

توجه و استقبال قرار گرفت.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قزوین تاکید کرد: پرونده 2 
هزار و 600 متقاضی واحد مسکونی در قالب متمم تسهیلات بانکی نیز 

از تسهیلات جدید بهره مند شدند.

طرح ساماندهی و توسعه زیارتگاه های چهار انبیا و امامزاده صالح )ع( در استان 
قزوین با امضای تفاهم سه جانبه بین اوقاف، میراث فرهنگی و معاونت عمرانی 

استانداری قزوین آغاز به کار کرد.
 به گزارش ارسالی خبرنگار معین از قزوین،مراسم امضای تفاهم نامه طرح 
ساماندهی و توسعه زیارتگاه های متبرکه چهار انبیا و امامزاده صالح )ع( با حضور 
محمد مهدی اعلایی استاندار قزوین، مهدی رجحانی معاون عمرانی استاندار، 
حجت الاسلام مصطفی مجیدی مدیرکل اوقاف و امور خیریه و علیرضا خزائلی 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به امضا رسید.
در ادامه این مراسم مهدی رجحانی، معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
قزوین گفت: یکی از اقدامات مهم دولت سیزدهم افزایش و ارتقا ظرفیت های 
گردشگری استان بود که در یک سال گذشته با سفر وزیر محترم میراث فرهنگی 
و گردشگری کشور به قزوین، تقویت هسته گردشگری این استان آغاز به کار 

شد.

وی ادامه داد: با توسعه بناهای واقع شده بین کاخ چهل ستون، دولتخانه صفوی 
و سعدالسلطنه مطالعات طرح دارالشفا آغاز شده و ظرفیت های گردشگری قزوین 

درحال گسترش است.
رجحانی ادامه داد: زیارتگاه چهار انبیا با قرارگرفتن در مجاورت کاخ چهل ستون، 
مجموعه گراندهتل و دولتخانه صفوی کامل کننده این مرکز گردشگری است و 
به این علت که در اختیار اداره کل اوقاف استان بود، هماهنگی هایی برای امضای 

تفاهم نامه بین 2 دستگاه اداری شکل گرفت.
این مسوول خاطرنشان کرد: مرمت، احیا و توسعه ظرفیت گردشگری چهار انبیا با 

اتصال این بنا با مجموعه کاخ چهل ستون و محور پیغمبریه تکمیل خواهد شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قزوین خاطرنشان کرد: امیدواریم این طرح 
استانی با همکاری ذی نفعان هر چه بهتر رو به جلو پیش رود تا چهره و عملکرد 

متفاوتی از بناهای تاریخی شهر داشته باشیم

مدیرکل حفاظت محیط  زیســت اســتان قزوین:
تحقق ۶0 درصد اعتبارات زیســت محیطی سفر رییس جمهور به استان قزوین

مقاوم ســازی 73 درصدی واحدهای مسکونی روستایی استان  قزوین

بیان  با  قزوین  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
خیران  با  مسوولان  سیاسی  برخورد  اینکه 
مدرسه ساز ممنوع است، از کسب رتبه دوم 
مدرسه ساز  خیران  مجمع  توسط  کشوری 

استان خبر داد.
از  معین  خبرنگار  ارسالی  گزارش  به 
قزوین،نقی سیاهکالی مرادی ظهر شنبه در 

هفتمین جشنواره خیرین مدرسه ساز شهرستان تاکستان با اشاره به مشکلات سه ساله 
گذشته دولت شهید رئیسی در حوزه آموزش و پرورش اظهار کرد: با تمام مسائل و 
مشکلات کارهای بسیار بزرگی در زمینه های آموزشی و پرورشی و عمرانی در این 

دولت صورت گرفت.
وی افزود: شاهد این ادعا افتتاح هفتاد و هفتمین زمین چمن مصنوعی استان است که 

امروز با حضور مسئولین وزارتی به بهره برداری رسید.
سیاهکالی مرادی تصریح کرد: در تمام این سختی ها و مرارت ها خیرین مدرسه ساز در 

کنار ما بودند و در خیلی از جاها پیشگام بوده و یاریگر ما در امور عمرانی بودند.
وی تاکید کرد: اگر خیرین نبودند، ما با مشکلات جدی مواجه می شدیم و به شدت دچار 

ناترازی در حوزه فضاهای آموزشی می بودیم.
مدیرکل آموزش و پرورش تکریم خیرین را وظیفه یکایک مسئولین عنوان کرد و گفت: 
برخورد سیاسی با خیرین ممنوع است؛ مگر خیرین به کار خیری که می کنند نگاه سیاسی 
دارند، این عزیزان بی هیچ چشم داشتی جان و مال خود را در این راه بذل می کنند و تنها 

با خداوند متعال معامله می کنند.
وی در پایان یادآور شد: با کمک همین خیرین و همدلی های صورت گرفته استان قزوین 

توانست عنوان دوم کشور را در بین مجمع خیرین مدرسه ساز کشور کسب کند.

شهردار الوند گفت: به زودی عملیات ساخت 
اولین دارالقرآن در این شهر آغاز می شود.

از  معین   خبرنگار  ارسالی  گزارش  به 
الوند  الوند گفت:  قزوین،خلج طایفه شهردار 
به عنوان یک شهر قرآنی در استان شناخته 
می شود و حافظان و قاریان بسیار زیادی را در 

خود تربیت کرده است.
شهردار الوند افزود: با برنامه ریزی انجام شده 

و عزم جدی شورا و شهرداری به زودی اولین دارالقرآن این شهر کلنگ زنی می شود تا با 
تامین زیرساخت ها زمینه آشنایی بیشتر مردم با آموزه های قرآنی فراهم شود.

وی اضافه کرد: اعتبارات فرهنگی شهرداری الوند امسال ده برابر شده و به بیش از 10 
میلیارد تومان افزایش یافته است.

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
قزوین از انجام 6 اقدام مهم و ضروری 
اعتباری  با  تاکنون  گذشته  سال  از 
معادل 2 هزار و 210 میلیارد ریال برای 
مقابله با تنش آبی در سطح روستا ها و 

شهر های قزوین خبر داد.
داراب بیرنوندی مدیرعامل شرکت آب 

و فاضلاب قزوین گفت: اقدامات صورت گرفته شامل آب یابی، تجهیز چاه های 
حفر شده، اصلاح و بازسازی شبکه، احداث مخزن، بهسازی منابع آبی، لایروبی 
و بهسازی چشمه ها است.وی در خصوص کار های صورت گرفته برای آبی یابی 
و حفر چاه های جدید، اضافه کرد: به منظور تامین آب مورد نیاز روستا ها و شهر ها 

به حفر 27 حلقه چاه جدید اقدام شد که اثربخشی آن 150 لیتر بر ثانیه است.
بیرنوندی ادامه داد: در حوزه اتمام، تجهیز و راه اندازی چاه های حفر شده نیز 
توانستیم با اقدامات و تمهیدات صورت گرفته 100 لیتر بر ثانیه اثربخشی توزیع 

منابع آبی را توسعه دهیم.
به گفته این مسئول، احداث، اصلاح و بازسازی شبکه توزیع خطوط انتقال آب 
به میزان 152 کیلومتر و همچنین ساخت و احداث مخازن ذخیره به مقدار هفت 
هزار و 770 متر مکعب از دیگر اقدامات شرکت آب و فاضلاب به شمار می رود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قزوین بیان کرد: یکی دیگر از کار های موثر 
برای جبران منابع آب شرب در قزوین لایروبی و بهسازی چشمه ها به میزان 6 
دهنه با اثربخشی 10 لیتر بر ثانیه بود که در کنار کف شکنی 40 حلقه چاه آب به 

دلیل افت منابع زیرزمینی توانست در مدیریت توزیع آب موثر باشد.
بر اساس آمار های موجود در شرکت آب و فاضلاب استان قزوین، 12 شهر و 

160 روستای قزوین با تنش آبی روبرو است.

فرمانده سپاه صاحب الامر )عج( 
قزوین گفت: 500 طرح محرومیت 
با  همکاری  و  تعامل  در  زدایی 
سازمان جهاد کشاورزی در استان 
خدمات  روند  به  و  شده  اجرایی 

رسانی سرعت بخشیده است.
به گزارش ارسالی خبرنگار معین  قزوین،سردار پاسدار رستمعلی رفیعی آتانی 
فرمانده سپاه صاحب الامر )عج( قزوین در مراسم گرامیداشت تاسیس جهاد 
گفت:  کشاورزی  جهاد  هفته  بزرگداشت  و  راحل  امام  فرمان  به  سازندگی 
طرح های اجرایی شده بیشتر در حوزه آب و خاک و امور زیربنایی بوده که با 

همکاری مشترک با جهاد کشاورزی انجام شده است.
وی اضافه کرد: امروزه سپاه و جهاد کشاورزی در کنار یکدیگر برای خدمت 
رسانی به مردم حرکت می کنند تا بتواننند همان فرهنگ اوایل پیروزی انقلاب 

اسلامی و خدمت بی منت به مردم گام بردارند.
سردار آتانی ادامه داد: انقلاب اسلامی برکات زیادی داشته، اما بخشی از آنها 
جایگزینی ندارد که ایجاد نهاد های انقلابی مثل جهادسازندگی نمونه بارز آن 

محسوب می شود.
این مسوول در ادامه صحبت های خود به ویژگی ها و سجایای اخلاقی و اقدامات 
انجام شده رییس جمهور شهید در دولت سیزدهم اشاره کرد و یادآور شد: شهید 
آیت الله سید ابراهیم رییسی برای خدمات ارزنده به جامعه محرومان به دنیای 

اسلام و ایران عزیز آبرو و عزت داد.
سردار آتانی از همکاری و هماهنگی جهاد کشاورزی با سپاه در اجرای طرح های 
مهم در قالب طرح های بسیج سازندگی در روستا های قدردانی کرده و تداوم آن 

را ضروری دانست.

مدیرکل آموزش و پرورش قزوین خبر داد؛
کسب رتبه دوم کشوری توسط مجمع 

خیران مدرسه ساز استان قزوین

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قزوین:
۶ اقدام ضروری برای مقابله با تنش آبی دراستان 

قزوین

اجرای 500 طرح محرومیت زدایی با همکاری جهاد 
کشاورزی در استان قزوین

شهر الوند استان قزوین صاحب 
دارالقرآن می شود

معین بندرعباس
»نوبانی« شهردار بندرعباس در آیین این مراسم، برنامه های شهرداری 
بندرعباس از عید قربان تا عید غدیر را ارائه کرد و از افتتاح بازار دام 

بندرعباس تا دهه فجر امسال خبرداد؛
این برنامه ها شامل اجرا و افتتاح 9 پروژه با بودجه ی تقریبی  بالغ بر 500 

میلیارد تومان عنوان شد.
برنامه هایی   «: مراسم گفت  این  در  بندرعباس  نوبانی شهردار  مهدی 
در قالب طرح عید غدیر تا عید قربان در سطح شهر بندرعباس اجرایی 
شد. این برنامه ها شامل 9 پروژه در قالب کلنگ زنی و افتتاح در شهر 
بندرعباس بود. بودجه ی تقریبی این پروژه ها بالغ بر 500 میلیارد تومان 

است.
مهدی نوبانی در حاشیه آیین اجرایی بازار دام بندرعباس گفت: »امروز 
را داریم، بدلایلی چون  بازار دام  پروژه های مهم کلنگ زنی  از  یکی 
وضعیت و جانمایی نامناسب و بد بازار دام در شهر بندرعباس، تلاشی 
صورت گرفت تا این مکان را جابه جا کنیم .در حال حاضر یک طرح 
مناسب با 12 میلیارد تومان اعتبار، آماده شده که امروز کلنگ زنی آن 
انجام می شود و این کشتارگاه جدید تا دهه فجر امسال به بهره برداری 

خواهد رسید.
شهردار بندرعباس افزود:» امروز یکی از پروژه های مهم کلنگ زنی بازار 
دام را داشتیم وضعیت و جانمایی بازار دام در شهر بندرعباس از شرایط 
مناسبی برخوردار نبود با تلاشی که همکاران ما در این حوزه داشتند، سعی 
کردیم این مکان را جابه جا کنیم در حال حاضر یک طرح زیبا با 12 میلیارد 
تومان اعتبار، آماده شده است که امروز کلنگ زنی می شود و تا انتهای سال 

به بهره برداری می رسد«.مهدی نوبانی در ادامه نشست از چندین پروژه  در 
دست کار شهرداری بندرعباس خبر داد و گفت:» درحال حاضر احداث 
خط 18کیلومتری پیست دوچرخه سواری در نوار ساحلی بندرعباس را 
داریم که بالغ بر 30 میلیارد تومان هزینه  ی تمام شده  این پروژه است و 
به زودی به افتتاح می رسد، افتتاح پروژه خیابان آزادگان را بعد از 14 سال 
داشتیم، افتتاح خیابان جدیدی در بافت قدیم شهر بندرعباس و همچنین 
زیباسازی بافت های فرسوده را در سه نقطه ی محله ی سرو، کمربندی و 
ناخدا، کلنگ زنی زمین ورزشی شهرک پیامبر اعظم، افتتاح زیرگذر تقاطع 
پیامبر اعظم شهید ظاهری، افتتاح پل پیامبر اعظم با نام شهید سالاری 
را داشتیم که سعی شده گره ترافیکی شهر بندرعباس را رفع کنیم؛ هزینه 

تکمیل این  روزه ها بالغ بر 500 میلیارد تومان درنظر گرفته شده است.
از تمام عکاسان حرفه ای و شهروندان عزیز دعوت می کنم که انشالله 
در جشنواره عکسی که درخصوص زیبایی های شهر بندرعباس پارک ها 
است شرکت کنند و عکس هایشان را به آدرسی ارسال نمایید. تصاویر 
برگزیده هفته آینده در افتتاح آبشار موزیکال کافه فیلم که در کنار پارک 
ساوانا و پارک شهید دباغیان به نمایش عموم گذاشته خواهد شد و به 

نفرات برتر جوایزی اهدا خواهد شد.

گـلنگ بـازار دام بندرعباس به زمین زده شد
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معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه اعلام کرد: »پروژه همستر کامبت، یک بازی جهت عرضه اولیه رمز ارزها است. آیا می دانید معاملات رمز ارزها مورد حمایت قانون نیست.«
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه استان تهران با انتشار پیامک سراسری نسبت به بازی همستر کامبت هشدار داد و اعلام کرد: معاملات رمز ارزها مورد حمایت قانون نیست.

ایسنا در خبری نوشت:در پیامک معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه استان تهران که به صورت سراسری سه شنبه 29 خرداد برای همه شهروندان ارسال شده، آمده است: »پروژه همستر کامبت، یک بازی جهت 
عرضه اولیه رمز ارزها است. آیا می دانید معاملات رمز ارزها مورد حمایت قانون نیست.«معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه با سه اپراتور مخابراتی با هدف ارتقای آگاهی های عمومی و آشنایی مردم با نحوه درست 

استفاده از فناوری ها با محوریت کاهش وقوع جرم، تفاهم نامه همکاری دارد همچنین از سه سال قبل نیز در قالب »پویش ارتقای آگاهی های حقوق جامعه« برای شهروندان پیامک های هشداری ارسال می شود.

توضیحات جدید قوه قضاییه درباره بازی همستر کامبت/ قانون حمایت نمی کند

 پنجشنبه  31  خرداد  1403
 شماره 6785

جامعه

آمار نزاع در سال 1402 نسبت به 7 سال اخیر به بالاترین حد خود یعنی 
بالای 250 هزار مورد رسیده است.

به گزارش خبرآنلاین، در جامعه امروز ایران، خشونت چه وضعی دارد و 
خشونتگران و خشونت دیدگان چه کسانی اند؟ این مهمترین سوالی است 
که تعداد زیادی از جامعه شناسان، حقوقدانان و کارشناسان علوم سیاسی در 
»سمپوزیوم ملی علیه خشونت« دور هم جمع شدند تا به آن و بسیاری از 
دیگر سوال ها در این باره پاسخ دهند. بررسی ابعاد خشونت در ایران امروز، 
موضوع اصلی این سمپوزیوم بود و شرکت کنندگان در آن سعی کردند 
آخرین وضعیت خشونت در این روزهای ایران را به طور دقیق بررسی کنند.

هم میهن در خبری نوشت:عباس نعیمی جورشری، مدیر علمی و اجرایی 
سمپوزیوم به عنوان سخنران آغازین این نشست گفت که جامعه ایران در 
دوره معاصر فرازوفرودهایی تجربه کرده است که بسیاری از آنها متصف به 
خشونت بوده اند. تحولات جاری ایران در سال های اخیر نیز همواره وجهی 
از خشونت را پررنگ کرده است. پژوهش های اجتماعی بر این موقعیت 
صحه می گذارند؛ یعنی نمونه های فراوانی از بروز اعمال خشن در ایران 
مشاهده می شود. این خشونت سطوح متفاوت خرد، متوسط و کلان را در 
برمی گیرد؛ از رویدادهای بزرگ تا امور روزمره. اگرچه آمارهای دقیقی از 
این سطوح وجود ندارد، اما مطالعات موردی بیانگر افزایش ابعاد خشونت 
و مصایب ناشی از آن بوده است و براین مبنا ضرورت برگزاری نشستی با 

محور خشونت و اعلام هشدار نسبت به آن محسوس بوده است.
خشونت خانگی و سیاسی در وضعیت بحرانی

سعید معیدفر، رئیس انجمن جامعه شناسی ایران، سخنرانی خود را با 
مقایسه ابعاد خشونت در دنیای گذشته و جهان معاصر آغاز کرد. او گفت 
که ما با اشکالی از خشونت در گذشته روبه رو بودیم که امروز ممکن است 
به عنوان امری رایج با آن روبه رو نشویم، مانند پوست کندن، شمع آجین  
کردن و.... گاهی این خشونت در منظر عموم انجام می شد. در تاریخ 
معاصر هم نمونه های دیگری از این خشونت مانند جنگ جهانی اول و 
دوم، نسل کشی مسلمانان توسط صرب ها و... را دیدیم، در عین حال با 
اشکال تحویل یافته ای از خشونت هم روبه رو شده ایم: »چون سابقاً تلقی 
بر این بود که برای ممانعت از خشونت، باید شدیدترین وجه آن علیه 
کسی که خشونت ورزیده، اعمال شود اما این تلقی در دنیای امروز تحول 

یافته است.«
معیدفر ادامه داد: »ما در دنیایی وارد شدیم که امر اجتماعی پیچیدگی هایی 
دارد و به سادگی دنیای گذشته نیست که با مقابله به مثل، مانع امر ناهنجاری 
شویم. تقریباً امروز بسیاری از جوامع به مرحله ای رسیده اند که دیدن صحنه 
خشونت را هم تجویز نمی کنند. به همین دلیل ایده بر این است برای اینکه 
چرخه خشونت را بازداریم، نسبت به آنچه در دنیای گذشته بود تجدیدنظر 
کنیم. خشونت برانگیخته و تصاویر خشونت در مهدهای کودک، مدارس، 
سالمندان و... که اعمال شده، واکنش هایی در فضای عمومی داشته و 
انزجاری را ایجاد کرده است و همین موضوع موجب شده متولیان امر 
برخوردهایی را با عاملان خشونت اعمال کنند، با این حال انتشار عکس یا 
تصاویری از خشونت نشان دهنده این است که وجدان جمعی جامعه نسبت 
به دیدن این صورت خشونت هنوز واکسینه نشده و آن را تجویز می کند.«

معیدفر دو نوع خشونت را در ایران مسئله زا و در وضعیتی بغرنج دانست: 
»یکی از آنها خشونت خانگی است. ظاهراً خانه در ایران جای امنی است و 
گفته می شود زندگی خانوادگی مؤثری داریم و تنها نهاد اجتماعی باقی مانده 
برای ما همین نهاد است، اما اگر امروز به آمارها و ارقام نگاه کنیم، ملاحظه 
می کنیم که شدیدترین نوع خشونت ها در خانه رخ می دهد. بیشترین 
قتل ها، خشونت های زبانی، جنسی و فیزیکی در خانه به طور گسترده تر رخ 
می دهد. بیرون از آن هم وجود دارد، اما آمارهای خشونت در خانه بیشتر، 
عمیق تر و قابل تأمل است. نمونه هایی از خشونت را در ماه ها یا چندسال 
اخیر در رسانه شاهد بودیم؛ مواردی مانند صحنه بسیار وحشتناک بریدن 
سر دختر توسط پدر با داس که تاثیر عمیقی داشت یا صحنه سربریده 
یک زن جوان توسط شوهر و برادر خودش و گرداندن آن در خیابان 
در یکی از استان های جنوبی کشور. کسی که فاتحانه و برای تقویت و 
حراست از غیرت خانوادگی خود این کار را انجام می دهد، چون آن دختر 
با ازدواج با او مخالف بوده و به کشور دیگری فرار می کند و درنهایت پدر 
و عمو، او را برمی گردانند تا توسط شوهر سلاخی شود.«این جامعه شناس 
خودکشی را هم نوعی خشونت دانست و گفت که یک نمونه از این 
خشونت هم احتمالاً توسط فرد بر خودش اعمال می شود که همان مسئله 
خودکشی است: »درحالی که می دانیم خودکشی مسئله ای اجتماعی است 
و فرد در شرایط دشواری آن را انجام می دهد. آن شرایطی که موجب 
اعمال خشونت از سوی فرد نسبت به خودش می شود، باز هم در خانه 
اتفاق می افتد. ما نمونه های بسیار زیادی از خودکشی زنانی را در سال های 
گذشته به ویژه در میان برخی اقوام، طوایف و حاشیه ها داشتیم که ناشی از 
شرایط بسیار نامناسب و حتی اعمال فشاری بوده که از طریق خانواده و 
از طریق ازدواج اجباری یا شیوه های دیگری بر زن وارد شده که درنهایت 
به این شیوه خودش را بروز داده است.«رئیس انجمن جامعه شناسان ایران 
نوع دیگری از خشونت را که به شکل گسترده ای در جامعه وجود دارد، 
خشونت نظام سیاسی نسبت به مردم دانست: »در این نوع از خشونت، 
نظام سیاسی به اشکال مختلف تلاش می کند که ارزش ها، هنجارها و 
سبک و سلیقه خاص خود را به هر نحو ممکن بر جمعیتی که ممکن است 
به هیچ وجه آن را برنتابند، اعمال کند. ما الان نمونه هایی از آن را در خیابان 
می بینیم؛ کسانی که سبک زندگی متفاوتی دارند و حاکمیت می خواهد 
سبک زندگی و پوشش یا هنجارهای خود را که فکر می کند قانون است، 
اعمال  کند و افراد هم با خشونت قانونی مواجه می شوند؛ خشونتی که 
از طریق یک نظام سلطه اعمال می شود و افراد از حداقل های زندگی 
دریغ می شوند و سفره  آنها هرروز کوچکتر می شود که خودش باعث بروز 
مشکلات عظیم و برهم خوردن روابط اجتماعی، هنجارها و درنهایت بروز 
خشونت می شود. بسیاری از خشونت هایی که امروز در جامعه اعمال 
می شود ناشی از نابرابری ها و وضعیت دشواری است که بر زندگی مردم 
تحمیل می شود.«معیدفر ادامه داد: »میزان نفرت و انزجار جامعه از این 
اشکال خشونت در وضعیت آینده جامعه ما تاثیرگذار است. در جوامع دیگر 
نیز چنین اتفاقی افتاده است و هرجایی که وجدان جمعی، افکار عمومی و 
ارزش های یک جامعه نسبت به نوعی از خشونت برانگیخته شده و وجدان 
عمومی را به درد آورده، از آن به بعد خشونت مورد اعتراض قرار گرفته و 
توانسته به شکل یک مسئله اجتماعی درآید. به نظر می رسد اگر بخواهیم به 
سمت کاهش خشونت حرکت کنیم و جامعه را یک گام به سمت خروج از 
خشونت بکشانیم، چاره ای جز تغییر ذهنیت جامعه، هنجارها و نوع نگاه مان 
از یک امر تربیتی به یک امر منفی و منزجرکننده نیست و با این شرایط 

می توانیم از این چرخه عبور کنیم.«
سویه های خشونت ورزانه

محمدمهدی مجاهدی، عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی یکی 
دیگر از سخنرانان این نشست بود و درباره ابعاد خشونت در جامعه امروز 
گفت. او گفت، ما در دورانی زندگی می کنیم که به تعابیر گوناگون آن را 
مدرن می خوانیم و در این دوران با پدیده دولت-ملت به عنوان بزرگترین 
نهاد اجتماعی مواجهیم: »مؤلفه معرف این دوران رخنه خشونت در 
ریشه های ساختاری مناسبات قدرت است؛ چه در جامعه و چه در حکومت، 

مناسبات قدرت درهم تنیده با انواع خشونت است. در این دوران خشونت 
استثنا نیست، بلکه قاعده بازی محسوب می شود؛ اما قاعده ای سلبی. به 
تعبیر هانا آرنت، زمانی که از نسبت خشونت و سیاست می پرسید درواقع از 
نسبت میان دو امر متقابل پرسش می کنید؛ آنجا که خشونت اوج می گیرد 
سیاست به قهقرا می رود و آنجا که سیاست فعال می شود، خشونت مهار 
می شود، بنابراین در دوران مدرن خشونت پرهیزی یا خشونت ستیزی یا 
حساسیت اخلاقی و مدنی نسبت به آن، ارتباط تنگاتنگی با جدی گرفتن 
سیاست دارد. به همین دلیل خشونت ورزی روی دیگری از گریز از سیاست 

است.
در دوران مدرن یکی از منابع استقبال از خشونت، پناه بردن به دامنه ای 
آن هم  و  این دوران سرایت کرده  به  پیشامدرن  از دوران  است که 
مجموعه ای از گرایش های اخلاقی است که رستگاری و پاکی را در گرو 
پرهیز عملی و نظری از سیاسی کاری می داند. نوعی اخلاق گریز از جامعه 
که راه و هدف آن مستلزم کناره جویی از تعلقات است که درواقع نام 
دیگری از مناسبات اجتماعی است و با منابع قدرت و اثرگذاری برقرار 
می شود. اخلاق سیاست گریز مسیر همواری به سمت دامن زدن به 
خشونت است. جایگاه خشونت در سیاست در دوران مدرن کانونی است 
و محل اجماع همه رویکردهایی است که در نقاط دیگر با هم اختلاف 

دارند؛ از وبر تا مارکس.«
او ادامه داد: »اما در جوامع در حال گذار که هنوز روند دولت سازی و 
ملت سازی متناسب با مقتضیات دوران جدید طی نشده، همچنان نبود 
حساسیت به خشونت، با تعریف سیاست و زندگی مدنی و سیاسی 
ارتباطی ندارد و حساسیت نسبت به آن به نظر فانتزی و غیرواقع بینانه 
است، به آسانی می توان آن را مهار کرد، نیازی به مدیریت ندارد و ناشی 
از بداخلاقی افراد است؛ چون کافی است افراد، خوش اخلاق و خیرخواه 
باشند و دیگران را مورد ستم و خشونت قرار ندهند. ازجمله در تحلیل های 
سیاسی روزمره مردم و سیاستمداران هم وجود دارد. مثلًا در این تحلیل 
 ـمثل پاره ای  که برخی نابسامانی هایی که پیچیده با خشونت دیده می شود 
 ـاین موارد به فرد نسبت داده می شود؛ یعنی اگر  از سرکوب ها و ستم ها 
فرد دیگری در آن جایگاه قرار داشت، خشونت اعمال نمی شد. درواقع 
آن خشونت و صحنه گردان اصلی افرادند، نه ساخت دولت. به این ترتیب 
چرخه ای از جایگزین کردن فردی با فرد دیگر آغاز می شود. درصورتی که 
خشونت از منطق درونی ساخت دولت مدرن برمی خیزد و مشتقی از 

مناسبات قدرت است.«
به گفته مجاهدی، زمینه های خشونت در دوران جدید را باید در گسل هایی 
جست وجو کرد که ناشی از اختلاف تراز قدرت میان دو بخش از جامعه 
یا بخش های بیشتر توأم با اراده فرادستان و فرودستان، معطوف به اعمال 
قدرت و خشونت و پیچیده در لفافه های رنگارنگ از مشروعیت اخلاقی و 

حقوقی برای اعمال زور است.
هشدار درباره آمارهای نزاع و درگیری

فهیمه نظری، جامعه شناس و پژوهشگر مسائل اجتماعی ایران یکی دیگر 
از سخنرانان این سمپوزیوم بود که درباره خشونت وضعیت تروماتیک در 
ایران توضیح داد. او گفت که دنیای ما دنیای نوآوری و پیشرفت فناوری 
است و هر روز با خبری از پیشرفت علمی در آن روبه رو هستیم: »این 
پیشرفت ها با خود نوعی استیصال، خشم و خشونت به همراه دارد. هر 
روز آتش، نفرت، جنگ، کشتار و... به شکلی خود را نشان می دهد و گویی 
پایانی برای آن وجود ندارد. حال این پرسش وجود دارد که به سمت 
آسایش می رویم یا بحران؟ ما در بحث خشونت با دو مسئله روبه رو 
می شویم: اول اینکه خشونت یک حقیقت است و جلوه های آن را در 
بسیاری از ابعاد سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و... می بینیم. مشکل بعدی 
تعریفی است که از خشونت می خواهیم ارائه دهیم؛ تعاریف و دیدگاه های 
مختلفی در این زمینه وجود دارد. آمار دقیقی از انواع خشونت وجود ندارد و 
بسیاری از مطالعات این موضوع را در حوزه فردی دنبال کردند و اینجاست 
که با تفاوت در رویکردها مواجه می شویم. در این شرایط اشکال دیگری از 
خشونت نیز وجود دارد که اگر درباره آنها صحبت نشود، وارد ساختارهایی 
می شود که اگر برای آن مکانیسم حقوقی هم وجود نداشته باشد، کمی 

بحث خشونت گسترده تر می شود و باید بیشتر درباره آن صحبت کرد.«
نظری خشونت را استفاده از ابزار قدرت علیه هستی و وجوه دیگری 
برای کنترل آن دانست: »نوعی دیگری از خشونت داریم که یا پنهان 
است یا آشکار. عامل خشونت آشکار قابل رویت است، اما عامل خشونت 
پنهان، مشخص نیست و شاید مجموعه عواملی در آن دخیل باشند و 
دیده نمی شود؛ اما درک می شود. استیون بکر کتابی دارد که در آن ادعا 
می کند خشونت رو به افول است، اما مردم درک دیگری دارند. این تحقیق 
در جامعه انگلستان هم صورت می گیرد که از آنها پرسیده می شود آیا 
خشونتی وجود دارد؟ آمارها می گفتند که خشونت حدود 95 برابر نسبت 
به گذشته کمتر شده، اما نظر مردم این بود که خشونت ها 14 برابر بیشتر 
شده است؛ بنابراین ما با بحثی روبه رو هستیم که طبق آن شاید نشانه های 
آشکار خشونت دیده نشوند، اما خشونت درک می شود و وجود دارد. این 

پرسش مطرح می شود که آیا خشونت کمتر شده یا بیشتر؟«
نظری درباره بسترها و ساختارهای تاریخی خشونت پنهان، اولین مورد 
را بستر جغرافیایی  که ایران در آن قرار دارد عنوان کرد: »ما در پهنه 
جغرافیایی وسیعی قرار داریم که در گذشته ی آن، کمبود آب، جمعیت 
پراکنده، کمبود مراتع و منابع، قبایلی که به شکل گسسته از هم زندگی 
می کردند و جنگ های متعددی بین آنها بر سر منابع رخ می داد که نوعی 
از خشونت را به همراه داشت. در همین جغرافیا ما تنوع فرهنگی و قومیتی 
را داریم که خودش نظام باوری و اعتقادات گوناگون را همراه دارد. ما از 
نظر تاریخی نیز دوره های گوناگونی داشتیم و ایران جزو کشورهای باسابقه 
داشتن دولت طبقه بندی می شود که انواع تلاطم ها را پشت سرگذاشته 
است. همین دو دلیل تاریخی و جغرافیایی، دلیلی بر ایجاد نظام فرادست و 
فرودست می شود که اقلیتی دارای قدرت می خواهد علیه فرودست اعمال 
قدرت و کنترل کند. در همین نظام ما نظام خانوادگی را هم داریم که تحت 
همین شرایط پدر به منشأ قدرت تبدیل می شود و خود خانواده تجلی آن در 
دولت دیده می شود و این انحصاری بودن نوعی نظام فرادستی-فرودستی 
را ایجاد می کند و آن خشونت را در اقلیت ایجاد می کند. ما هنر را هم 

می توانیم نام ببریم که پر از نشانه های خشونت زاست.
در ادبیات کلامی و زبانی این موضوع را می بینیم که هستی دیگری را 
می خواهد به تملک درآورد. ما بحث یادگیری اجتماعی را نیز داریم که 
فرد بر مبنای فرهنگ حاکم از کودکی این کلام و رفتار را یاد گرفته 

است. نظام آموزش وپرورش ما نیز در همین راستا در طول تاریخ عمل 
کرده است. تعلیمات خانوادگی که از یادگیری اجتماعی می آید و در نظام 
آموزش وپرورش خودش را تجلی می دهد و در یک پروسه زمانی به 
کودکان این سرزمین فرهنگ فرادستی و فرودستی آموخته می شود که 
در آن معمولاً تساهل و تسامحی وجود ندارد و نوعی اقتدارطلبی، تسلط 
فرادست )معلم( بر فرودست )دانش آموز( دیده می شود که این هم بستر 

دیگری برای تعلیم خشونت است.
نظام فرهنگی نیز چتری بر سایر عوامل است که آن تفاسیر نادرست 
می تواند از دین یا ایدئولوژی و... باشد. نظام فرهنگی هم نوع دیگری از 
المان ها محسوب می شود که بستر را برای تولید نوعی خشونت فراهم 
می کند و در همین جامعه غرایز شدیداً سرکوب می شوند و افراد تحت 
عناوینی مانند شرم، حیا و... ابا دارند تا از غرایز و امیال خود صحبت کنند.«

نظری در ادامه با اشاره به اشکال خشونت پنهان گفت: »صحبت ما درباره 
خشونت پنهان و آن هم به شکل روانی است. بسیاری از خشونت ها در 
گذشته آشکار نبودند، اما امروز محسوب می شوند. درحال حاضر عده زیادی 
از افراد جامعه ما زیر خط فقر قرار دارند. آیا این را نمی توانیم حاصل یک 
خشونت پنهان بدانیم؟ عده زیادی از افراد از کار بازمانده اند. تحت چنین 
شرایطی بسیاری از کودکان از دسترسی به تحصیل بازماندند که آن هم 
حاصل خشونت پنهان است. ما در ادارات خود همان قانون سلسله مراتب 
را داریم که بعضاً ناعادلانه است و در بحث جنسیتی بین مردان و زنان 
بیشتر علیه زنان است. آیا بسیاری از افراد در موقعیت هایی که باید باشند، 
هستند؟ آیا این بازماندگی آن ها را نمی توان به خشونت پنهان ارتباط دهیم؟ 
در هر صورت فرهنگ، فرهنگِ نام اشکال این خشونت را تغییر می دهد، 
مثلًا اگر نظام آموزش وپرورش کودکی را تنبیه می کند، می گوید آن را به نام 
تعلیم و تربیت تنبیه می کنم. ما کتک زدن زنان و قتل ها را داریم که به انواع 

مختلف نامگذاری می شود؛ تحت عنوان ناموس پرستی توجیه می شود.«
این جامعه شناس با اشاره به آمار قتل های ناموسی هم گفت: »ما با 
آمارهای وحشتناک قتل های ناموسی در ایران روبه رو هستیم. به آمار 
دوماه 1403 اشاره می کنم که 23 زن توسط پدر، همسر، برادر یا خواستگار 
به قتل رسیدند. رکورد نزاع و درگیری در ایران با یک رشد هشت درصدی 
روبه روست. فقط در سال 1402 نسبت به هفت سال اخیر، این آمارها 
به بالاترین حد خود یعنی بالای 250 هزار نزاع رسیده است. گروه های 
زیادی مانند پزشکان، کارگران و معلمان مطالبات فراوانی دارند، اما موانع 
و نظام فرادست و فرودست باعث می شوند این خشم ها فروخفته شوند 
و دیدیم که بسیاری از پزشکان دست به خودکشی زدند. ایران در زمره 
نگران ترین، خشمگین ترین و مضطرب ترین مردم جهان است. مطالعه ای 
که در پنج سال گذشته انجام شد، نشان داد که ایران رتبه اول را از نظر 
خشونت اجتماعی به خود اختصاص داده است. در سال 2017 مؤسسه ای 
در تحقیقات خود به این نتیجه رسید که ایران از بین 142 کشور، از نظر 
خشونت رتبه اول را به دست آورد. ما در این بررسی قبل از عراق و سودان 

قرار داریم.«
نظری با بیان اینکه این ترس و اضطراب موجب می شود ما در جای 
دیگری قافیه را ببازیم و آن هم غرور ملی است، ادامه داد: »جامعه ای که 
خشن است دیگر غروری ندارد و به ملیت خود افتخار نمی کند؛ چون ناکام 
است و با موانع زیادی روبه روست. غرور ملی زمانی ایجاد می شود که منافع 
ملی در نظر گرفته شود. مجموعه این وضعیت تروماتیک که در ایران به 
آن اشاره کردم، جامعه را برای ضربه خورن و تروماهای پی درپی در سطح 
وسیعی آماده می کند و همان ضربه های جمعی است که می تواند روح و 
روان یک جامعه را در اثر همان خشونت های پنهان که حالا به صورت 

جمعی است، به صورت اجتماعی نشان دهد.«
نمادهای بروز خشونت حاکمیت علیه جامعه

مهران صولتی، جامعه شناس یکی دیگر از کسانی بود که در این سمپوزیوم 
سخنرانی کرد. او در تعریف خشونت متناسب با این محور ادامه داد: »زمانی 
که می گوییم خشونت حکومت علیه جامعه وجود دارد، در چهار محور 
قابل معرفی است: تلاش حکومت برای یکسان سازی در جامعه؛ یعنی 
حکومت بر آن است که از تنوع و تکثر جامعه بکاهد و یک صورت یگانه 
متناسب با ایدئولوژی خود را بر جامعه تحمیل کند. اگر مقوله حجاب را 
در نظر بگیریم که در یکی، دو سال اخیر موضوع مبتلابه بسیاری از افراد 
بود یا مسئله تحمیل سبک زندگی یا گزینش های استخدامی، در همه آنها 
ردپای همسان سازی ایدئولوژیک و عقیدتی را می بینیم. حکومت در همه 
این حوزه ها تلاش می کند از آن تنوع و تکثر جامعه بکاهد و بر میزان 
یکسان سازی خود اضافه کند. طبیعی است در این مسیر هم از ابزارهای 

نرم و سخت بهره می گیرد.«
صولتی محور دوم را تلاش حکومت برای کنترل پذیری جامعه دانست 
که یکی از مصادیق اعمال خشونت است: »برای این مورد می توانیم 
تلاش حکومت برای تشکل زدایی از جامعه را در نظر بگیریم که جامعه را 
بیشتر در شکل توده ای و اتمیزه خود می پسندد؛ به خاطر اینکه وقتی جامعه 
تشکل پیدا می کند از میزان کنترل پذیری آن کاسته می شود و حکومت 
قادر نیست نظارت کافی و نفوذ مناسبی را بر آنها اعمال کند. محور سوم، 
تلاشی است که ازسوی حکومت برای مداخله گری در حوزه هایی مانند 
فرهنگ، خانواده و دین انجام می شود؛ ما در حوزه اقتصاد همچنان با 
اقتصاد دستوری روبه رو هستیم. در بحث فرهنگ نیز با نوعی فرهنگ 
کنترل شده روبه رو هستیم که مقوله سانسور در آن نقش پررنگی دارد. در 
بحث خانواده به ویژه در لایحه فرزندآوری و جوانی جمعیت شاهد مداخل 
افسارگسیخته حکومت در خانواده ها، تنظیم خانواده، شیوه فرزندآوری 
یا تعداد فرزندان روبه رو هستیم. محور چهارم، تلاش برای ناامن سازی 
نهادهای مدنی است. حکومت به نحو سیستماتیک سعی می کند هزینه 
فعالیت های مدنی را در بین کنشگران افزایش دهد و فیلترهای بیشتری 
را بر سر ورود آنها به عرصه های فعالیت مدنی قرار دهد و از این مسیر 
جامعه را به سمت نوعی جامعه توده وار و قابل کنترل بیشتر از طرف خود 
سوق دهد.«صولتی در مورد خشونت جامعه علیه حکومت نیز توضیح 
داد و گفت: »در این موضوع می توان از سه محور نام برد و هیچ گونه 
قضاوت ارزشی ای در این بحث نداریم. نام آوردن از این نوع خشونت 
فارغ از نوعی قضاوت ارزشی است. محور تلاشی است که در جامعه برای 
مشروعیت زدایی از حکومت صورت می گیرد؛ وقتی جامعه تاثیرپذیری 
حکومت از قدرت های خارجی را بزرگنمایی می کند، سعی دارد تا آن را 
منتسب به قدرت های خارجی معرفی کند و نفوذ قدرت های بیگانه در 
ارکان حکومت را ترسیم کند، شاهد این موضوع هستیم. همچنین تلاش 
جامعه برای اینکه حکومت را غیراسلامی معرفی کند و شواهدی را ارائه و 
تناقض هایی را به رخ بکشد که حکایت از این دارد که حکومت چندان هم 
پایبند به موازین اسلامی نیست. محور بعدی هم تلاش برای غیرمردمی 
معرفی کردن حکومت است؛ یعنی با وجود اینکه آشکارا بیان می شود 
ذات جمهوری اسلامی با مردم سرشته شده، شاهد تلاش بخش هایی از 
جامعه برای جاانداختن این موضوع است که حکومت فقط در لفظ از مردم 
استفاده می کند و در عمل غیرمردمی است. وقتی سخن از این می شود 
که در ساختار حکومت گروه های ذی نفعی حضور دارند که به آرای مردم 
متکی نباشند، به صورت غیرمستقیم نوعی تلاش برای مشروعیت زدایی و 

خشونت جامعه علیه حکومت هویدا می شود.«

تحلیل روزاعلام رتبه ایران از نظر خشونت در بین ۱42 کشور دنیا

مستعمره ای در توهم امپراتوری در آینده پزشکان 
ضعیف تری خواهیم داشت

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: 
»گمان می کنم اگر به وضعیت موجود سریع رسیدگی 
نشود این احتمال وجود دارد که سیستم پزشکی ایران 
برای  شود.«بی میلی  مواجه  توجه  قابل  بسیار  افتی  با 
که  مدتی ست  دستیاری  دوره های  در  تحصیل  ادامه 
جامعه پزشکی را تحت تاثیر قرار داده است، وضعیتی 
که خیلی ها را نگران کرده که مبادا به روزهای نداشتن 
پزشک یا حداقل وجود پزشکان با مهارت کم برسیم، 
خودکشی رزیدنت ها در کنار افزایش میل به مهاجرت 
عوامل دیگری هستند که بر طبل این نگرانی می کوبند، 
طوری که عرفان امینی، عضو هیات علمی دانشگاه علوم 
پزشکی تهران و دبیر بیست وهفتمین کنگره سالانه جامعه 
اورولوژی ایران به خبرآنلاین می گوید: »گمان می کنم 
اگر به وضعیت موجود سریع رسیدگی نشود این احتمال 
وجود دارد که سیستم پزشکی ایران با افتی بسیار قابل 

توجه مواجه شود.«
متن کامل گفت وگو با دکتر عرفان امینی در 

ادامه امده است.
آقای دکتر، گزارش ها نشان می دهد پزشکان 
دستیاری  دوره های  در  تحصیل  ادامه  برای 
بی میل هستند، چرا؟بی میلی دستیاران پزشکی عوامل 
متعددی دارد، خاطرم هست زمانی که خودم رزیدنت بودم 
جَو علمی میان دستیاران خیلی پررنگ تر از چیزی بود 
که امروز هست، شاید بخشی از آن به این دلیل باشد 
که میزان مهاجرت بعد از دوره پزشک عمومی افزایش 
که صلاحیت  افرادی  از  خیلی  شاید  است،  کرده  پیدا 
علمی بالایی دارند دیگر دوره دستیاری را در ایران شروع 
نمی کنند بلکه مهاجرت می کنند و در کشورهای دیگر 

دوره دستیاری را سپری می کنند.
در  اقتصادی  چه طور؟مسائل  اقتصادی  مسائل 
بی میل شدن پزشکان برای ورود به دوره دستیاری کم 
تاثیر نیست، یک رزیدنت که ممکن است از شهرستان 
به تهران بیاید و این جا خانه اجاره کند و البته حقوقی 
که می گیرد کفاف این زندگی را نمی دهد قطعاً فکرش 
آینده اش شود  نگران  است  درگیرش می شود وممکن 
در چنین وضعیتی انگیزه رزیدنت ها برای داشتن کار و 
تلاش و حرکت کردن در مرزهای علم کمتر می شود.

متاسفانه فرهنگی که امروز خیلی زیاد شده جراحی های 
زیبایی است، عمل هایی که تعرفه های آن با جراحی های 
تشخیصی و درمانی متفاوت و بالاتر است، همین مسئله 
سبب می شود دستیاران راغب بشوند که تکنیک هایی یاد 
بگیرند که در آینده برای آن ها سود مالی داشته باشد. 
چنین وضعیتی برای من احساس نگرانی ایجاد کرده که 
اگر جلوی این روند گرفته نشود در آینده از نظر علمی 
ما پزشکان ضعیف تری خواهیم داشت. باید برای ایجاد 
انگیزه در دستیاران کارهایی انجام شود با این تمرکز که 

مسائل اقتصادی همچنان در اولویت است.
اخیرا اخباری از خودکشی رزیدنت ها داشتیم، 
فکر می کنید دلیل آن چیست؟در خودکشی احتمالی 
اوقات  رزیدنت ها عوامل مختلفی موثر هستند، گاهی 
یک اختلال زمینه ای وجود دارد که اگر فرد در شرایط 
ایده آل قرار بگیرد آن اختلال زمینه ای به هیچ وجه منجر 
به خودکشی نخواهد شد، اما همین فرد با اختلال جزئی 
زمینه ای در شرایط بحرانی قرار بگیرد ممکن هست نتواند 
تحمل کند و دست به خودکشی بزند، این شرایط بحرانی 
می تواند بی احترامی، حس بی عدالتی، مسائل اقتصادی و 
فشار کاری زیاد باشد. مجموعه این عوامل در خودکشی 

احتمالی آن ها اثر می گذارد.
این بی احترامی که گفتید از طرف مردم است؟ 
چون احساس می شود جامعه پزشکی جایگاه 
قبلی خود را از دست داده است.احساس شخصی 
من این است که آن چه در فضای مجازی وجود دارد 
با چیزی که در واقعیت می بینم متفاوت است، احساس 
می شود در فضای مجازی یک هجمه ای علیه پزشکان 
وجود دارد، نسل جوان پزشکان که در فضای مجازی 
هستند خیلی بیشتر تحت تاثیر این فضا قرار می گیرند، اما 
وقتی بعداً وارد بازار کار می شوند و با جامعه بیماران ارتباط 
می گیرند می بینند همه چیز متفاوت است. من خودم چنین 
حسی ندارم و معتقدم بیمارانم به شدت به پزشکان اعتمد 
دارند و قدردان هستند و از تعامل به آن ها حس خوبی 
می گیرم. به طورکلی درجاتی از بی اعتمادی در جامعه 
نسبت به مشاغل ایجاد شده اما احساس می کنم پزشکان 

همچنان مورد اعتماد مردم هستند.
شما درباره بی میلی دستیاران صحبت کردید، 
پزشک  روزی  کمبودها  دلیل  به  دارد  احتمال 
وارد ایران کنیم؟گمان می کنم اگر به وضعیت موجود 
سریع رسیدگی نشود این احتمال وجود دارد که سیستم 
شود،  مواجه  توجه  قابل  بسیار  افتی  با  ایران  پزشکی 
از طرفی شرایط مانند گذشته هم نیست که ما بتوانیم 
پزشکانی از خارج از کشور بیاوریم برای این که تعرفه هایی 
که آن ها کار می کنند واقعا متفاوت است و به هیچ عنوان 
ایران  به  ویزیت دو سه دلاری  با  بود  نخواهند  حاضر 
بیایند و خدمت کنند، و بعید می دانم دولت توانایی داشته 
باشد بودجه های عظیم مورد انتظار آن ها را تامین کند. 
بنابراین اگر خود ایرانی ها به فکرش نباشند پزشکی خیلی 
در معرض خطر قرار می گیرد، البته این رسیدگی نباید با 
قوانین بازدارنده باشد، در واقع باید جوی ایجاد شود که 
خود پزشکان تصمیم بگیرند ایران را به هرجایی از دنیا 
ترجیح دهند و ایران بمانند، نه این که برای نگه داشتن 

آن ها ممنوعیت یا محدودیتی ایجاد کنند.

اگر روسیه پوتینی به این سمت و سو پیش برود چین با یک انتخاب دردناک روبرو 
که  آن  از  حمایت  برای  تلاش  یا  اش  مستعمره  گرفتن  آتش  تماشای  شد:  خواهد 
به  است  ممکن  حاصل  گرداب  داشت.  خواهد  همراه  به  پکن  برای  زیادی  هزینه 
روسیه بیاموزد که دیگر هرگز امپراتوری نخواهد شد. چین ممکن است یاد بگیرد که 
داشتن مستعمرات مگالومانی یا دچار هذیان خودبزرگ بینی ارزش تحمل مشکلات 

ناشی از آن را ندارد.
او  است.  امریکایی  نویسنده  و  سیاسی  علوم  دانشمند  مورخ،  موتیل؛  جی  الکساندر 
ساکن شهر نیویورک می باشد. او استاد علوم سیاسی در دانشگاه راتگرز در نیوجرسی 
جماهیر  اتحاد  تاریخ  و  روسیه  اوکراین،  مسائل  زمینه  در  متخصص  موتیل  است. 
شوروی است. موتیل به غیر از نگارش آثار دانشگاهی ستون نظرات و یادداشت در 
نشریاتی مانند »فارین پالسی« و »کی یف پست« داشته است. او نویسنده هشت 
در  و  هستند  نظری  و  مفهومی  شدت  به  او  کار های  تمام  است.  دانشگاهی  کتاب 
آن تلاش شده علوم سیاسی را بر مبنایی فلسفی استوار سازد در حالی که به طور 
همزمان به این نتیجه می رسد که همه نظریه ها ناقص هستند و کثرت گرایی نظری 
اجتناب ناپذیر است. او در اثر »پایان امپراتوری« چاپ شده در سال 2001 میلادی 
چارچوبی نظری برای بررسی ساختار امپراتوری ها به عنوان یک ساختار سیاسی ارائه 
کرد. موتیل سه نوع ساختار امپراتوری را توصیف می کند: پیوسته، ناپیوسته و ترکیبی. 
از امپراتوری را مطرح می کند: رسمی، غیر رسمی و  او هم چنین درجات مختلفی 
هژمونیک. کتابی از او تحت عنوان »دائرۀ المعارف ناسیونالیسم: مفاهیم اساسی« با 
ترجمه »کامران فانی« و »محبوبه مهاجر« در سال 1385 خورشیدی توسط دفتر 
»مطالعات سیاسی و بین المللی« به زبان فارسی ترجمه و چاپ شده بود. موتیل هم 
چنین یکی از سردبیران نشریه Forty Five 19 فعال در حوزه امنیت ملی است. 
براساس نظرسنجی »آکادمیک اینفلوئنس« موتیل در زمره ده چهره از تاثیرگذارترین 

دانشمندان علوم سیاسی عصر حاضر در رتبه ششم قرار گرفته است.
به گزارش فرارو به نقل از هیل، روسیه پوتین بر یک تضاد ناپایدار استوار است. این 
امپراتوری گذشته  احیای  کشور همزمان هم یک مستعمره و هم کشوری مشتاق 
با این وجود، این امکان پذیر نیست که یک کشور همزمان در هر دو  خود است. 
موقعیت قرار داشته باشد و روسیه خیلی زود مجبور خواهد شد که یکی از آن دو 

جهت را انتخاب کند.
همه شواهد حاکی از یک نتیجه دلسرد کننده برای امپراتوری سازان بدخواه کرملین 
است: روسیه به عنوان یک مستعمره موفق خواهد شد، اما به عنوان یک امپراتوری 

شکست خواهد خورد. 
اغلب گفته می شود که پوتین عملا کشورش را به یک دست نشانده چین تبدیل 
کرده است. این درست است، اما رابطه روسیه با همسایه بسیار قدرتمندتر خود در 

جنوب با تعریف دقیق تر مصداق عینی »استعمار« است.
اولویت های  تابع  اداره می شوند و  مستعمرات مناطقی هستند که به صورت محلی 

سیاسی و اقتصادی تعیین شده توسط قدرت های خارجی می باشند. 
مستعمرات کاملا مستقل نیستند، زیرا آنان تصمیماتی را که سرنوشت شان را تعیین 

می کند اتخاذ نمی کنند. 
مستعمره  وسطایی  قرون  مسکوی  که  اندازه  همان  به  پوتین  روسیه  منظر  این  از 
امپراتوری مغول بود اکنون به همان نسبت مستعمره چین است. سفر اخیر پوتین 
به پکن با همراهی اکثر وزرایش به خوبی نشان می دهد که چه کسی ارباب و چه 

کسی فرمان پذیر است.
جای تعجبی ندارد که یکی از پیامد های این موضوع انعقاد معامله ای بود که چین را 
قادر ساخت تا زمین های بزرگی را در مسکو اجاره کند. به همان اندازه جای تعجبی 
ندارد که پوتین روسیه را به تامین کننده مواد خام چین و خانه میلیون ها مهاجر چینی 

تبدیل کرده است. 
برای  چینی  نام های  با  روسیه  دور  خاور  از  نقشه هایی  که چین  ندارد  تعجبی  جای 

شهر های روسیه تهیه کرده است. 
برخی از تحلیلگران روس اصرار دارند که چین کماکان در نبرد های سیاسی نخبگان 
روسیه مداخله می کند که با توجه به سهم فزاینده چین در حفظ ثبات و در مقابل 

تبعیت کرملین از پکن باز هم جای تعجبی نخواهد داشت.
ماهیت دقیق تسلط چین بر روسیه هر آن چه که باشد و صرفنظر از لفاظی رهبران 
دو کشور درباره ابدی بودن عشق بین دو کشور می توانیم مطمئن باشیم که مستلزم 
امپریالیزاسیونی خزنده و ادامه دار خواهد بود. با توجه به عدم تطابق اقتصادی بین 
چین و روسیه درگیر شدن روسیه در جنگی که نمی تواند در آن برنده شود و ناتوانی 
آشکار پوتین در اداره کارآمد تضمین های ارائه شده اش به چین، انگیزه بیش تری 
برای مداخله در امور داخلی روسیه خواهد بود تا از این طریق اشتباهات کرملین را 

اصلاح کرده و از سرمایه گذاری های خود محافظت نماید.
می خواهد  می شود  تبدیل  چین  مستعمره  به  که  حالی  در  پوتین  روسیه  قضا  از 

امپراتوری سابق روسیه را احیا کند. 
پوتین خود را نسخه امروزی پطر کبیر تزار تشنه خونی که مسکو را به مقر امپراتوری 
روسیه تبدیل کرد قلمداد می کند. پوتین هم چنین از »الکساندر دوگین« فیلسوف 
امپریالیست فعلی و از »آنتون دنیکین« ژنرال ارتش امپراتوری روسیه و رهبر نظامی 
جنبش سفید در جنگ داخلی روسیه که در سال های پرتلاطم پس از تسخیر قدرت 
توسط بلشویک ها در آرزوی برپایی مجدد امپراتوری بود ستایش و تمجید به عمل 

می آورد. 
کند.  تصرف  را  روسیه  سلطنتی  تاج  جواهر  تا  کرد  حمله  اوکراین  به  بار  دو  پوتین 
دامنه جاه طلبی های او تا قفقاز، اسیای مرکزی و شرق اروپا گسترش یافته و همه 
به عنوان  تثبیت موقعیت روسیه  با  او همزمان  توسعه طلبانه  اقدامات  و  صحبت ها 

مستعمره چین صورت می گیرد.
عنوان  به  را  سرزمین هایی  امپراتوری ها  بود.  نخواهد  کارآمد  پوتین  رویکرد  این 
امپراتوری  به  تبدیل  مستعمرات  اما  می آورند،  در  خود  استعمار  تحت  مستعمره 
نمی شوند. مستعمراتی که در آرزوی تبدیل شدن به امپراتوری هستند تنها می توانند 

در بی ثبات کردن روابط خود با اربابان امپراتورشان موفق شوند.
اگرچه چین راهی جز جانبداری از روسیه در جنگ ندارد، اما این جنگ و بی ثباتی 
ناشی از آن آخرین چیزی است که چین به آن نیاز دارد. ادعا های چین برای هژمونی 
جهانی مبتنی بر قدرت اقتصادی، نفوذ نظامی و شیوه زندگی با وضعیت موجود بین 

المللی است. 
یک جنگ نادرست که بزرگترین مستعمره آن کشور یعنی روسیه را بی ثبات کند و 
روابط سودآور چین با سایر نقاط جهان را مختل نماید ممکن است برای پکن فواید 
کوتاه مدتی به همراه داشته باشد، اما در نهایت شکستی برای خود چین خواهد بود.

اگر موج و مسیر جنگ در اوکراین علیه روسیه سوق یابد، این گونه خواهد شد چین 
باید مسکو را ترغیب کند که جلوی نفوذ و پیش روی خود را بگیرد و به خود بیاید. 
موضوع نگران کننده تر هم برای چین و هم برای روسیه احتمال بسیار واقعی شکست 
روسیه در جنگ یا متحمل شدن ضربه ای به قدری شدید است که پوتین و رژیم 
اش و روسیه شکننده مورد حمله داخلی روس ها و غیر روس در داخل روسیه قرار 
که  هنگامی  بودن  جنگجو  به  تظاهر  علیرغم  و  مستعمرات ضعیف هستند  بگیرند. 
متحمل شکست شوند وقوع قیام، کودتا و جنگ درون کشور های مستعمره بسیار 

محتمل خواهد بود.
اگر روسیه پوتینی به این سمت و سو پیش برود چین با یک انتخاب دردناک روبرو 
خواهد شد: تماشای آتش گرفتن مستعمره اش یا تلاش برای حمایت از آن که هزینه 

زیادی برای پکن به همراه خواهد داشت.
گرداب حاصل ممکن است به روسیه بیاموزد که دیگر هرگز امپراتوری نخواهد شد. 
هذیان  دچار  یا  مگالومانی  مستعمرات  داشتن  که  بگیرد  یاد  است  ممکن  چین 
خودبزرگ بینی، ارزش تحمل مشکلات ناشی از آن را ندارد. در عین حال، اوکراین 
از تماشای سر و صدا های مسکو و پکن لذت خواهد برد. غرب نیز در این میان باید 

با لذت نظاره گر اوضاع باشد.
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مدال المپیک را باید از  
دهان شیر بیرون بکشیم

سایر اخبار
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فرنگی  است  معتقد  فرنگی  کشتی  پیشکسوت 
کاران با اینکه این دوره باید یک سهمیه بیشتر 
در المپیک حضور پیدا می کنند اما مدال طلا را 

باید از دهان شیر بیرون بکشند.
در  فرنگی  کشتی  پیشکسوت  مشتاقی  بهرام 
ارزیابی  درخصوص  مهر،  خبرنگار  با  وگو  گفت 
خود از آخرین وضعیت فرنگی کاران اعزامی به 
بازی های المپیک پاریس اظهار کرد: این دوره 
المپیک  با  متفاوت  بسیار  المپیک  بازی های  از 

توکیو 2020 خواهد بود. 
بیماری  درگیر  کشورها  همه  قبلی  المپیک  در 
نفرات  دلیل  همین  به  و  بودند  کرونا  منحوس 

آماده ای در بازی ها شرکت نکرده بودند. 
کیفیت  همیشه  المپیک  بازی های  که  البته 
المپیک  کیفی  سطح  کرونا  ولی  دارد  بالایی 

2020 را کاهش داده بود. 
برای المپیک پاریس اما وضعیت کاملا متفاوت 
و  توان  تمام  با  گیران  کشتی  و  تیم ها  است 
ایران هم تیم  آمادگی خواهند آمد. خوشبختانه 
نکته  یک  و  دارد  ای  انگیره  با  و  خوب  بسیار 
یک  پاریس  در  که  بود  خواهد  این  هم  مثبت 
آوری  مدال  بحث  در  که  داریم  بیشتر  نماینده 
کمک  ما  به  می تواند  موضوع  این  قاعدتا  هم 

کند.
این  به  پاسخ  در  ملی  تیم  اسبق  سرپرست 
ایران  کاران  فرنگی  می کنید  فکر  که  پرسش 
در چه وزن هایی موفق به کسب مدال خواهند 

شد؟ 
یعنی  داریم  المپیک  در  وزن   6 وقتی  گفت: 
گیران  کشتی  برای  هم  مدال   6 کسب  شانس 

ما وجود دارد. 
بسیار  المپیک  مدال  گرفتن  که  دارم  قبول 
که  ورزشکارانی  به  نسبت  ولی  است  سخت 
نیستیم.  ناامید  شدند  سهمیه  کسب  به  موفق 
پاریس  المپیک  در  حتما  ایران  کاران  فرنگی 
صحبت  البته  رفت.  خواهند  سکو  روی  هم 
فکر  که  چرا  است  سخت  طلا  مدال  مورد  در 
دهن  از  باید  را  طلا  مدال  دوره  این  می کنم 

بیرون کشید. شیر 
وی با بیان اینکه در سنگین وزن شانس طلایی 
در  امیرزازاده  امین  کرد:  عنوان  داریم؛  شدن 
و  خوب  های  نماینده  از  کیلوگرم   130 وزن 
مدال آور ماست. میرزازاده قهرمان جهان است 

و تجربه حضور در المپیک را هم دارد. 
فکر  که  دارد  قدر  خیلی  حریف  یک  او  البته 
مدال  از  و  کرده  تجربه  را  المپیک   5 می کنم 
این حال کشتی  با  ولی  بازی هاست  این  آوران 
حالا  از  و  است  توانمند  بسیار  هم  ما  گیر 

می توان او را جزو مدال آوران در نظر گرفت.
نشان  خاطر  ادامه  در  کشتی  کارشناس  این 
کرد: محمد هادی ساروی نماینده 97 کیلوگرم 
نفر  سه  بین  در  که  دارد  را  شانس  این  باز  ما 
از  دست  با  هم  باز  و  باشد  خود  وزن  نخست 
 87 وزن  در  بیاید.  بیرون  المپیک  بازی های 
امین   77 وزن  در  و  مهمدی  علیرضا  کیلوگرم 
با  جوانان  از  دو  هر  که  داریم  را  نژاد  کاویانی 
آتیه ما هستند؛ هر چند که هر دوی این کشتی 
المپیک  به  که  است  بار  اولین  برای  گیران 
نمایش  با  می توانند  حال  این  با  ولی  می روند 
مدال  و  بزنند  بزرگی  کار  به  دست  خود  خوب 

المپیک را هم به کارنامه خود اضافه کنند.
گرایی  برادران  حذف  به  واکنش  در  مشتاقی 
گفت:  پاریس  المپیک  در  آن ها  حضور  عدم  و 
ایران  گیران  بهترین کشتی  از  دو  هر  گرایی ها 
افتخار  کشورمان  کشتی  برای  سالها  و  هستند 
آن ها  که  بود  تلخی  اتفاق  کردندو  آفرینی 
المپیک را از دست دادند. تغییر وزن به برادران 
از  روز  به  روز  شد  باعث  و  زد  آسیب  گرایی 
بین  در  نهایت هم  در  و  بگیرند  فاصله  المپیک 
نفرات المپیکی نباشند. معتقدم هر دوی آنها تا 
ایران  برای کشتی  دو سال دیگر هم می توانند 
ولی  کنند  اندام  عرض  المللی  بین  میادین  در 
باید مجددا در مورد تغییر وزن شان تجدید نظر 
کنند. این موضوع را به کادر فنی و رنگرز هم 

گفتم و آنها هم بر همین باور هستند.
که  زمانی  کرد:  نشان  خاطر  پایان  در  وی 
از رنگرز دعوت کردم  بودم  تیم ملی  سرپرست 
بگیرد  عهده  به  را  جوانان  ملی  تیم  هدایت  که 
در  رنگرز  های  موفقیت  اولین  کنم  می  فکر  و 
رقم  جوانان  تیم  همین  کنار  هم  مربی  قامت 
جهانی  سکوهای  شدند  موفق  آنها  که  خورد 
خوب  گیران  کشتی  از  رنگرز  کنند.  فتح  را 
را دارد؛ درست  ماست و سابقه قهرمانی جهان 
خود  موفقیت های  اکثرا  ما  فرنگی  کشتی  که 
اما  آورده  دست  به  المپیک  در  بنا  محمد  با  را 
پاریس  المپیک  در  هم  رنگرز  با  تردید  بدون 
مربی  او  بود؛  خواهیم  خوبی  اتفاق های  شاهد 

است. بزرگی 

کفاشیان: زمان ما هم فساد بود اما برخورد کردیم
رئیس سابق فدراسیون فوتبال گفت: زمان ما هم می گفتند که ممکن است فساد باشد و هست، اما ما با 

آن مقابله کردیم.
به گزارش تسنیم، علی کفاشیان در حاشیه مراسم تجلیل از برترین های فوتسال اظهار داشت: این نشانه 
مردمی بودن فوتسال ماست، ولی به نظرم من باید از باشگا ه ها تقدیر شود که عاشقانه تیم های فوتسال 
را تشکیل می دهند و حمایت می کنند. این حمایت باشگاه هاست که ما الان بهترین فوتسال دنیا را داریم.

وی در مورد فساد رخ داده در فوتبال تصریح کرد: من هم شنیدم، ولی نمی دانم آنقدر که بزرگ کردند، 

بزرگ هست یا خیر. امیدوارم این مسائل به فوتبال صدمه نزند و با سعه صدر بررسی شود. قطعاً فساد در همه جا ممکن 
است باشد و باید با آن سریع مقابله شود و از بین برود.

کفاشیان در پاسخ به این پرسش که آیا در زمان ریاست او در فدراسیون فوتبال نیز شاهد چنین فسادهایی بوده اند یا خیر، 
گفت: آن زمان هم همین را می گفتند که ممکن است فساد باشد و هست، ولی ما همان ابتدا یک منشور کمیته اخلاق 

تشکیل دادیم و خیلی با این ماجرا مقابله کردیم، ولی به طور کلی به شدت الان نبوده است.
وی در واکنش به این پرسش که آیا رقم فساد در فوتبال را می داند، عنوان کرد: به هر حال تورم بوده است!

فوری: مورایس گزینه 
سرمربیگری کره جنوبی!

ژوزه  جنوبی  کره  وبسایت های 
تیم  سرمربیگری  گزینه  را  مورایس 

دانستند. این کشور  ملی 
ماه  چند  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
از  کلینزمن  یورگن  برکناری  از  بعد 

دنبال  به  کشور  این  فوتبال  فدراسیون  کره جنوبی،  ملی  تیم  هدایت 
جهانی  جام  مقدماتی  نهایی  مرحله  برای  جدید  سرمربی  استخدام 

است.
ملی  تیم  کمیته  رئیس  سونگ  هاه  جئونگ  خصوص  همین  در 
بزرگسالان کره، رسما اعلام کرد که 12 سرمربی داخلی و خارجی به 

تیم مطرح هستند. این  عنوان گزینه هدایت 
یک  شماره  تصویر  که  اختصاصی  گزارشی  در   KBS وبسایت  حالا 
از  یکی  را  پرتغالی  سرمربی  این  است،  مربوط  مورایس  ژوزه  به  آن 
گزینه های سرمربیگری کره جنوبی دانسته که این روزها در سپاهان 

کار خود را دنبال می کند.
موقت  سرمربی  با  گذشته  فیفادی  دو  در  کره  که  است  حالی  در  این 
مرحله  صدرنشینی  شد  موفق  و  داد  ادامه  کارش  به  هون(  دو  )کیم 
سرمربی  این  تا  بیاورد  دست  به  هم  را  جهانی  جام  مقدماتی  پیش 

باشد. نیز جزو گزینه های فدراسیون  موقت 
استفاده از تصویر ژوزه مورایس توسط وبسایت معروف کره ای نشان 
کره  فوتبال  فدراسیون  جدی  گزینه های  جزو  او  احتمالا  که  می دهد 

است. جنوبی 
بر اساس این گزارش، فدراسیون کره ده گزینه خارجی برای نیمکت 
وبسایت  آنهاست.  از  یکی  مورایس  ژوزه  که  گرفته  نظر  در  تیم  این 
قلمداد  سپاهان  کنونی  سرمربی  را  او  مورایس،  از  تمجید  با   KBS
سال  در  موتورز  چونبوک  با  لیگ  کی  قهرمانی  دو  سابقه  که  کرده 

2019 را در کارنامه دارد.
بررسی  برای  کره  فدراسیون  مقامات  بین  ساعته  پنج  طولانی  جلسه 
می نویسد،  یونهاپ  روزنامه  که  آنطور  و  شده  برگزار  گزینه   12 این 
تعداد گزینه ها به پنج نفر رسیده اما هنوز هیچ نامی از این نفرات به 

است. نیامده  میان 
در  احتمالا  دارد،  قرارداد  سپاهان  با  دیگر  فصل  یک  که  مورایس 
به  نسبت  باشد،  کره  فدراسیون  نهایی  گزینه های  جزو  که  صورتی 
پیش  در نشست خبری  احتمالا  او  داشت.  تمایل خواهد  پیشنهاد  این 
خواهد  قرار  سوال  مورد  خصوص  این  در  حذفی  جام  فینال  بازی  از 

گرفت.

مجید جلالی: فرق قلعه نویی و مورینیو در محیط است!
کاش علی دایی زودتر شاگردم شده بود

مجید جلالی در گفتگوی اختصاصی با خبرآنلاین درباره مسائل مهم این 
روزهای فوتبال ایران صحبت کرد.

چند ماه قبل بود که فدراسیون فوتبال مجید جلالی را به عنوان مدیر توسعه و 
پیشرفت فوتبال ایران منصوب کرد. این سمت که برای اولین بار وارد فوتبال 
ایران شده، یکی از الزامات فیفاست و جلالی پس از سال ها مربیگری در لیگ 
برتر، حالا در سمتی جدید فعالیت می کند. هفته گذشته به دفتر کار مجید 
جلالی در مرکز ملی فوتبال رفتیم و یک ساعتی با او درباره سمت جدیدش 
و برنامه هایی که برای آینده فوتبال ایران دارد صحبت کردیم. او تلاش های 
زیادی برای بهبود وضعیت کرده و در صحبت هایش بارها از لزوم تغییر در 
فوتبال ایران صحبت کرد. جلالی معتقد است شیوه آموزش مربیان و بازیکنان 
ایرانی تفاوت زیادی با فوتبال روز دنیا دارد و همین موضوع باعث می شود که 
آن ها نتوانند از یک حدی فراتر بروند. البته جلالی به عنوان مدیره توسعه و 
پیشرفت فوتبال ایران هوز در ابتدای راه قرار دارد و با توجه به اینکه این پست 

اخیرا وارد فدراسیون فوتبال شده، موانع زیادی را مقابل خود می بیند.
صحبت های مجید جلالی در گفتگوی اختصاصی با خبرآنلاین 

در ادامه آمده است:
صحبتمان را از سمت این روزهای شما در فدراسیون فوتبال 
آغاز کنیم. کمی درباره نقش و وظایف مدیر توسعه و پیشرفت 

در فدراسیون فوتبال بگویید.
این یک سمت کاملا نویی در فوتبال ایران است که فیفا آن را الزام کرده و 
از تمام کشورها خواسته که فردی را در فدراسیون داشته باشند که مجموعه 
امورات فنی فدراسیون زیرمجموعه او باشد و فیفا در حوزه فنی با آن شخص 
طرف شود. اسم این سمت Technical Director است که در ایران 
به آن مدیر توسعه و پیشرفت می گویند. من برای این کار 3 اولویت در نظر 
گرفته ام. اول اینکه هویت این پست در تشکیلات فدراسیون فوتبال و نظام 
مهندسی فوتبال مشخص شود چون فعلا حتی در اساسنامه هم جایگاهی 
ندارد. در این زمینه فعالیت های زیادی کردیم و نشست ها و جلسات و 
طرح های زیادی داشتیم که این را در هیات رئیسه هم مطرح کردیم. در قبال 
این چالش های زیادی هم داریم. خیلی ها می گویند این تداخل در کارهای 
دیگر است و ما در این زمینه تلاش می کنیم که مشکلات حل شود. موضوع 
دوم این است که ما یک برنامه استراتژی برای فوتبال کشور داریم. یک برنامه 
بلندمدت است که من از همان روزهای اول اقدامات مربوط به آن را شروع 
کردم. 12 کارگروه در حوزه های مختلف تشکیل دادیم و کاملا فنی است و 
اصلا به مسائل غیرفنی وارد نشدم. من چون مربی بودم در حوزه برنامه نویسی 
هم تخصصی ندارم و این یک کار تخصصی است که بالای 170 جلسه برای 
آن برگزار کرده ام. با افراد مختلف از اقشار متفاوت و مثلا با افراد دانشگاهی 
و اساتید دانشگاه که در این زمینه تبحر دارند هم صحبت کردم. با مدرسان 
و مربیان و بخش های راهبردی فدراسیون جلسات زیادی تسکیل دادیم و 
12 کارگروه تشکیل دادیم که بالغ بر 100 فرد برجسته و فرهیخته در آن 
مشغول به کار هستند. به طور مثال بخشی داریم تحت عنوان فلسفه فوتبال 
که DNA فوتبال ما مشخص شود یا مثلا نظام هماهنگ آموزش برای 
بچه ها، ساماندهی مدرسان و بخش نظارت و ارزشیابی که در این حوزه ها کار 
می کنیم. این برنامه توسعه و پیشرفت با چشم اندار 1414 است که به مراحل 
نهایی رسیده و فکر کنم تا آخر خرداد آن را جمع بندی کنیم و به هیات رئیسه 
بدهیم تا روی سایت قرار بگیرد و در قضاوت عمومی هم باشد تا ایرادات آن را 
بگویند و تا پایان شهریور بتوانیم آن را آماده کنیم. برنامه سوم ما، طراحی نظام 
جدیدی برای آموزش مربیان است. به طرحی رسیدیم که می تواند انقلابی 
در سبک تربیت مربی در کشور باشد. فعلا تمام وقت و انرژی ما روی این 3 

مورد جمع شده است.
روی تیم های ملی چقدر نظارت دارید؟ در زمینه بزرگسالان که 
خیلی کاری ندارید ولی آیا مسئولیت تیم های پایه هم در حوزه 

شماست؟
قرار شده تیم های پایه را هم زیر نظر بگیریم. البته ما در هر بخش با مشکلاتی 
مواجه هستیم و بخش های دیگری هستند که احساس می کنند این وظیفه 

آن هاست. ما باید جلسه بگذاریم و صحبت کنیم و باهم کنار بیاییم.
چون کمیته جوانان هم داریم و قبلا انتخاب سرمربی پایه وظیفه 

آن ها بود.
بله، تا الان آن ها این کار را انجام می دادند و الان هم حق دارند بگویند کار 
برای ما بوده و باید صحبت کنیم تا کار به جمع بندی برسد. اینکه انتخاب مربی 

طول کشیده شاید یک بخشی مربوط به همین باشد.
الان تیم ملی امید هم نزدیک ۹ ماه است بلاتکلیف شده. 

انتخاب سرمربی تیم ملی امید به کجا رسید؟
انتخاب مربیان فرآیندی داشته که باید تغییر کند. ما می خواهیم تیم زیر 11 سال 
هم تشکیل بدهیم. اینکه فرآیند انتخاب مربی چطور تغییر کند، نیاز به طرحی 
دارد که آن آماده کرده ایم. تصویب آن هم مراحلی دارد و همین کمی زمان 
گرفته است. ما در این برنامه 12 ساله، 3 بخش داریم که هر کدام 4 سال است. 
4 سال اول دوره تغییر است. در فوتبال ما خیلی کارها شده ولی چون بازدهی 
مناسبی نداشته، باید تغییر کند. عملی شدن این با چالش و مقاوت مواجه است 
و سخت ترین مرحله یک سال اول است. در این زمینه متاسفانه شاید زمان را 

از دست بدهیم ولی باید برای این دوره مبارزه کنیم.
شما از تغییر دوره های مربیگری صحبت کردید. همیشه خیلی 
نقد به دوره های مربیگری AFC نقد بوده و حتی مثلا ژاپن 
و قطر خودشان جدا دوره می گذارند. نظر شما در خصوص 

دوره هایی که اکنون برگزار می شود، چیست؟
یک سری کارها در زمان خودش مفید بوده ولی فوتبال در حال تغییر است. 
فوتبال همیشه با تحولات مواجه است و شما باید رصد کنی. اگر 25 سال 
پیش یک سری سرفصل داشتی، آن موقع خوب بوده و الان باید تغییر کند و 
موضوعات جدید وارد شود. موضوعاتی که الان به فوتبال ما ضربه می زند و 
هیچکدام در سرفصل ها نیست که باید اضافه شود. این موضوع باعث افزایش 
ساعت ها و هزینه کلاس ها می شود و خب مثلا چون نمی خواهیم از مربیان 
پول زیادی بگیریم خودش چالش دارد. این ها موضوعاتی است که با آن مواجه 
هستیم. به طور کلی شیوه برگزاری کلاس ها باید کاملا تغییر کند و طرح این 
را آماده کرده ایم و فقط تاییدیه هیات رئیسه را می خواهد و باید مفهوم این کار 
را به بخش های مختلف برسانیم. تغییر چالش دارد و دوره سختی است ولی 

مصر هستیم این را رد کنیم.
همیشه یک دوگانه مربی ایرانی و خارجی وجود داشته است. 
نظر شما در این خصوص و حضور مربیان خارجی در ایران 

چیست؟
ما نمی توانیم درها را ببندیم. بیشتر از اینکه ما در ایران به فوتبال فکر می کنیم، 
در کشورهای دیگر فکر می کنند. باید از ایده ها و خلاقیت آن ها بهره مند شویم. 
یک بخش آن آوردن مربی خارجی است. چیزی که من با آن مخالفم این 
است که همه چیز این نیست. اینکه ما بگوییم فقط مربی خارجی بیاوریم تا 
فوتبال درست شود، نیست. ما می توانیم بهترین مدرسان خارجی را بیاوریم 
و مربی تربیت کنیم. ما پول های خیلی زیادی صرف آوردن مربیان خارجی 
کردیم ولی یک هزارم آن را صرف تربیت مربیان خودمان نکردیم. من با این 
مشکل دارم و باید حل شود وگرنه آوردن مربی خارجی می تواند کمک کند. 

در این زمینه هم جلسات زیادی گذاشتیم که ببینیم فوتبال ما از نظر فلسفه، 
DNA و خصوصیات مختلف به کدام کشور نزدیک است. در نهایت به 3 
کشور رسیدیم و از آن ها به یکی رسیدیم. با همه پارامترها به کشور اسپانیا 
رسیدیم و با این کشور مکاتبات را آغاز کردیم تا به یک تفاهم نامه رسیدیم تا 
اسپانیا در حوزه های فوتبال، فوتسال، ساحلی، زنان، باشگاهی الگو بگیرد. اسپانیا 
در همه این حوزه ها سرآمد است و خصوصیات ما هم به آن ها خیلی نزدیک 
است. ما می خواهیم ارتباط برقرار کنیم و مربی و مدرس از آنجا بیاوریم. قرار 
است یک ماه دیگر یک دوره کلاس حرفه ای هم شروع کنیم و مشترکا در 
ایران و اسپانیا با مدرسان اسپانیایی برگزار شود. باید این موضوعات را دنبال 

کنیم که به اهداف استراتژیک 1414 برسیم.
2 کشور دیگر کجا بودند؟

پرتغال و آرژانتین بودند. آرژانتین به دلیل دوری و مسائل دیگر حذف شد و بین 
پرتغال و اسپانیا به خیلی دلایل اسپانیا را ترجیح دادیم.

شما یک روزی گفتید امیر قلعه نویی از ژوزه مورینیو مربی 
بهتری است. کمی درباره منظورتان از این صحبت بگویید.

ما در خیلی از زمینه ها تفاوت محیط داریم و برای گرفتن بالاترین بهره وری 
از استعدادها باید محیط را بهینه کنیم. با محیط به روزی داشته باشیم تا به 
استعدادهای خیلی بالاتر برسیم. مربی ما اگر در همان محیط قرار بگیرد، 
می تواند جزو بهترین مربیان باشد. شما طارمی را ببینید. در کشور ما تا یه 
جایی رشد کرد و فوتبالیست بااستعدادی بود ولی وقتی محیط او تغییر کرد، 
استانداردهایش هم دچار تغییر شد. ما اینجا استعداد مثل طارمی بی نهایت داریم 
و باید محیط را بهینه کنیم. در مدارس فوتبال، آکادمی ها، باشگاه ها و دوره های 
مربیگری اگر محیط بهتر شود خب مربیان بهتری داری. در نهایت می توانی 
مربیانی داشته باشی که همپای بهترین مربیان جهان باشند. مربیان ما اکثرا 
زبان انگلیس بلد نیستند و در طرح جدید این را لحاظ کردیم. از دوره C یک 
 A هم دوتا و در کلاس B کوچینگ باید به زبان انگلیسی باشد. در کلاس
هم 3 تا باید داشته باشند. ما باید این ها را وادار کنیم که سراغش بروند. اگر این 

پارامتر را داشته باشیم، می توانیم مربیان بهتری بسازیم.
بین مربیان خارجی که به کشور ما آمدند، کدام یک موفق تر و 

موثرتر بود؟
اگر به قدیم برگردیم یادم هست که رایکوف تاثیر خیلی خوبی گذاشت. حتی 
در مدل تمرینی آن زمان اثرگذار بود. یک دوره تومیسلاو ایویچ آمد که مربی 
بزرگی بود. کی روش و برانکو هم تاثیر داشتند ولی بالاترین تاثیر را یک مدرس 
داشت. آقای دتمار کرامر بود که 3 ماه اینجا بود و یک سری مربی را تربیت کرد 
که سال ها فوتبال ما را متحول کردند و حتی قهرمانی آسیا آوردند. تمرکز من 
روی این موضوع است. ما مربی خارجی هم بیاوریم ولی باید از طریق مدرسان 

خودمان را تغییر دهیم.
ما هیچوقت از کی روش و برانکو و بقیه استفاده نکردیم که مثلا 
یک مربی ایرانی کنارشان بگذاریم که از آن ها یاد بگیرند. این 

ضعف ما نیست؟
این 2 جنبه دارد. یک موقع مدیریت می خواهد و یک موقع اصلا حواسش 
نیست. شاید مدیریت بخواهد ولی مربی اصلا نخواهد. مربیان هم در مقابل 
نیروهای ما مقاومت می کنند. در تیم های ملی هم این موضوع را داریم که 
دوست دارد کسی را بیاورد که خودش با او راحت نیست. در خصوص این 2 
مربی که گفتید، فکر کنم خودشان هم درباره اطرافیان شان مقاومت داشتند. 

من البته نزدیک نبودم ولی فکر کنم اینطور بود.
چرخه مربیان لیگ ایران بسته نیست؟ ورود به این دایره کمی 

سخت شده.
نه چنین چیزی نیست. شما لیگ 10 سال قبل را ببینید شاید یک یا 2 مربی 
هنوز هستند و بقیه تغییر کرده اند. موضوع این است که آیا این مربیان جوان تر 
از آن ها بهتر هستند و بیشتر کمک می کنند؟ اگر مربی خوب است خب باید 
ادامه دهد. موضوع این است که آیا این ها که جابجا می شوند کیفیت دارند؟ 
باید روی این موضوع تمرکز کنیم. به نظر من ما باید کیفیت مربیان را خیلی 

بالا ببریم و کار کنیم.
چرا ما هیچوقت به آن صورت مربی لژیونر نداشتیم؟ یک مورد فرهاد مجیدی 
بود که او هم در امارات فرد شناخته شده ای است و این موضوع روی حضورش 
تاثیر داشت. یحیی گل محمدی تا فینال آسیا رفت ولی پیشنهاد جذابی نداشت.

3 دلیل عمده دارد. مربیان ما با فضای بیرون آشنا نیستند و زبان انگلیسی 
نمی دانند. دلیل دوم اینکه ارتباطات بین المللی ندارند. ارتباطات می تواند از طریق 
ایجنت های فعال و قوی باشد که نداریم. ایجنت های ما در داخل خوب عمل 
می کنند و در حوزه بین الملل خیلی قوی نیستند. مورد سوم هم این است که 
در 40 سال اخیر فوتبال ملی ما توفیق خاصی نداشتیم که کشورهای دیگر 
سمت مربیان ما بیایند. اگر تیم ملی شما قهرمان آسیا شود، 10 مربی هم بیرون 
می روند. در فوتسال این اتفاق رخ داده ولی در فوتبال سال هاست در باشگاهی 

و ملی موفق نبوده ایم و به همین دلیل سراغ ما نمی آیند.
تیم ملی بعد از سال ها اکنون مربی داخلی دارد. شرایط تیم 
ملی را چطور می بینید؟ آیا تغییراتی که لازم داریم اتفاق افتاده 

است؟
تیم ملی مثل ویترین کار است. شما در مغازه هم اگر بخواهی تغییری ایجاد 
کنی اول باید در عمق تغییر بدهی که به ویترین برسد. ما نمی توانیم توقع داشته 
باشیم که مثلا لیگ ما پیر باشد و تیم ملی جوان شود. ابتدا باید اقداماتی برای 
لیگ کنیم. معدل سنی لیگ ها را در بیاورید و ببینید که از تیم ملی بالاتر است. 
مشکلات را باید از راه صحیح حل کنیم. نمی شود بگوییم آن ها همان شکلی 
باشند ولی تیم ملی جوان شود. خب تیم ملی از کجا باید تغذیه شود؟ از لیگ 
است و باید شرایط لیگ طوری شود که بازیکنان جوان جذب شوند. قوانین 
باید باعث شود باشگاه ها و مربیان به سمت استفاده بیشتر از جوان ها بروند. 
مربی هم اگر ببیند خوب هستند به تیم ملی دعوت می کند. یک سیر است و 

نمی توانی کل آن را رها کنی و به یک نقطه بچسبی.
به نظرتان کلا در جام ملت ها چقدر موفق بودیم؟ عملکردمان 

قابل قبول بود؟
بد نبود. ما جلوی ژاپن بازی سختی داشتیم و شاهکار تیم و گروه فنی ما 
مقابل این تیم بود که با تدابیر صحیح برنده شدیم ولی بعد همه توقع داشتند 
قهرمان شویم. ما یک غفلت هایی داشتیم که باعث شد مقابل قطر ببازیم. در 
مجموع عملکرد خوب بود. آن بازی ها گذشته و در مدار جدیدی می افتیم که 
خیلی مهم تر است. خیلی از آن بازیکنان در جام جهانی نمی توانند حضور داشته 

باشند و عملکرد ما در 2-3 سال آینده خیلی کلیدی است که جام جهانی تیم 
خوبی داشته باشیم.

برای تغییر نسل باید چیکار کنیم؟
اول از همه سازمان لیگ باید این را برای خودش یک مسئولیت تلقی کند 
که تغییر نسل ابتدا از لیگ های ما شروع شود. لیگ های ما باید به صورت 
کاملا ملموس میانگین سنی اش پایین بیاید. این از طریق قوانین و مقررات و 
قوانین لیست بزرگسال باید انجام شود. ممکن است چند باشگاه بزرگ معترض 
شوند و بگویند چون در آسیا بازی داریم باید بازیکن خارجی بیشتری داشته 
باشیم یا لیست بزرگسالان ما بیشتر باشد. شما اینجا باید انتخاب کنی کدام 
را می خواهی؟ تغییر نسل برای آینده و صحبت باشگاه ها برای امسال است 
شما باید انتخاب کنی. شاید بتوان یک حد وسطی پیدا کرد ولی باید اولویت را 
مشخص کنی. اگر منافع تیم های بزرگ را در نظر بگیری، فرآیند تغییر نسل 
را از دست می دهی. اگر تغییر نسل را اولویت قرار بدهی، حداقل در کوتاه مدت 
تیم های باشگاهی به مشکل می خورند ولی در بلندمدت همان تیم ها سود 

می کنند.
شما از اسپانیا مثل زدید. آیا آنجا هم با قانون و اجبار تغییر نسل 

می دهند؟
بله یکی با قوانین است و دیگری با بینشی که در مربیان ایجاد کرده است.

دومی مهم تر نیست؟
حتما ولی شما هیچکدام را انجام نداده ای.

الان در اسپانیا لیست 25 نفره دارند ولی از آن سمت بازیکنان 
آکادمی هم اضافه می شوند. اینجا ولی لیست بزرگسال 1۹ تا و 
لیست زیر 23 سال هم 6 نفر بود. بهتر نیست شرایط را برای 
رشد استعداد فراهم کنیم که مربی برای بردن و موفقیت مجبور 

به استفاده از آن بازیکن شود؟
ما باید شرایط خودمان را در نظر بگیریم. مدیریت فوتبال اسپانیا خصوصی 
است. باشگاه اگر 3 بازیکن در سال بسازد، تمام هزینه ها جبران می شود. در 
فوتبال ما همه چیز دولتی است و مدیر اصلا به این چیزها فکر نمی کند. او 
فکر می کند امسال که هست تیمش 5 رده بالا برود. ما مشکلات خودمان را 
داریم و قوانین باید براساس چالش هایمان باشد و نمی توانیم در اختیار خودشان 
بگذاریم. چون در اسپانیا باشگاه فکر منافع مادی خودش را می کند و می خواهد 
ارزش افزوده بازیکنان را بالا بیاورد ولی اینجا چنین بینشی نیست که هزینه را 

از ساخت بازیکن در بیاورند.
اینجا درآمدزایی اولویت آخر است!

اصلا نیست. من در یک باشگاه بودم، مدیرمان برای خرید بازیکن در رقم 
قرارداد کمی سخت می گرفت. یک نفر گفت شما که اینجا آمدی باشگاه چقدر 
بدهی داشت؟ 8 میلیارد. حالا بگذار 12 میلیارد شود ولی تیم را خوب ببند. ما 

اینجا مشکلات خودمان را داریم.
کلا مدیر و مربی ما پروژه محور نیستند و وسط فصل تیم را 

رها می کنند!
من در تیمی بودم که آخر جدول بود. در نهایت تیم را در لیگ نگه داشتیم. 
برای فصل بعد من برنامه دادم و گفتم تیم هشتم شود. تیمی که تمام فصل 
شانزدهم بوده و در دور برگشت دهم شده. من می گویم این تیم هفتم و 
هشتم شود که معقول است ولی می گویند ما می خواهیم سهمیه بگیریم! شما 
نمی توانید سهمیه بگیرید و اگر هم بگیرید واهی است. شاید امسال بگیرید 
ولی سال بعد سقوط می کنید. مدیران ما برای فوتبال تربیت نشده اند و فکر 
می کنند خط کش پیشرفت سهمیه گرفتن است و خیلی موفق هستی. اگر 
تیم چهاردهم را به دهم برسانی هم موفقیت است. اگر هزینه را کم کنی و 

سوددهی را زیاد کنی، یک پارامتر خوب است.
کیفیت فنی لیگ امسال را چطور دیدید؟

منصفانه بگوییم بد نبود. هرچه جلو رفتیم پیشرفت وجود داشت ولی متوازن 
نبود. 2-3 تیم از نظر کیفی پیشرفت خوبی داشتند. پرسپولیس از نظر کیفی 
بازی های بهتری انجام داد. ملوان هم خوب نتیجه گرفت و کیفیتش هم بهتر 
شد. بعضی تیم ها صرفا بازی می کردند که آن بازی را ببرند چون نیاز داشتند.

استقلال اینطوری بود؟
خیلی تیم ها بودند. شما وقتی یک مربی را می آوری، در سال اول بالاترین 
نیاز مربی این است که با توجه به بینش افکار عمومی از نظر نتیجه خودش 
را تثبیت کند و بعد به فکر کیفیت باشد. اگر به گروه فنی استقلال یک سال 
دیگر فرصت بدهی، توقعت این باشد که کیفیت بالا برود. در هر صورت کار در 
تیم های بزرگ قواعد خودش را دارد. پرسپولیس یک دوره سخت را گذراند و 
به یک ثباتی رسید که الان کیفیت دارد. در این 6 سال پرسپولیس چند مربی 
عوض کرد؟ استقلال به این ثبات نرسیده و باید برای تصاحب آینده حتما این 

بخش را درست کند.
کلا عملکرد نکونام را چطور دیدید؟

به نسبت بضاعتی که داشت عملکردش خوب بود.
حق او هست که بماند؟

حتما. به نظر من مدیران استقلال اگر کسانی باشند که آینده را در نظر بگیرند، 
حتما باید این کار را کنند.

قهرمانی حق استقلال بود یا پرسپولیس؟
استقلال، پرسپولیس و سپاهان شایسته قهرمانی بودند ولی به یک دلیل خیلی 
مهم پرسپولیس شد و استقلال نشد. اگر برای این دلیل فکر نشود باز هم 
پرسپولیس قهرمان می شود. شما بعد از بازی می توانی 1000 دلیل برای باخت 
بیاوری و توجیه کنی. بعد از 1000 دلیل هم نمی توانی اصل باخت را تغییر 
بدهی. برای تغییر در اصل باخت، باید به دلایل واقعی باخت بپردازی. اگر آن 
را رصد کردی، حل می کنی و باخت جبران می شود. در غیر این صورت باز 
هم می بازی. این تجربه مربیگری من است. هر وقت باخت را توجیه کردیم 
که به دلایل بیرونی بوده، بازی بعد هم باختیم. الان ببینید این موضوع چند 
سال است در استقلال ادامه دارد و به همین دلیل پرسپولیس همیشه رقابت را 
می برد. باید یک گردشی کرد و کمبودها و مشکلات را رصد کنیم و راه حل 
پیدا کنیم. آن موقع شما 5 سال قهرمان می شوی. بگذارید رقیب را به چالش 

بکشید. این اتفاقات در نهایت به سود رقیب است.
روزی که اوسمار آمد کمتر کسی به موفقیتش امیدوار بود. چه 

شد که به موفقیت رسید؟
مربیان باید بالای 5 سال کار کنند تا قضاوت شوند. با یک نیم فصل نمی توان 
قضاوت کرد. وقتی پاکو خمس به تراکتور آمد، با یک نیم فصل همه گفتند چه 

مربی است و او را گزینه تیم ملی کردند. 
فصل بعد خودش آمد و تا آخر دوام نیاورد. باید در قضاوت مربیان حوصله کرد. 
سعید دقیقی 2 فصل خوب داشته ولی هنوز نمی توان او را قضاوت کرد. باید 
صبر کنیم فضا عوض شود، نفرات تغییر کنند، کارش زمان بگیرد. ما بازیکنانی 
داشتیم که مربی شدند و در ابتدا به دلیل کاریزمای بازیگری موفق شدند ولی 
نیازمندی های مربیگری بیشتر است و به مرور نزول کردند. روی رحمتی، 
دقیقی و نویدکیا باید حوصله کنیم. همه این ها می توانند مربی بزرگی شوند 
ولی باید حوصله کنیم. نمی توان گفت اوسمار با چند ماه کار از گل محمدی 
بهتر است. یحیی 15 سال کار موفق داشته. کار اوسمار ادامه یحیی بود و فقط 
حواشی جمع شد. پایه ریزی کار با گل محمدی بود و نباید عجولانه مربیان را 

قضاوت کنیم.

رابرتسون: باید به آینده فکر کنیم
ملی  تیم  کاپیتان  رابرتسون،  اندی 
اسکاتلند اعلام کرد که تیمش باید به 

آینده فکر کند.
اندی  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
اسکاتلند،  ملی  تیم  کاپیتان  رابرتسون، 

به صراحت در مورد  بازی مقابل سوئیس،  از  در کنفرانس خبری پیش 
باخت سنگین مقابل آلمان و برنامه های تیم برای بازی پیش رو صحبت 

کرد.
اسکاتلند در اولین دیدار خود در یورو 2024، با نتیجه 5-1 مغلوب آلمان 

شد. 
نبود.  آسان  ما  برای  شب  »آن  گفت:  بازی  آن  به  اشاره  با  رابرتسون 
که  عملکردی  نتوانستیم  و  گرفتیم  قرار  خوب  واقعاً  تیم  یک  مقابل  ما 
باید به  اما  ارائه دهیم و به سزای اشتباهاتمان رسیدیم.  را  می خواستیم 
تمام  در  باید  و  می رسد  فرا  زودی  به  ما  بعدی  بازی  کنیم.  فکر  آینده 

زمینه ها بهتر بازی کنیم.«
کلارک،  استیو  تیم،  سرمربی  از  دفاع  با  ادامه،  در  لیورپول  چپ  مدافع 
را  خودشان  بازی  آن  از  بعد  بازیکنان  همه  می کنم  »فکر  کرد:  عنوان 
ارزیابی کردند و شاید سرمربی کمی روی خودش سختگیری کرد. شاید 

جو حاکم بر بازی کمی ما را تحت تاثیر قرار داد. 
از دیدگاه بازیکنان، ما باید به خودمان نگاه کنیم، نه اینکه انگشت اتهام 
را به سمت دیگری نشانه برویم. این یک تورنمنت فوق العاده است که 
برای حضور در آن سخت تلاش کردیم، اما باید فوتبالی را که می دانیم 

می توانیم بازی کنیم، به نمایش بگذاریم.«
رابرتسون با اشاره به نقاط ضعف و قوت دیدار مقابل آلمان، گفت: »ما 
می دانیم چه کاری باید انجام دهیم و چه کارهایی را باید متفاوت انجام 

دهیم. ما اعتقاد راسخ داریم که کیفیت لازم را در تیم داریم. 
را دیدیم: ما عملکرد  آلمان دو روی سکه  بازی مقابل  فکر می کنم در 
خوبی نداشتیم، اما همچنین شاهد عملکرد بسیار خوب تیمی بودیم که 
در اولین بازی تورنمنت در مقابل هواداران خانگی، بهترین بازی خود را 

به نمایش گذاشت. 
نکته مثبت این است که نیازی نیست مدت زیادی صبر کنیم.«

کاپیتان اسکاتلند با ابراز خوش بینی نسبت به بازی مقابل سوئیس، گفت: 
»می خواهیم به جلو نگاه کنیم. 

همه ما برای بازی بزرگ فردا شب هیجان زده هستیم. می خواهیم به 
همه نشان دهیم که کی هستیم. همه چی به خودمان بستگی دارد. مسئله 
این است که چگونه پیشرفت کنیم و اگر این کار را انجام دهیم، بهترین 

فرصت ممکن را برای کسب نتیجه به دست خواهیم آورد.«
رابرتسون در بخش دیگری از صحبت هایش، در مورد سبک بازی آلمان 
ده  در  »آلمان  گفت:  سوئیس  مقابل  بازی  برای  اسکاتلند  برنامه های  و 
ما  دفاع  پشت خط  توپ  چند  آنها  کرد.  غافلگیر  کمی  را  ما  اول  دقیقه 
فرستادند که باعث شد خیلی عقب بازی کنیم و آدامز در خط حمله تنها 
بماند. وقتی توپ را در اختیار ندارید، کار بسیار سختی است. همه چیز از 
هم پاشید. در نیمه دوم فکر می کنم بچه ها با تمام وجود تلاش کردند، 

اما دیگر کار از کار گذشته بود.«
رابرتسون با تمجید از عملکرد سوئیس در بازی مقابل جمهوری چک، 
گفت: »فکر می کنم سوئیس در روز شنبه عالی بودند. من فکر می کنم 

آنها واقعاً خوب بودند. 
آنها الگویی برای چیزی هستند که ما می خواهیم به آن تبدیل شویم. آنها 

در تورنمنت های گذشته عملکرد فوق العاده ای داشته اند. 
از نظر جمعیت تفاوت زیادی بین دو کشور وجود ندارد. 

بازی  سطح  بالاترین  در  که  بازیکنانی  هستند،  کیفیت  با  تیمی  آنها 
می کنند. آنها پر از باور و اعتماد به نفس خواهند بود، اما ما باید نشان 

دهیم اسکاتلند از چه ساخته شده است و در زمین بالاتر بازی کنیم.«
اسکاتلند  ملی  تیم  می رسد  نظر  به  رابرتسون،  به صحبت های  توجه  با 
مصمم است تا با فراموش کردن شکست مقابل آلمان، در بازی مقابل 
به روند موفقیت در یورو  از خود نشان دهد و  سوئیس عملکرد بهتری 

2024 بازگردد.
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روسیه پیام تهدید صادر کرد

غرق شدن کشتی یونانی در
 دریای سرخ

جناح های  با  همکاری  از  پورمحمدی: 
مختلف سیاســی ترس ندارم/ظرفیت های 

می کنم حاکم  را  انقلاب  نوین 

قالیبــاف: میان زن و مرد در مدیریت 
ندارد وجود  تبعیضی 

ایرنا : دو مقام آمریکایی به آکسیوس گفتند، پس از آنکه 
نتانیاهو روز گذشته با انتشار فیلمی آمریکا را متهم به 
خودداری از ارسال کمک های نظامی به این رژیم کرد، 
کاخ سفید نشست فردای )31 خرداد( مقام های ارشد دو 

طرف با موضوع ایران را لغو کرد.
در  آمریکا  که  داد  گزارش  امروز  آکسیوس  تارنمای 
اعتراض به شکایت بنیامین نتانیاهو از توقف ارسال سلاح 
به این رژیم، نشست فردای مقام های ارشد طرفین با 

موضوع ایران را لغو کرد.
آکسیوس به نقل از دو منبع آمریکایی و اسرائیلی نوشت 
که مشاوران ارشد جو بایدن از این ویدئو خشمگین شدند 
بایدن به صورت  و آموس هوخشتاین، فرستاده دولت 
رژیم  وزیر  اطلاع نخست  به  را  این موضوع  حضوری 

صهیونیستی رساند.
به نوشته این تارنمای خبری، برخی از مقام های اسرائیلی 

در راه آمریکا بودند که این نشست لغو شد.
گرچه دو مقام آمریکایی به آکسیوس گفتند که جلسه 
برای ارسال پیامی در مورد فیلم مذکور لغو شد، با این 
حال یک منبع دیگر آمریکایی گفت که این جلسه به 

تعویق افتاده است.
مشاور  سالیوان،  جیک  که  گفتند  اسرائیلی  های  مقام 
اسرائیلی خود،  با همتای  بایدن، همچنان  ملی  امنیت 
تزاچی هانگبی، که پیشتر به آمریکا رفته، دیدار خواهد 
کرد. یوآو گالانت، وزیر جنگ نیز قرار است اوایل هفته 

آینده به آمریکا سفر کند.
راهبردی  بار است که نشست گفتگوهای  این دومین 

ایران در آخرین لحظه لغو می شود.
در ماه مارس، نتانیاهو پس از آنکه واشنگتن از وتوی 
قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل که شامل اشاره به 
آتش بس در غزه بود، خودداری کرد، این نشست را لغو 

کرد.
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا نیز روز گذشته 
گفته بود: ارسال بمب های 2 هزار پوندی به اسرائیل را 

متوقف کرده ایم.
وزارت  ساختمان  در  خبری  کنفرانس  یک  در  بلینکن 
امور خارجه با اعلام توقف دائم ارسال بمب های سنگین 
در  ما  نگرانی  دلیل  به  گفت:  صهیونیستی،  رژیم  به 
مورد استفاده از این بمب ها از سوی تل آویو در مناطق 
پرجمعیتی مثل رفح، این موضوع همچنان تحت بررسی 

است.
واشنگتن  اینکه  بیان  با  خود  اظهارات  ادامه  در  بلیکن 
رژیم  کند  حاصل  اطمینان  که  است  متعهد  همچنان 
صهیونیستی آنچه را که برای دفاع از خود در برابر انواع 
مختلف تهدیدها نیاز دارد، دریافت می کند، تاکید کرد: به 
همین دلیل ما همچنان به ارسال منظم تسلیحات دفاعی 

مورد نیاز تل آویو ادامه خواهیم داد.

کشتی یونانی که هفته گذشته مورد هدف انصارالله یمن 
قرار گرفته بود امروز غرق شد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از الجزیره، منابع خبری 
از غرق شدن کشتی یونانی خبر دادند که هفته گذشته از 
سوی جنبش انصارالله یمن در دریای سرخ مورد هدف 

قرار گرفته بود.
بر این اساس، عملیات تجارت دریایی انگلیس با انتشار 
گزارشی اعلام کرد کشتی توتر که در 12 ژوئن از سوی 
انصارالله یمن در 122 کیلومتری جنوب غربی بندر حدیده 
مورد هدف قرار گرفته بود اکنون در دریای سرخ غرق 
شده است.کشتی یونانی توتر که با پرچم لیبریا در حال 
حرکت بود، حامل زغال سنگ بوده است. پس از این 
موتور کشتی،  به  وارده شدید  دلیل خسارات  به  حادثه 
خدمه آن مجبور به تخلیه شده و کشتی را به حال خود 
در  است  کرده  اعلام  یمن  انصارالله  کردند.جنبش  رها 
راستای حمایت از مردم تحت محاصره غزه و تا زمان 
رفع حصر این باریکه به تمامی کشتی هایی که اقدام به 
تجارت دریایی با رژیم صهیونیستی کنند حمله خواهد 
این حال، سایر کشتی ها برای تردد در دریای  با  کرد. 

سرخ آزاد هستند.

افراد  با  اینکه  از  گفت:  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد 
جناح های دیگر همکاری کنم ترسی ندارم زیرا رئیس جمهور همه مردم هستم 

و باید از همه ظرفیت ها به نحو احسن استفاده کنم.
به گزارش خبرنگار ایرنا، حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی  - 30 خرداد- 
در دیدار جمعی از طلاب حوزه علمیه قم و اعضای مجمع نمایندگان طلاب 
که در حرم امام خمینی)ره( برگزار شد، گفت: وظیفه اصلی من به عنوان طلبه، 
آگاهی بخشی به مردم است ولی از ابتدای انقلاب درگیر مسئولیت های اجرایی 
شدم و به عنوان فرزند این انقلاب واجب می دانستم که  همواره همراهی کنم. 

تا امروز در همه مسئولیت ها همیشه به دنبال تقویت نظام بودم.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه وظیفه همه ما 
بازگشت به اصول و ارزش های انقلاب است، گفت: در حال حاضر بین مردم 
و حکومت گسل هایی ایجاد شده و تردید در جامعه شکل گرفته است، تمام 
تلاش دشمنان نیز بر این است که انقلاب ما بیش از این در جهان منتشر نشود 

و اهداف آن تحقق نیابد.
وی افزود: مردم نسبت به ما مردد و بدبین شده اند و در مقابل آن، انقلابیون 
باید برای بهبود این وضعیت تلاش کنند. من هم در این عرصه پا گذاشتم تا 
اگر مردم اعتماد کنند، بتوانم ظرفیت های نوین تفکر انقلابی را در امور جامعه 

حاکم کنم.
پورمحمدی بیان کرد: نسل فعلی ما به درک جدیدتری از مفاهیم انقلاب نیاز 
دارد و ترجمه قوی تری از معارف دینی و انقلابی می خواهد. البته پایه های دینی 

باید در جامعه رسوخ کرده باشد تا همه چیز تاثیر خودش را بگذارد.
برخی گویی همیشه برای حضور در انتخابات بلیت دارند

وی اظهار داشت: ما برای انتخابات تدارک ندیده بودیم ولی برخی افراد گویی 
همیشه برای حضور انتخابات بلیت دارند و حضور پیدا می کنند. تا امروز اکثرا با 
ناراحتی برخی مسئولیت ها را پذیرفتم و به جز خبرگان هیچ کجای دیگر نامزد 
نشدم. در موقعیت های مختلف و سطوح عالی حکومتی حضور داشتم و می دانم 

که چطور باید فعالیت کنم.
در  می کنم  گفت: سعی  ریاست جمهوری  انتخابات  دوره  نامزد چهاردهمین 
و  غیرواقعی  وعده های  ولی  بدهم  تحولی  و  امیدبخش  وعده های  انتخابات 

نشدنی ندهم. در مسئولیت هایی که بودم نشان داده ام می توانم موفق باشم.
پورمحمدی از اینکه با افراد جناح های دیگر همکاری کنم ترسی ندارم زیرا باید 
رئیس جمهور همه مردم هستم و باید از همه ظرفیت ها به نحو احسن استفاده 

کنم. اگر به دنبال جناح بندی باشیم، نمی توانیم موفق شویم.

انتخابات ریاست جمهوری گفت: در حوزه مدیریت  نامزد چهاردهمین دوره 
نباید تبعیضی میان زن و مرد وجود داشته باشد، زیرا در این جایگاه هیچ فرقی 

با هم ندارند.
 30  - چهارشنبه  روز  قالیباف  محمدباقر  ایرنا،  سیاسی  خبرنگار  گزارش  به 
خردادماه - در همایش »زنان پیشران پیشرفت ایران« در سالن همایش های 
نور الرضا) ع( گفت:حرف های من عهدم با همه زنان ایران است و معتقدم زن 
در خانواده مهترین عنصر و سلول جامعه است و هر چه از جامعه توقع داریم 

با محوریت زن است.
مادر  عنوان  به  زن  افزود:  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهارمین  نامزد 
مهمترین عنصر فرهنگی در جامعه است در حقیقت فرهنگ زنانه ترین عنصر 
جامعه است. سابقه مدیریت من در هر جا بوده به این موضوع توجه داشته و 

مخالفت ها و نگاه های دیگر مانع این حرکت نشده است.
زن خانواده شرایط سخت اقتصادی را بیشتر تحمل می کند

وی با بیان اینکه اگر مادران ما آرامش و آسایش داشته باشند، جامعه در آرامش 
خانواده  زن  اقتصادی،  در مشکلات  و  زمان  این  در  شد:  یادآور  بود،  خواهد 
فرزندان و همسر  باز هم غصه  دارد ولی  را  بیشترین تحمل شرایط سخت 

خودش را می کشد و آینده کشور را همین زنان می سازند.
قالیباف با بیان اینکه مخاطب برنامه هفتم توسعه زنان و خانواده هستند، گفت: 
زنان ما در جایگاه مدیریتی هیچ فرقی با مردان ندارند و نباید در این حوزه 
تبعیض وجود داشته باشد و تنها تبعیضی که باید اعمال شود، مقدم بودن زنان 

سرپرست خانوار در بخش های مختلف است.

ظریــف: نگذاریــد بگوییــم در آن 6 ماه تلخ چه گذشــت 
ــل کرد؛ ترامپ برگردد چه می کنید   بایدن پیچ فروش نفت را ش

تاجیک: بعید اســت طبقه متوســط با جوالدوز انتخابات به حرکت درآید 
در دوران زوال گروه هــای مرجــع و شــخصیت هــای کاریزماتیک به ســر می بریم

ــتی حمله نتانیاهو به ارتش رژیم صهیونیس

وزیر خارجه پیشین کشورمان با اشاره به قانون راهبردی مجلس گفت: 
نگذارید بگوییم در آن 6 ماه تلخ چه گذشت.

آفتاب  نیوز :محمدجواد ظریف در میزگرد سیاست خارجی پزشکیان 
جمهوری  ریاست  انتخابات  نامزد  این  همراه  کارشناس  عنوان  به 
گفت: بسیار باعث افتخار بنده است که در کنار شخصیتی صادق 
سیاست  باشم.  داشته  حضور  پزشکیان  آقای  مانند  وطن پرست  و 
جمهوری اسلامی بر اساس قانون اساسی توسط مقام معظم رهبری 
ارائه می شود و سه اصل عزت، حکمت و  به صورت خطوط کلی 
مصلحت راهنمای سیاست خارجی است و چارچوب سیاست خارجی 

را تشکیل می دهد.
وی با بیان اینکه در سیاست خارجی مهم است که چه کسی رییس 
جمهور است، گفت: در این سیاست خارجی بسیار بسیار مهم است چه 
کسی در خیابان پاستور و در خانه رئیس جمهور نشسته است، رئیس 
جمهور است که سیاست ها را می سازد و برای تصویب به شورای 
عالی امنیت ملی و به حضور مقام معظم رهبری ارائه می کند. رئیس 
جمهور است که سیاست ها را اجرا می کند و کسی که با نگرش روشن 
هم خودش خط دارد، ولی باور دارد باید از متخصصان و کارشناسان 

استفاده کند، این فرد می تواند در آینده کشور نقش داشته باشد.
وزیر خارجه پیشین کشورمان تاکید کرد: بدون سیاست خارجی مستقر 
و بدوم اجماع ملی نمی توانیم منافع اقتصادی کشور را پیش ببریم 
حتی نمی توانیم با دوستانمان روابط خوب داشته باشیم. بدون سیاست 
خارجی جدی و همگرا و راهگشا نمی توانیم دیپلماسی اقتصادی خوبی 
داشته باشیم. بدون سیاست خارجی معقول و متین نمی توانیم حتی 
با دوستانمان ارتباط داشته باشیم. نگاه ما به یک رابطه متوازن است 

تا هیچکس نتواند ار ایران بهره بگیرد بدون آن که ما به ازای آن را 
پرداخت کنیم. امیدواریم این سیاست خارجی برای این مردم، برای این 

کشور و برای نقش مهم منطقه ای ایران عزیز راهگشا باشد.
ظریف در ادامه گفت: قدرت مجموعه ای از قدرت های مادی و معنایی 
و کاهش آسیب پذیری است. قدرت معنایی ما، به جمهوری اسلامی 
قدرت داده است. البته قدرت مادی هم مهم است. توجه امام به قدرت 
معنایی از قبل از شکل گیری تئوری های قدرت معنایی بوده است. 

مقاومت در سال 1361 یعنی زمان ضعف ما در جبهه ها ایجاد کرد.
وی افزود: پیام انقلاب اسلامی و نپذیرفتن زور، مقاومت لبنان را ایجاد 
کرد. خود باوری ما باعث شده به دیگران الهام دهیم که چند سال 
است اسرائیل نتوانسته در برابر گروهی ایستادگی کند. قدرت را درست 
تفسیر کنیم. ما پای مقاومت ایستادم. مقاومت قدرت خودش و قدرت 

ما است و ما معنای معنوی قدرت را از دست نمی دهیم.
آموزش استراتژی نوسانگیری طلای جهانی )ثبت نام رایگان(

ظریف خاطرنشان کرد: من دو تحریم آمریکایی دارم. بانک ما را کجا 
و نفت و پتروشیمی و کشتی رانی ما را کجا تحریم کردند؟ قانون 

کاتسا هیچ تحریم جدیدی ندارد به این دلیل که برجام اجازه نمی داد 
آمریکا تحریم جدیدی اضافه کند. بعضی دوستان نوشتند خروج ترامپ 
جنگ زرگری است. این بحث ها را نکنیم. تنها کشوری که از خروج 

برجام آمریکا استفاده کرد ایران است.
وی اضافه کرد: ما توانسته بودیم ظرفیت غنی سازی را از 20 به 60 
ببریم. بایدن قرار بود برگردد. یکی اسرائیل با ترور شهید فخری زاده 
مانع آن شد و دیگری قانون راهبردی مجلس. اگر تعداد تحریم ها در 
هشت سال دولت روحانی شد 1500 در دولت شهید رئیسی شد 2530 
تحریم. اگر می خواهیم با عدد سر مردم شیره بمالیم درست بمالیم. 
ببینید مردم تورم و رشد اقتصادی شما و فروش نفت شما را کجا بردند. 
سیاست بایدن این بود که پیچ را شل کند. اجازه دهید ترامپ برگردد 

ببینید چه می کنید. مهم این است چه تفکری در پاستور می نشیند.
را  دنیا  نظر رهبری  زیر  تاکید کرد: حجت الاسلام خاتمی  ظریف 
متحول کرد. دولت روحانی هم توانست ایران را سربلند کند. اگر برجام 
بد بود چرا ترامپ با استفاده از برجام از آن خارج نشد. مگر ترامپ از 
قرارداد آب و هوا هم خارج نشد؟ شوروی سابق هم بد خارج شده بود؟ 
قرآن بخوانیم. بدترین حیوانات کسانی هستند که کفر کردند و ایمان 
نمی آورند آنهایی که با آنها عهد بستیم و هر بار عهد می شکنند. اگر 
همین کفار پیمان شکن آمدند و صلح خواستند. اسلام بر اساس صلح 
است. اگر اینها خواستند سر تو کلاه بگذارند خدا برای تو کافی است. 
همان قدر که سلاح و نیرو مهم است مردم هم مهم هستند به مردم 

اهمیت دهید و آنها را کوچک نکنید.
وی با اشاره به قانون راهبردی مجلس گفت: نگذارید بگوییم در آن 

6 ماه تلخ چه گذشت.

محمدرضا تاجیک، تحلیلگر و تئوریسین اصلاح طلب می گوید: در 
به سر  کاریزماتیک  شخصیت های  و  مرجع  گروه های  زوال  دوران 
می بریم. لذا دیگر نمی توان انتظار داشت که شخصی یا گروهی با 
دم مسیحایی خویش بتواند این شب انتخاباتی را به صبح و سحری 

تبدیل کند.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، در روزهایی که کاندیداها از این 
برنامه تلویزیونی به آن برنامه تلویزیونی و از یک همایش به همایش 
انتخاباتی دیگر می روند و البته حامیان آنها در فضای مجازی حال و 
هوای انتخاباتی به خود گرفته اند، در متن و بدنه جامعه چندان حس 

و حال انتخاباتی مشهود نیست.
کرختی و بی تفاوتی که محمدرضا تاجیک، تحلیلگر و تئوریسین 
اصلاح طلب 13 دلیل برای آن ذکر می کند و تاکید دارد؛»روح و 
روان طبقه متوسط کرخت شده و بعید است با جوالدوز انتخابات به 

حرکت درآید«
گوید؛»در  می  خبرآنلاین  خبرگزاری  با  مکتوب  گفتگویی  در  وی 
این ایام انتخاباتی، همچون همیشه شاهد آن هستیم که لمپن های 
سیاسی مثل قارچ از هرکجا و همه کجا سر برمی آورده، ملخ وار به سوی 
پسند هر  فراخور  به  و  آورده   آن هجوم  و  این  انتخاباتی  ستادهای 
آن کس که ورودش به کاخ قدرت محتمل باشد حرکات موزون و 

خمش و کرنش و پیچش انجام می دهند«
این استاد دانشگاه این را هم می گوید که »تایید و ردصلاحیت ها در 

واکنش سلبی مردم به انتخابات اثرگذار بوده است«
مشروح گفتگوی خبرگزاری خبرآنلاین با محمدرضا تاجیک که پیش 

از مناظره اول انجام شده است را بخوانید؛
*******

*آقای تاجیک! بیش از یک هفته از تبلیغات انتخابات می گذرد. به نظر 
می رسد آن شور و شوق و هیجان انتخاباتی که بین مردم باید ببینیم 
را شاهد نیستیم. در واقع، به نوعی انتخابات دغدغۀ احزاب و سیاسیون 
است و دغدغۀ مردم نیست. راهکار شما برای اینکه انتخابات را به متن 

زندگی مردم بیاوریم، چیست؟
در پاسخ به قسمت اول پرسش شما باید بگویم که علل و عوامل بسیار 
و متنوعی در ایجاد این شب سرد و تاریک انتخاباتی نقش ایفا می کنند 

که من در این مجال به برخی از آن ها اشارتی می کنم.
روان شناسی  ادبیات  از  بهره بردن  با  بتوان  شاید  را  عامل  نخستین 
سالیان  طول  در  مردم  نامید.  آموخته شده«  انفعال  و  »خمودگی 
پساانقلاب، هر از چندگاهی ره توشه برداشته اند و قدم در رهی به ظاهر 
متفاوت گذارده اند، اما دیری نپاییده که به تجربت دریافته اند آسمان 
همه جا و همه وقت همین رنگ است، و در فردای هر تغییر صوری 
قدرت، همچون دیروز و پریروز آن، می نجند آب از آب، آنسانکه برگ 
از برگ، هیچ از هیچ. لذا بر این ایده شده اند »چرا آبیاری باید کرد باغی 

را که در آن گل های کاغذی روید«.
مردم به تماشای نمایشی دعوت شده اند که که فرجام آن کاملا 

تکراری است
دو، تکرار تشابه: مردم باز و باز هم باز، به تماشای نمایشی دعوت 
شده اند که بازیکنان و فیگورها و بازیگردان و سناریو و فرجام بازی 
کاملا تکراری و یادآور نمایش های عامیانه مکزیکی است که در آن 
بازیگران روی صحنه همان می گویند و می کنند که در لحظه از پشت 

صحنه به آنان دیکته می شود.
سه، فقدان امر نو و متغیر بی بدیلی که فضا ملتهب و منقلب کند. 

فضای کنونی انتخابات، فضای کدر و ابرآلودی است و نشانی از مهر 
و ماه نظری و عملی در آن مشاهده نمی شود. بازیگران صحنه نیز، 
اساسا صاحب سبک و گفتمان نیستند و از استعداد خلق امر نوع و بدیع 

که فضا را دگرگونه کند، بهره ای نبرده اند.
چهار، سیطره و چنبرۀ لمپن های سیاسی و شخصیت های دیگر بر 
انتخاباتی، در کنار بوروکراسی خشک و متصلب و سترون  جریان 
ستادهای انتخاباتی. ایام، ایامِ تغییر قدرت )اگرچه نه چندان ژرف( 

است.
لمپن های سیاسی مثل قارچ از هرکجا سربرآورده اند

در این ایام انتخاباتی، همچون همیشه شاهد آن هستیم که لمپن های 
سیاسی مثل قارچ از هرکجا و همه کجا سر برمی آورده، ملخ وار به سوی 
پسند هر  فراخور  به  و  آورده   آن هجوم  و  این  انتخاباتی  ستادهای 
آن کس که ورودش به کاخ قدرت محتمل باشد حرکات موزون و 
خمش و کرنش و پیچش انجام می دهند، و به بیان اخوان ثالث، هوا 

را تیره می دارند اما نمی بارند.
همراه با این انبوه لمپن ها، صاحبان جاه و مقام هایی را می بینیم که 
دیریست از خوان قدرت نصیبی نبرده اند و فراق معشوق )قدرت(، یک 

شب پلک هاشان با یکدیگر آشتی نیستند.
اینان همان کسانی هستند که نخستین هجمۀ خویش ستادهای 
انتخاباتی را تسخیر می کنند و به دور کاندیدا محبوب و مطلوب خود، 
دیواری به بلندای دیوار چین می کشند، مبادا جز آنان دیده شوند و 
مبادا جز آنان شنیده شوند. اینان، همان ابر سیاه اند که بسیار می غرند 
اما نمی بارند و با حضور خود گرد خشکسالی را در فضای انتخاباتی 

پراکنده می کنند.
پنج، تشدید این احساس که همۀ کاندیداها بر سر یک بازی اند، گرچه 
موازی و راضی اند. بسیاری از مردم ما بعد سالیانی تجربه، به این نتیجه 
رسیده اند که تفاوت نکند لیل و نهار و تفاوت نکند این و آن. همه یک 
صورت اند با صورتک های متفاوت. پس چرا هموار باید کرد راهی را 

که ما را به آن روزی که آشتی باشد با ما، رهنمون نمی کند؟
روح و روان طبقه متوسط کرخت شده و بعید است با جوالدوز انتخابات 

به حرکت درآید
شش، کرخت شدن بدن و روح و روان و احساس طبقۀ متوسط. طبقۀ 
متوسط قدیم و جدید ما، از لگدکوب ایام نامهربان، و از خوف فردایی 
بتر، نه دیگر با تیغ تیز سخنی و نه با نیشتر وعده و تبلیغی و نه با 
گشودن روزنه ای، به سوی هفت آسمان انتخابات سفر نخواهد کرد. 
بدن این طبقه چنان بی حس و کرخت شده که بعید است با جوالدوز 

انتخاباتی هم به حرکت درآید.
هفت، ارادۀ معطوف به عدم مشارکت حداکثری برخی نهادهای قدرت. 
تردیدی نباید داشته که مشارکت حداکثری همان بلای بن فکنی است 
که خواب بسیاری از طالبان و شیفتگان قدرت را آشفته می کند. لذا از 

منظر اینان، فضای انتخاباتی هر چه سردتر، تنور انتخاباتی ما گرم تر.
محمدرضا تاجیک: لمپن های سیاسی به ستادهای انتخاباتی هجوم 
برده اند /بعید است طبقه متوسط با جوالدوز انتخابات به حرکت درآید

در دوران زوال گروه های مرجع و شخصیت های کاریزماتیک به 
سر می بریم

هشت، فقدان گروه های مرجع و شخصیت تاثیرگذار بر افکار عمومی. 
ما در دوران زوال گروه های مرجع و شخصیت های کاریزماتیک به سر 
می بریم. لذا دیگر نمی توان انتظار داشت که شخصی یا گروهی با 
دم مسیحایی خویش بتواند این شب انتخاباتی را به صبح و سحری 

تبدیل کند.
)یا  قرمز  منطقۀ  در  بازی  امکان  عدم  ده،  فضا.  قطبی ناشدگی  نه، 
بهره بردن از محرک های تیز و رادیکال(. یازده، عبور بسیاری از مردم 
از کلیت نظام و بازیگران رسمی سیاسی آن. دوازده، خروج بسیاری از 
مردم از صغارت خودخواسته و دگرخواسته، و به تبع، عدم امکان تهییج 
و تحریک افکار عمومی با تبلیغات کلیشه ای، مناظرات ساختگی، و 

سخن های زیبای آتشین. سیزده: زمانِ فشردۀ تبلیغاتی.
در پاسخ به قسمت دوم سوال نخست شما مبنی بر این که در شرایط 
کنونی »انتخابات را آیا دیگر امید بشکوه مشارکتی هست؟« باید 
بگویم: »آری نیست.« نجات انتخابات و مشارکت رو به احتضار در 
جامعۀ ایرانی امروز را اگر راهی هست، جز از راه انتخابات راستین )آزاد 

و دموکراتیک( نیست.
تایید و ردصلاحیت ها در واکنش سلبی مردم به انتخابات اثرگذار 

بوده است
*در راستای سوال نخست، کاندیداها چه اقداماتی می توانند انجام 
دهند؟ مثلا با دعوا و تهمت در مناظره ها یا تبلیغات یا دادن وعده می 

توان مردم را به هیجان انتخاباتی آورد؟
تردید ندارم که چون قافیۀ استدلال و برهان و قول احسن کم آید، 
حال و احوال زبانی و روانی و کرداری اکثر کاندیداها باژگونه می شود 
و از چنگ زدن به هیچ حشیشی برای نجات خویش از غرق شدن در 

دریای نقدها و تهمت ها و منازعات دریغ نخواهند کرد.
اما دیریست که روغن این ترفند و تاکتیک به خشکی گراییده و 
خاصیت ملایم کردن مزاج مردمان را از دست داده است. دقیقا در 
چنین شرایطی است که با نوعی پارادوکس مواجه می شویم: همان 
خود  شوند،  مشارکت  افزون شدن  موجب  و  موجد  باید  که  کسانی 
مشکل آن می شوند و تا از میان برنخیزند، تغییری در فضا و قضای 

انتخاباتی حاصل نخواهد شد.
در دو انتخابات اخیر و در نتیجه تایید و رد صلاحیت ها مردم نسبت 
انتخابات و جمهوری و ... مردد شدند، تحلیل شما چیست؟ چطور می 

شود بر این تردیدها غلبه کرد؟
بی تردید، یکی از عوامل بسیار موثر در خمودگی و خامشی فضای 
انتخاباتی، همین کنش تایید و رد است. به بیان دیگر، چنین کنشی 
است که موجب واکنش سلبی مردم نسبت به انتخابات و مشارکت 
شده است. جمهوریت و دموکراسی زمانی معنا می یابند که انتخاب به 

جمهور واگذار گردد.
بازیگران خودی است، نمی توان  زمانی که بازی قدرت محدود به 
انتظار داشت که شرایط انتخاباتی به شور و طرب بیاید و جشن و 
جنبش انتخاباتی برپا گردد. اصحاب قدرت، یک زمان )که چندان دور 
نیست( ناگزیر و ناگریز از تجدیدنظر در این مکانیسم حذف و طرد 
خواهند شد، اما شاید آن زمان دیر شده باشد و بدن جامعه کرخت تر از 
آن شده باشد که با گشودن این روزنه نیز، به جنبش و خیزش درآید.

در پی انتشار اخباری مبنی بر برقراری آتش بس موقت انسانی چندساعته در برخی از مناطق نوار 
غزه، نخست وزیر رژیم صهیونیستی  به شدت از تصمیمات دستگاه نظامی این رژیم انتقاد کرد.به 
گزارش ایرنا به نقل از خبرگزاری سما، »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی در جریان 
نشست کابینه با انتقاد از تصمیمات ارتش این رژیم، گفت: برای از بین بردن قدرت حماس، بارها 
تصمیماتی اتخاذ کردم که مورد قبول سیستم نظامی اسرائیل قرار نگرفت.وی در ادامه انتقادات 

خود به سیستم نظامی رژیم صهیونیستی، گفت: ما دولتی هستیم که باید ارتش داشته باشد نه 
بالعکس.نتانیاهو افزود: ما در حال جنگ در چند جبهه هستیم و اهداف جنگ در جنوب )نوار غزه( 
تغییری نکرده است.نخست وزیر رژیم صهیونیستی در این نشست همچنین به انتقاد از استعفای 
»بنی گانتس« و »گادی آیزنکوت« 2 عضو مستعفی کابینه جنگ پرداخت و در این باره اظهار 
داشت: آنها می خواهند ما در جنگ شکست بخوریم.این اظهارات پس از آن بیان شد که ارتش رژیم 

صهیونیستی در بیانیه ای ادعا کرد به خاطر اهداف انسانی، عملیات نظامی را در برخی از مناطق 
نوار غزه به ویژه از گذرگاه »کرم ابوسالم« تا خیابان »صلاح الدین« و شمال آن از ساعت هشت 
تا 19 به وقت محلی به حالت تعلیق درآورده است.این بیانیه همزمان افزود که حملات نظامی 
در جنوب نوار غزه و شهر »رفح« ادامه دارد.شبکه 14 تلویزیون رژیم صهیونیستی نیز اعلام کرد 
که نتانیاهو، خبر برقراری »آتش بس تاکتیکی« را از رسانه ها شنیده و اعلام کرده است که چنین 

اقدامی قابل پذیرش نیست و تغییری در سیاست ارتش این رژیم ایجاد نشده است.به گزارش ایرنا، 
رژیم صهیونیستی جنگ علیه نوار غزه را بدون از بین بردن جنبش حماس و بازگرداندن اسیران 
صهیونیست باخته است و حتی پس از بیش از هشت ماه نتوانسته گروه های مقاومت را در یک 
منطقه کوچک که سال ها در محاصره است، به تسلیم وادارد و همراهی افکار عمومی جهانی را به  

خاطر ارتکاب جنایت های آشکار در غزه، از دست داده است.


